
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙ∆ΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 8948
2. Άδεια απουσίας των Βουλευτών κ.κ. Κ. Σκανδαλίδη και Κ.

Μητσοτάκη, σελ. 8937
3. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 1ο ∆ηµοτικό Σχολείο Βουτών Ηρακλείου Κρή-
της, σελ. 8939

4. Επί του Κανονισµού, σελ. 8940
5. Ανακοινώνεται ότι η εκλογή του Ζ’ Αντιπροέδρου από

την τέταρτη σε δύναµη Kοινοβουλευτική Oµάδα της Αντιπο-
λίτευσης, του Συνασπισµού της Ριζοσπαστικής Αριστεράς,
θα διεξαχθεί την Πέµπτη 17/6/2010, σελ. 8956

6. Επί προσωπικού θέµατος, σελ. 8957, 8958

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ
1. Κατάθεση αναφορών, σελ. 8923
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

8924 - 8937
3. Συζήτηση αναφορών και ερωτήσεων:
Προς την Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης:
i) σχετικά µε τη µεταφορά της µονάδας µεσογειακής αναι-

µίας του ∆ρακοπούλειου Κέντρου Αιµοδοσίας στους χώρους
του Νέου Ελληνικού Ερυθρού Σταυρού (Ν.Ε.Ε.Σ.), σελ. 8938

ii) σχετικά µε την κάλυψη της θέσης του παιδιάτρου στο
Κέντρο Υγείας Γαλατά-Πόρου, σελ. 8939

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ
1. Ψήφιση στο σύνολο του σχεδίου νόµου του Υπουργείου

Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής: «Μέτρα
για τη βελτίωση της ενεργειακής απόδοσης κατά την τελική
χρήση, ενεργειακές υπηρεσίες και άλλες διατάξεις», σελ.
8941

2. Συζήτηση επί της αρχής του σχεδίου νόµου του Υπουρ-
γείου ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµά-
των: «Προσαρµογή του Ελληνικού ∆ικαίου στο πρότυπο νόµο
του έτους 1997 για τη ‘’∆ιασυνοριακή πτώχευση’’ της Επι-
τροπής των Ηνωµένων Εθνών για το ∆ιεθνές Εµπορικό ∆ί-
καιο και άλλες διατάξεις», σελ. 8948
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Αθήνα, σήµερα στις 15 Ιουνίου 2010, ηµέρα Τρίτη και ώρα
18.09’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Γ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΥ ΑΡΓΥΡΗ.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον κ. Θωµά Ροµπόπουλο,
Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης, τα ακόλουθα:

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

1) Ο Βουλευτής Κυκλάδων κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΗΓΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµαρχος Μυκόνου Νοµού Κυκλάδων
αιτείται την ενίσχυση της Αστυνοµικής ∆ύναµης στο Αστυνοµικό
Τµήµα Μυκόνου.

2) Ο Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΜΠΡΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία το Σωµατείο Καθαριστριών
Α/βαθµιας και Β/βαθµιας Εκπαίδευσης Ν. Μεσσηνίας αιτείται τη
µονιµοποίηση των καθαριστριών στα δηµόσια σχολεία.

3) Ο Βουλευτής Β’ Πειραιώς κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η Ένωση Αστυνοµικών Υπαλλή-
λων Νοµού Ευρυτανίας αιτείται την ενίσχυση της αστυνοµικής
δύναµης στο νοµό της.

4) Ο Βουλευτής Κυκλάδων κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµαρχος Μυκόνου Νοµού Κυκλάδων
αιτείται την ενίσχυση της Αστυνοµικής ∆ύναµης στο Αστυνοµικό
Τµήµα Μυκόνου.

5) Οι Βουλευτές Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΑΓΓΕΛΟΣ ΤΖΕΚΗΣ και Α’
Θεσσαλονίκης κ.κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ και ΣΟΦΙΑ ΚΑΛΑΝΤΙ∆ΟΥ
κατέθεσαν αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Οµοσπονδία
Συνταξιούχων Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης αιτείται την
αναβάθµιση 10% στις συντάξεις των συνταξιούχων.

6) Ο Βουλευτής Βοιωτίας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΓΙΑΝΝΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Ιατρικός Σύλλογος Θηβών Νοµού Βοι-
ωτίας αιτείται τη συνέχιση της λειτουργίας του Νοσοκοµείου
Θηβών.

7) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία το Σωµατείο Εργαζοµένων

Εθνικού Θεάτρου αιτείται την τήρηση των συλλογικών συµβά-
σεων εργασίας των εργαζοµένων του.

8) Ο Βουλευτής Ιωαννίνων κ. ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η Ένωση ∆ασικών Συνεταιρισµών
Ηπείρου αιτείται την ανάθεση εργασιών σε δηµόσια δάση στους
δασικούς συνεταιρισµούς της περιοχής της.

9) Ο Βουλευτής ∆ωδεκανήσου κ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΚΟΥΣΟΥΡΝΑΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Ένωση Αστυνοµικών Υπαλ-
λήλων Νοµού ∆ωδεκανήσου αιτείται την ενίσχυση της Αστυνο-
µικής ∆ύναµης στην περιοχή της.

10) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία αιτείται να καταβληθεί η εξι-
σωτική αποζηµίωση στους κτηνοτρόφους Νοµού Ηρακλείου
Κρήτης.

11) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΝΑΚΟΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία η ∆ιεύθυνση Αγροτικής Ανάπτυξης
της Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης Νοµού Μαγνησίας αιτείται τη
συµπληρωµατική κατανοµή εποχιακού προσωπικού για την κα-
ταπολέµηση του δάκου της ελιάς στην περιοχή.

12) Ο Βουλευτής Χανίων κ. ΙΩΣΗΦ ΒΑΛΥΡΑΚΗΣ κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία η Ανώνυµη Ναυτιλιακή Εταιρεία Ν∆ Κρήτης
αιτείται την εξαίρεση των πλοίων της, που είναι ανοικτού τύπου,
για την Νήσο Γαύδο µέχρι την 30/04/2011.

13) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΚΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η ∆ιεύθυνση Αγροτικής Ανάπτυξης της
Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης Νοµού Μαγνησίας αιτείται τη συ-
µπληρωµατική κατανοµή εποχιακού προσωπικού για την κατα-
πολέµηση του δάκου της ελιάς στην περιοχή της.

14) Ο Βουλευτής Α’ Αθηνών κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία η Ένωση Πτυχιούχων Περιβαλλο-
ντολόγων Ελλάδος αιτείται την απονοµή πτυχίων έργων και
δραστηριοτήτων µε διαφανή και αξιοκρατικά κριτήρια.

15) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΚΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Σύνδεσµος Θεσσαλικών Επιχειρήσεων
και Βιοµηχανιών αιτείται την επίλυση βασικών ζητηµάτων, που
αφορούν στις διαδικασίες αδειοδότησης, στο νοµοσχέδιο για την
απλούστευση των διαδικασιών ίδρυσης των επιχειρήσεων.

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΓ’ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ∆ΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟ∆ΟΣ Α’
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16) Ο Βουλευτής Λέσβου κ. ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΓΑΛΗΝΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Ένωση Αγροτικών Συνεταιρισµών Λή-
µνου αιτείται τη µείωση του πληθυσµού των αγριοκούνελων
στην περιοχή της.

17) Η Βουλευτής Ρεθύµνου κ. ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Νοσηλευτών του ΕΣΥ
Νοµού Ρεθύµνης εκφράζει τη διαµαρτυρία του για την κατάθεση
τροπολογίας, που αφορά την αναβολή των εκλογών της Ένωσης
Νοσηλευτών Ελλάδος.

18) Η Βουλευτής Ρεθύµνου κ. ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Επαρχιακών ΤΑΞΙ
«ΤΑΛΩΣ» αιτείται την παροχή κινήτρων για τη σύσταση εταιρειών
- συνεταιρισµών από ιδιοκτήτες εκµεταλλευτές Ε∆Χ µε έδρα
χωριό ή δήµο της Κρήτης.

19) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµαρχος Ηρακλείου Κρή-
της αιτείται την απλούστευση- συντόµευση της διαδικασίας
έγκρισης των πολεοδοµικών µελετών.

20) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία αιτείται να γίνουν άµεσα ενέρ-
γειες για τη αντιµετώπιση του προβλήµατος που αντιµετωπίζουν
οι νεφροπαθείς στο Νοµό Ηρακλείου, λόγω έλλειψης ιατροφαρ-
µακευτικού υλικού από το Πανεπιστηµιακό Γενικό Νοσοκοµείο
Ηρακλείου Κρήτης.

21) Ο Βουλευτής Ιωαννίνων κ. ΜΙΧΑΗΛ ΠΑΝΤΟΥΛΑΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία τα µέλη ∆ιδακτικού Επιστηµονικού
Προσωπικού ΤΕΦΑΑ Πανεπιστηµίου Αθηνών αιτούνται την
άσκηση εκ νέου του ελέγχου νοµιµότητας της διαδικασίας εκλο-
γής Προέδρου του ΤΕΦΑΑ.

22) Ο Βουλευτής Ιωαννίνων κ. ΜΙΧΑΗΛ ΠΑΝΤΟΥΛΑΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο Σύνδεσµος Συνταξιούχων Πολι-
τικών ∆ηµοσίων Υπαλλήλων Καλλιθέας αιτείται τη ρύθµιση της
κράτησης των 0,30 ευρώ το µήνα από τις συντάξεις τους, διότι
δηµιουργεί εστίες διαφθοράς.

23) Ο Βουλευτής Χανίων κ. ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΚΟΥΛΑΚΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµαρχος Κισάµου Νοµού Χα-
νίων Κρήτης αιτείται τη συνέχιση του δροµολογίου του πλοίου
«Β. Κορνάρος» στις άγονες γραµµές Κυθήρων Αντικυθήρων µε
τελικό προορισµό το λιµάνι της Κισάµου.

24) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑ∆ΗΜΟΥΛΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η κ. Μαρία Κανταρέλη, υπάλ-
ληλος της Περιφερειακής ∆ιεύθυνσης ΟΑΕΕ, κλάδου ασφάλισης
Πρατηριούχων Υγρών Καυσίµων αιτείται την εξέτασή της από
αρµόδιο για την καταγγελία που έκανε εις βάρος των ανώτερών
της ιεραρχικά, για την περίπτωση κάλυψης εισφοροδιαφυγής.

25) Ο Βουλευτής Αιτωλοακαρνανίας κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥ-
ΡΟΥΜΠΛΗΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο πανελλήνιος
σύλλογος εκπαιδευτικών γονέων -κηδεµόνων παιδιών µε αναπη-
ρία αιτείται την πρόσληψή τους σε µονάδες ειδικής αγωγής.

26) Ο Βουλευτής Αιτωλοακαρνανίας κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥ-
ΡΟΥΜΠΛΗΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος ∆ι-
πλωµατούχων Μηχανικών Ελευθέρων Επαγγελµατιών Ναυπά-
κτου Νοµού Αιτωλοακαρνανίας αιτείται την παράταση των υφι-
στάµενων συµβάσεων για διάστηµα τουλάχιστον έξι έως εννέα
µηνών για τη λειτουργική συνέχεια του Γραφείου ΠΕ Ναυπάκτου.

27) Ο Βουλευτής Ιωαννίνων κ. ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η Ένωση Τουριστικών Εµπορι-
κών Επιχειρήσεων Περάµατος Ιωαννίνων αιτούνται την κατα-
σκευή κόµβου στη θέση «∆ρίσκος» της Εγνατίας Οδού.

28) Ο Βουλευτής Ηλείας κ. ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο Αγροτικός Συνεταιρισµός Μετα-
ποιηµένων Οπωροκηπευτικών, Οργάνωσης Παραγωγών
Προϊόντων προς Μεταποίηση Νοµού Ηλείας αιτείται την επι-
στροφή του ΦΠΑ από τη ∆ΟΥ Αµαλιάδας σε όσους αγρότες
έχουν καταθέσει τα τιµολόγια επιστροφής ΦΠΑ.

29) Οι Βουλευτές Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΑΓΓΕΛΟΣ ΤΖΕΚΗΣ και
Α’ Θεσσαλονίκης κ. ΣΟΦΙΑ ΚΑΛΑΝΤΙ∆ΟΥ και ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ
κατέθεσαν αναφορά µε την οποία το Εργατοϋπαλληλικό Κέντρο
Νάουσας και το Σωµατείο ∆ιαλογής και Ψύξης Νάουσας και Πε-
ριοχής Νοµού Ηµαθείας εκφράζουν τη διαµαρτυρία τους για
τον ν. 3518/06 που επιτρέπει στις επιχειρήσεις διακίνησης -τυ-
ποποίησης αγροτικών προϊόντων να µην ασφαλίζουν στο ΙΚΑ
τους εργαζόµενους που προσλαµβάνουν.

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

1. Στην µε αριθµό 9827/07-05-2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Βελόπουλου Κυριάκου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 1070885/1743-
01-06-2010 έγγραφο από τον Υπουργό Οικονοµικών η ακόλουθη
απάντηση:

8924 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2. Στην µε αριθµό 9854/07-05-2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Μουσουρούλη Κωνσταντίνο δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. ΥΠ.ΠΟ.Τ./

ΓΡ.ΥΠ./Κ.Ε./911/01-06-2010 έγγραφο από τον Υπουργό Πολιτι-
σµού και Τουρισµού η ακόλουθη απάντηση:
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3. Στην µε αριθµό 9897/10-05-2010 ερώτηση των Βουλευτών
κ.κ. Γεωργιάδη Σπυρίδωνα – Άδωνη και Πλεύρη Αθανάσιο δό-
θηκε µε το υπ’ αριθµ. οίκ. 30642/01-06-2010 έγγραφο από τον

Υφυπουργό Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ια-
κυβέρνησης η ακόλουθη απάντηση:
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4. Στην µε αριθµό 9899/10-05-2010 ερώτηση των Βουλευτών
κ.κ. Γεωργιάδη Σπυρίδωνα – Άδωνη και Πλεύρη Αθανασίου δό-

θηκε µε το υπ αριθµ. 1071466/1757/01-06-2010 έγγραφο από
τον Υπουργό Οικονοµικών η ακόλουθη απάντηση:
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5. Στην µε αριθµό 9903/10-05-2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Γεωργιάδη Σπυρίδωνα - Άδωνη δόθηκε µε το υπ’ αριθµ.
ΤΚΕ/Φ2/12354/ 01-06-2010 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εσω-

τερικών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης η ακό-
λουθη απάντηση:
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6. Στην µε αριθµό 10014/12-05-2010 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Χατζή Οσµάν Αχµέτ δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Β-1200/01-06-

2010 έγγραφο από τον Υφυπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και
∆ικτύων η ακόλουθη απάντηση:
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7. Στην µε αριθµό 10060/12-05-2010 ερώτηση των Βουλευτών
κ.κ. Πλεύρη Αθανασίου και Γεωργιάδη Σπυρίδωνα - Άδωνη δό-

θηκε µε το υπ αριθµ. 7017/4/11215/01-06-2010 έγγραφο από τον
Υφυπουργό Προστασίας του Πολίτη η ακόλουθη απάντηση:
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8. Στην µε αριθµό 10079/13-05-010 ερώτηση των Βουλευτών κυ-
ρίων Βαρβαρίγου ∆ηµητρίου και Κεγκέρογλου Βασιλείου δόθη-

κε µε το υπ’ αριθµ. Β-210-01-06-2010 έγγραφο από τον Υφυπουργό
Υποδοµών, Μεταφορών και ∆ικτύων η ακόλουθη απάντηση:
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ευχαριστούµε τον κ.
Ροµπόπουλο.

Οι Βουλευτές κ. Κωνσταντίνος Σκανδαλίδης και κ. Κυριάκος
Μητσοτάκης µε επιστολή τους προς τον Πρόεδρο της Βουλής κ.
Φίλιππο Πετσάλνικο ζητούν άδεια ολιγοήµερης απουσίας στο

εξωτερικό. Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Η Βουλή ενέκρινε τη

ζητηθείσα άδεια.
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµεθα στη συζήτηση των

ΑΝΑΦΟΡΩΝ ΚΑΙ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα προηγηθεί η συζήτηση της πρώτης ερώτησης µε αριθµό
6881/3-3-2010 δεύτερου κύκλου του Βουλευτή του Πανελλήνιου
Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Παναγιώτη Κουρουµπλή προς την
Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε τη µε-
ταφορά της µονάδας µεσογειακής αναιµίας του ∆ρακοπούλειου
Κέντρου Αιµοδοσίας στους χώρους του Νέου Ελληνικού Ερυ-
θρού Σταυρού (ΝΕΕΣ)

Η ερώτηση του κ. Κουρουµπλή έχει ως εξής:
«Το Νοέµβριο του 2007, εκδόθηκε Υπουργική Απόφαση (ΦΕΚ

28/11/2007) µεταφοράς της µονάδας µεσογειακής αναιµίας του
∆ρακοπούλειου Κέντρου Αιµοδοσίας στους χώρους του Νέου
Ελληνικού Ερυθρού Σταυρού (ΝΕΕΣ). Κατόπιν, δεσµεύτηκαν τα
απαραίτητα κονδύλια, βρέθηκε ο κατάλληλος εντός του νοσο-
κοµείου του ΝΕΕΣ χώρος για την εγκατάσταση της µονάδας και
λήφθηκε οµόφωνη απόφαση από το ∆Σ του ΝΕΕΣ υπέρ της ανα-
γκαιότητας µεταφοράς της µονάδας. Πέρασαν δύο χρόνια και
δύο µήνες από τότε και η µεταφορά της µονάδας ακόµα δεν έχει
πραγµατοποιηθεί.

Η καθυστέρηση αυτή είναι επικίνδυνη για τη ζωή εκατόν πε-
νήντα ανθρώπων µε θαλασσαιµία που συνεχίζουν να µεταγγίζο-
νται στη µονάδα µεσογειακής αναιµίας του ∆ρακοπούλειου υπό
πολύ αντίξοες συνθήκες.

Παρ’ όλο την έντονη διαµαρτυρία του Πανελλήνιου Συλλόγου
Πασχόντων από Μεσογειακή Αναιµία (ΠΑΣΠΑΜΑ) µε επιστολές
προς άπαντες τους σχετιζόµενους, µε την ασφάλεια των µεταγ-
γίσεων, φορείς για την ακαταλληλότητα των συνθηκών και µε-
θόδων µετάδοσης, δεν έχει µέχρι στιγµής υπάρξει κάποια
πρόοδος.

Πιστεύω ότι αυτή η επικίνδυνη εκκρεµότητα πρέπει να λάβει
άµεσα τέλος, πριν θρηνήσουµε κάποιο θύµα.

Ερωτάται η κυρία Υπουργός:
Σε τί ενέργειες θα προβεί η Κυβέρνηση, προκειµένου να υλο-

ποιηθεί αυτή η ειληµµένη υπουργική απόφαση των δύο και πλέον
χρόνων;».

Στην ερώτηση θα απαντήσει η Υπουργός Υγείας και Κοινωνι-
κής Αλληλεγγύης κ. Ξενογιαννακοπούλου.

Κυρία Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Υγείας και

Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να ευχαριστήσω το συνάδελφο κ. Κουρουµπλή που

αναδεικνύει ένα σηµαντικό θέµα. Είναι αλήθεια ότι υπάρχει ένα
πρόβληµα πάρα πολλών ετών, που οφείλουµε να αντιµετωπί-
σουµε.

Κατ’αρχάς, όπως και η ερώτηση αναδεικνύει, σύµφωνα µε το
κανονιστικό ισχύον πλαίσιο, οι µονάδες µεσογειακής αναιµίας
πρέπει να βρίσκονται εντός του χώρου γενικών νοσοκοµείων, να
είναι ανεξάρτητες χωροταξικά και να υπάγονται διοικητικά και
επιστηµονικά στο πλαίσιο του παθολογικού τοµέα του συγκεκρι-
µένου νοσοκοµείου.

Υπάρχει, λοιπόν, εδώ διαχρονικά µία µεγάλη εκκρεµότητα
όσον αφορά την ανάγκη µετεγκατάστασης του «∆ρακοπούλειου
Κέντρου Αιµοδοσίας». Και ενώ θα έπρεπε να έχει γίνει αυτή η µε-
τεγκατάσταση –όπως και ο ερωτών συνάδελφος αναφέρει– εδώ
και πολύ καιρό υπήρξαν προφάσεις από την πλευρά του «Κορ-
γιαλένειου Ερυθρού Σταυρού Νοσοκοµείου», ότι δεν υπήρχε ο
αντίστοιχος διαθέσιµος χώρος.

Θέλω, λοιπόν, αγαπητέ συνάδελφε, να σας ενηµερώσω ότι
ήδη εδώ και µερικές ηµέρες έχω αποστείλει έγγραφο στο διοι-
κητή του «Κοργιαλένειου-Μπενάκειου Ερυθρού Σταυρού Νοσο-
κοµείου», όπου θέτω πλέον µία προθεσµία ενός µήνα, προκει-
µένου να υπάρξει µία διευθέτηση αυτού του θέµατος.

Θέλω να σας βεβαιώσω ότι θα το παρακολουθήσουµε στενά.
Πλέον, έχει αναλάβει πλήρως η νέα διοίκηση του «Νοσοκοµείου
του Κοργιαλένειου Ερυθρού Σταυρού» και τους έχουµε πει ότι
πρέπει κατά προτεραιότητα να λύσουν τις τελευταίες χωροταξι-
κές εκκρεµότητες προκειµένου να διευθετηθεί η µετεγκατά-

σταση του «∆ρακοπουλείου Κέντρου».
Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κι εµείς ευχαριστούµε

την κυρία Υπουργό.
Το λόγο έχει ο κ. Παναγιώτης Κουρουµπλής για να αναπτύξει

την ερώτησή του.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, «ως χαρίεν

άνθρωπος, όταν άνθρωπος ει». Με αυτή τη ρήση οι αρχαίοι προ-
σπαθούσαν να αποτυπώσουν το σεβασµό που επιδείκνυαν και
στον άνθρωπο –στην αξία, δηλαδή, και στην αυταξία του αν-
θρώπου- αλλά και στον ανθρωπισµό, όταν µάλιστα, έχουµε να
κάνουµε µε συγκεκριµένες κοινωνικές οµάδες, οι οποίες λόγω
της ιδιαιτερότητάς τους, απαιτούν µεγαλύτερο σεβασµό, µεγα-
λύτερη αποφασιστικότητα και αποτελεσµατικότητα από την συ-
ντεταγµένη πολιτεία. ∆υστυχώς, για άλλη µια φορά διαπιστώ-
νουµε ότι η προηγούµενη διακυβέρνηση µπορεί να έφτανε µέχρι
το σηµείο των αποφάσεων, αλλά παρουσίαζε ένα µεγάλο έλ-
λειµµα στην υλοποίηση αυτών των αποφάσεων.

∆εν είναι τυχαίο, κύριε Πρόεδρε, ότι µεσούσης της τετραετίας
µια Κυβέρνηση βρέθηκε στα έδρανα της Αντιπολίτευσης, γιατί ο
ελληνικός λαός την έκρινε ελλειµµατική για να συνεχίσει να δια-
κυβερνά τη χώρα, είτε αυτό αφορούσε µεγάλα προβλήµατα,
όπως είναι τα προβλήµατα της οικονοµίας, τα οποία σήµερα αντι-
µετωπίζουµε είτε µικρότερα, όπως είναι το συγκεκριµένο ζήτηµα
που συζητούµε. Μπορεί αυτή η περίπτωση να είναι µικρότερη σε
έκταση και αριθµό ανθρώπων, αλλά είναι µεγίστης σηµασίας,
γιατί αφορά ανθρώπους που έχουν µία συγκεκριµένη ιδιαιτερό-
τητα και που χρήζουν µίας οργανωµένης, αξιοπρεπούς φροντί-
δας. Πρόκειται, λοιπόν, για τους ανθρώπους που µεταγγίζονται
στο «∆ρακοπούλειο Κέντρο» για δεκαετίες ολόκληρες, όπου οι
υποδοµές δεν ανταποκρίνονται στις σηµερινές ανάγκες και είναι
επικίνδυνο να συνεχίζεται αυτή η κατάσταση.

Κύρια Υπουργέ, ο ελληνικός λαός µε έντεκα περίπου µονάδες
έδωσε την εµπιστοσύνη του στη σηµερινή Κυβέρνηση. Θα πρέ-
πει, λοιπόν, µε πολύ γρήγορους ρυθµούς να αντιµετωπίζονται
αυτού του είδους τα ζητήµατα. Χαίροµαι γιατί, πραγµατικά, δε-
σµευτήκατε ότι δώσατε ένα περιθώριο ενός µήνα, προκειµένου
η νέα διοίκηση του νοσοκοµείου να υλοποιήσει αυτή τη δέ-
σµευση που παράγεται από νόµους και κανόνες. Πιστεύω, λοι-
πόν, ότι αυτό θα υλοποιηθεί προκειµένου να αποκατασταθεί αυτή
η αταξία σε αυτό τον ευαίσθητο κοινωνικό χώρο. Εγώ θα επα-
νέλθω, βέβαια. Θα περιµένω όµως, γιατί πιστεύω ότι η δέσµευση
αυτή θα υλοποιηθεί. Ωστόσο αυτή είναι η ευθύνη του κοινοβου-
λευτικού ελέγχου: να επανέλθω, εφ’ όσον αυτή η δέσµευση δεν
υλοποιηθεί.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Η κυρία Υπουργός

έχει το λόγο.
ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Υγείας και

Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Κύριε συνάδελφε, πολύ σωστά έχετε
θέσει το θέµα και να το παρακολουθήσουµε από κοινού. Φυσικά,
πρέπει να σας πω ότι ο κοινοβουλευτικός έλεγχος βοηθά κι εµάς
να µπορούµε να είµαστε ακόµα καλύτεροι και αποτελεσµατικό-
τεροι.

Όπως σας είπα, έχω ήδη στείλει επίσηµη επιστολή στη νέα δι-
οίκηση του νοσοκοµείου, ζητώντας να υπάρξουν εντός µηνός
όλες εκείνες οι αναγκαίες χωροταξικές διευθετήσεις και όλες
εκείνες οι αποφάσεις του διοικητικού συµβουλίου, προκειµένου
να ξεκινήσει η µετεγκατάσταση του «∆ρακοπούλειου Κέντρου».

Με την ευκαιρία αυτή, θέλω κι εγώ να σας διαβεβαιώσω άλλη
µία φορά ότι για την Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ η υγεία είναι προ-
τεραιότητα. Το Εθνικό Σύστηµα Υγείας δοκιµάζεται διαχρονικά
και ιδιαίτερα µε τις επιλογές της προηγούµενης κυβέρνησης τα
προηγούµενα χρόνια. Βλέπετε καθηµερινά ότι δίνουµε δείγµα
γραφής, παρά την τόσο δύσκολη δηµοσιονοµική και οικονοµική
συγκυρία.

Ένα δείγµα γραφής ήταν και η σηµερινή θετική, κατ’αρχάς,
απόληξη της συνάντησης που είχαµε µε τον συνάδελφο
Υπουργό Οικονοµικών κ. Γιώργο Παπακωνσταντίνου και τους εκ-
προσώπους των προµηθευτών ώστε, επιτέλους, να µπορέσει να
βρεθεί λύση και διακανονισµός, όπως προτείναµε και όπως εξ
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αρχής παλέψαµε, για το τεράστιο βάρος που παραλάβαµε µε τις
εκλογές από την προηγούµενη κυβέρνηση. Ήταν µία θηλιά στο
Εθνικό Σύστηµα Υγείας, για να µπορέσουµε µε το διακανονισµό
των χρεών, παρά την τόσο δύσκολη δηµοσιονοµική συγκυρία, να
γυρίσουµε σελίδα, να επιβάλουµε και να µπορέσουµε να υλο-
ποιήσουµε αποτελεσµατικούς κανόνες για τη διαφάνεια, την
εξοικονόµηση, την καλή διαχείριση και διοίκηση στο Εθνικό Σύ-
στηµα Υγείας µε έναν και µόνο στόχο: τη διασφάλιση της υγείας
του ελληνικού λαού και φυσικά του δηµοσίου συµφέροντος σε
µία τόσο δύσκολη συγκυρία για τη χώρα µας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε την κυρία Υπουργό.
Θα συνεχίσουµε µε την τέταρτη υπ’ αριθµό 2592/14-12-2009

ερώτηση του πρώτου κύκλου του ΣΤ’ Αντιπροέδρου της Βουλής
και Βουλευτή του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Βαΐτση
Αποστολάτου προς την Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλλη-
λεγγύης, σχετικά µε την κάλυψη της θέσης του παιδιάτρου στο
Κέντρο Υγείας Γαλατά-Πόρου.

Η ερώτηση του κ. Αποστολάτου έχει ως εξής:
«Με προσωρινή ρύθµιση, δηλαδή µε «δανεικό» παιδίατρο, θα

εξυπηρετούνται µία φορά την εβδοµάδα οι κάτοικοι του Πόρου,
καθώς το Κέντρο Υγείας Γαλατά στερείται από τις πολύτιµες
υπηρεσίες του. Την ίδια στιγµή, στο Κέντρο Υγείας της περιοχής
εντοπίζονται ελλείψεις ιατρικού προσωπικού όλων των ειδικοτή-
των.

Συνεπώς, ερωτάται η αρµόδια Υπουργός:
Με ποιες ενέργειες θα καλυφθεί άµεσα η θέση του παιδιάτρου

στο Κέντρο Υγείας Γαλατά-Πόρου;»
Το λόγο έχει η Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης

κ. Ξενογιαννακοπούλου.
ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Υγείας και

Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Θα ήθελα να ενηµερώσω τον αγα-
πητό συνάδελφο, τον Αντιπρόεδρο κ. Αποστολάτο, ότι µε το νο-
µοσχέδιο, που πρόκειται να καταθέσουµε τις επόµενες µέρες και
που τις γενικές αρχές ήδη είχαµε την ευκαιρία να παρουσιά-
σουµε και να θέσουµε σε δηµόσιο διάλογο, θέτουµε ιδιαίτερη
προτεραιότητα να υπάρξουν κίνητρα όσον αφορά την κάλυψη
θέσεων ιατρικού και λοιπού προσωπικού στα νησιά µας. Γιατί
είναι αλήθεια ότι έχουµε πάρα πολλά θέµατα, πολλά κενά και
πάρα πολλές προκηρύξεις που, δυστυχώς, είχαν αποβεί άγονες
στο παρελθόν.

Θα ήθελα, λοιπόν, να σας διαβεβαιώσω ότι θα έρθει αυτό το
νοµοσχέδιο, που πιστέψτε ότι θα µας βοηθήσει συνολικά και µε
την επιτάχυνση των προσλήψεων όσον αφορά τους γιατρούς,
τους νοσηλευτές που βρίσκονται σε εξέλιξη. Θέλω να σας ενη-
µερώσω ότι µέχρι τέλη Ιουλίου, σύµφωνα µε τα στοιχεία που
έχουµε από τον Πρόεδρο του ΑΣΕΠ κ. Βέη, το ήµισυ των θέσεων
που έχουν προκηρυχθεί –οι τρεις χιλιάδες στις 29 ∆εκεµβρίου-
θα έχουν ήδη οριστικά αποτελέσµατα και οι υπόλοιπες εντός του
Σεπτεµβρίου του 2010. Επίσης, προχωρούν κανονικά και έχουν
πλέον βγει τα δύο τρίτα των προκηρύξεων των χιλίων θέσεων ια-
τρών που συστήσαµε µε τη διάταξη του πρώτου νοµοσχεδίου,
που έφερε η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ, το Νοέµβριο του 2009.

Ειδικά και σ’ αυτό το πλαίσιο, να απαντήσω στο θέµα που θέ-
σατε για τον Πόρο, ότι στο Κέντρο Υγείας Γαλατά –που εκεί πέρα
υπάρχει πρόβλεψη για να καλύπτονται οι ανάγκες για την υγεία
των παιδιών- υπάρχουν τρεις οργανικές θέσεις παιδιάτρου, οι
οποίες σήµερα είναι κενές, όπως πολύ σωστά και εσείς αναφέ-
ρετε. Οι δύο από αυτές τις θέσεις έχουν προκηρυχθεί. Έχουν
υπάρξει υποψήφιοι και ήδη είµαστε αυτή τη στιγµή στο στάδιο
της τελικής κρίσεως.

Άρα, καλώς εχόντων των πραγµάτων, θα υπάρξει πολύ γρή-
γορα και η πρόσληψη και η κάλυψη αυτών των θέσεων. Όσον
αφορά την τρίτη θέση παιδιάτρου, θέλω να σας ενηµερώσω ότι
στις 6 Απριλίου προκηρύχθηκε και η τρίτη θέση. Είναι στη φάση
της κατάθεσης των υποψηφιοτήτων, προκειµένου µέχρι το τέλος
του χρόνου και η τρίτη θέση να µπορέσει να καλυφθεί.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει, για να

αναπτύξει την ερώτησή του, ο Αντιπρόεδρος της Βουλής κ.

Βαΐτσης Αποστολάτος.
ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Αξιότιµη κυρία Υπουργέ, πρώτον, σας ευχαριστώ πάρα πολύ για
την αισιόδοξη ενηµέρωση που µου κάνατε για το τι πρόκειται να
γίνει όσον αφορά τις θέσεις, που δεν είναι καλυµµένες και σε
πολλά άλλα νησιά, εν όψει της τουριστικής περιόδου που, ως
γνωστόν, οι τριακόσιοι κάτοικοι διπλασιάζονται τουλάχιστον και
ξέρουµε ότι µπορεί να είναι και πολλοί παραπάνω.

Το θέµα του παιδιάτρου του Πόρου θα µπορούσε να ήταν ένα
σίκουελ, όπως είναι της µόδας, και να είχε τον τίτλο «Ο παιδία-
τρος του Πόρου» ή «Ο παιδίατρος του Γαλατά» σαν το «Λεµονο-
δάσος». Είναι σαφές ότι δεν σας χρεώνω τίποτα, απλά στην
εκλογική µου περιφέρεια βρίσκεται ο Πόρος και οι ∆ήµοι Τροι-
ζήνας και Μεθάνων τώρα, όπως µε τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» θα γίνουν,
και πράγµατι στο Γαλατά είναι το Ιατρικό Κέντρο και ο συνάδελ-
φος του ΠΑΣΟΚ, ο ∆ηµήτρης ο Καρύδης, έκανε τις προσπάθειές
του, όπως γνωρίζετε πολύ καλά, έγινε ένας διακανονισµός µε
έναν παιδίατρο από το Κρατικό Νικαίας, κάπου και αυτό κόλλησε.
Είναι γνωστό ότι βεβαίως ανήκει στο «Τζάνειο Νοσοκοµείο Πει-
ραιώς» η περιοχή και υπήρχε µία παιδίατρος, η οποία δεν πηγαί-
νει πια, γιατί τέλειωσε η σύµβασή της και γιατί δεν πληρώνεται.

Εγώ έχω ευήκοον ους ως γνωστόν και περιµένω να υλοποιη-
θούν αυτά που είπατε. ∆εν θα διαβάσω το τυπικό λογύδριο για
την περιοχή και τα προβλήµατα. Είµαι σίγουρος ότι το ξέρετε
πάρα πολύ καλά και είµαι από αυτούς που φρονούν ότι αυτός ο
κοινοβουλευτικός έλεγχος δεν γίνεται για λόγους εντυπώσεων,
αλλά για λόγους ουσίας. Και επειδή το έργο σας είναι από τιτά-
νειο ως τραγικό, όχι τις µέρες αυτές, όλο το διάστηµα αυτό,
ακούω προσεκτικά αυτά που µου είπατε και περιµένω το αποτέ-
λεσµα για το καλό όλων µας, των κατοίκων, των παιδιών της πε-
ριοχής που είναι και το µέλλον µας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει η Υπουρ-

γός κ. Μαριλίζα Ξενογιαννακοπούλου για τρία λεπτά.
ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Υγείας και

Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Κατ’ αρχάς, κύριε Αντιπρόεδρε, είναι
σίγουρο ότι το Εθνικό Σύστηµα Υγείας αντιµετωπίζει πάρα πολλά
προβλήµατα και θα είµαι η τελευταία που θα εξωραΐσω την κα-
τάσταση. Ταυτόχρονα, όµως, πιστεύω ότι σε αυτήν τη τόσο δύ-
σκολη φάση που περνάει η χώρα µας είναι σαφώς πρώτη
προτεραιότητα για την Κυβέρνηση, αλλά νοµίζω ότι είναι και
κοινή στάση όλων µας ότι πρέπει να στηρίξουµε το Εθνικό Σύ-
στηµα Υγείας και αυτό κάνουµε µε µεγάλες προσπάθειες και µε
πολλές δυσκολίες, εγώ θα οµολογήσω.

Όσον αφορά τα ζητήµατα του Πόρου, ήδη σας έχω δώσει µία
σαφή απάντηση. Θα παρακολουθήσουµε την εξέλιξη. Πιστεύω
ότι για τις δύο θέσεις µάλιστα που οι υποψηφιότητες έχουν υπο-
βληθεί και είναι σε τελικό στάδιο οι τρεις θα είµαστε στην ευτυχή
θέση γρήγορα να µπορούν να γίνουν οι προσλήψεις και από εκεί
και πέρα, επειδή όπως είπατε και εσείς µπαίνουµε σε τουριστική
περίοδο, και είναι φυσικό να υπάρχει και µεγαλύτερη πίεση, θέλω
να σας διαβεβαιώσω ότι στο βαθµό που µπορούµε, και µε κά-
ποιον επικουρικό γιατρό, να έρθουµε αυτό το δύσκολο τρίµηνο
του θέρους που θα υπάρχει µεγαλύτερη πίεση να το δούµε µε τη
-δεύτερη υγειονοµική περιφέρεια εκ των ενόντων και µέχρις ότου
έρθουν οι µόνιµοι παιδίατροι να αναλάβουν τις θέσεις τους.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε την κυρία Υπουργό.
Κυρία Σκραφνάκη, βλέπω ότι χαµογελάτε, είστε χαρούµενη.

Είναι εδώ οι πατριώτισσες έτσι;
ΜΑΡΙΑ ΣΚΡΑΦΝΑΚΗ: Ναι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεω-
ρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώ-
θηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και
λειτουργίας της Βουλής, τριάντα τρία µέλη του Συλλόγου Γο-
νέων και Κηδεµόνων του 1ου ∆ηµοτικού Σχολείου Βουτών Ηρα-
κλείου Κρήτης.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
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(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Η πρώτη µε αριθµό 5862/9-2-2010 ερώτηση πρώτου κύκλου

του Βουλευτή του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Βα-
σιλείου Κεγκέρογλου προς την Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων, σχετικά µε την άµεση δηµοπράτηση και κατα-
σκευή των φραγµάτων Αµιρών – Αγ. Βασιλείου και Καλαµίου στο
Νοµό Ηρακλείου δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος της κυρίας
Υπουργού και διαγράφεται.

Η δεύτερη µε αριθµό 9192/23-4-2010 ερώτηση δευτέρου κύ-
κλου του Βουλευτή της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Αθανασίου Νάκου
προς την Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά
µε τη λήψη µέτρων για την αποκατάσταση και αποζηµίωση των
ακτηµόνων και κτηνοτρόφων της πρώην λίµνης Κάρλας, που θί-
γονται από την επανασύσταση της λίµνης δεν συζητείται λόγω
κωλύµατος της κυρίας Υπουργού και διαγράφεται.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΝΑΚΟΣ: Θα ήθελα να µου δώσετε το λόγο, κύριε
Πρόεδρε.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): ∆εν υπάρχει διαδικα-
σία τέτοια, δεν συζητείται η ερώτηση.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΝΑΚΟΣ: Θέλω να µου δώσετε το λόγο για να
κάνω µία δήλωση και µία καταγγελία, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Μα, πώς να σας δώσω
το λόγο; ∆εν υπάρχει διαδικασία για να σας δώσω το λόγο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΝΑΚΟΣ: Πώς δεν υπάρχει;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Μα, δεν υπάρχει αυτή

η διαδικασία, δεν προβλέπει ο Κανονισµός κάτι τέτοιο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΝΑΚΟΣ: Εγώ ήρθα για πέµπτη φορά…
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κύριε Νάκο, µισό

λεπτό, για να συνεννοηθούµε λίγο για τη διαδικασία. ∆εν έχω
λόγο να µην σας αφήσω να πείτε αυτό που λέτε, αλλά δεν υπάρ-
χει διαδικασία που να ορίζει κάτι τέτοιο. Παρ’ όλα αυτά, να ρω-
τήσουµε και το Σώµα για να κάνετε µία δήλωση. Πάντως, δεν
ορίζεται από τον Κανονισµό.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΝΑΚΟΣ: Εγώ, λοιπόν, σας ρωτώ να µου υποδεί-
ξετε τη διαδικασία που υπάρχει από τον Κανονισµό της Βουλής,
προκειµένου να καταγγείλω την πολιτική ηγεσία του Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης, διότι αυτό που συµβαίνει να µην έρχονται
και µάλιστα ειδοποιούν µε έναν απαξιωτικό για τον κοινοβου-
λευτικό µας βίο τρόπο. Υποδείξτε µου, λοιπόν, ποιος είναι ο τρό-
πος αντίδρασης, διότι εγώ πεντέµισι χρόνια, κύριε Πρόεδρε,
τρεις φορές την εβδοµάδα καθόµουν σε εκείνα τα έδρανα και
απαντούσα σε ερωτήσεις. Γιατί η κ. Μπατζελή και ο κ. Καρχιµά-
κης για πέµπτη φορά δεν έρχονται στη Βουλή να απαντήσουν σε
ερωτήσεις, οι οποίες προέκυψαν από το ότι δεν απήντησαν σε
γραπτή ερώτηση και µετετράπη σε επίκαιρη;

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κύριε Νάκο, παρα-
καλώ. Ακούστε µε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΝΑΚΟΣ: Υποδείξτε µου ποια είναι η διαδικασία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Παρ’ ότι δεν προβλέ-

πεται από τον Κανονισµό σας, έδωσα το λόγο να πείτε αυτό που
θέλετε. Αλλά να συνεχίσουµε να παραβιάζουµε τον Κανονισµό;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΝΑΚΟΣ: Όχι, δεν θέλω να παραβιάσω. Πείτε
µου, επειδή δεν είµαι γνώστης του Κανονισµού, ποια είναι η δια-
δικασία. Εκτός αν µου πείτε ότι για το Υπουργείο Αγροτικής Ανά-
πτυξης δεν υπάρχει κοινοβουλευτικός έλεγχος, να το ξέρουµε,
διότι έχουν άλλες δουλειές πιο σηµαντικές.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Παρακαλώ. Καθίστε,
κύριε Νάκο.

Ξέρετε, λοιπόν, ότι η διαδικασία για κάτι που δεν προβλέπεται
από τον Κανονισµό, µόνο κατά την διαδικασία αλλαγής του Κα-
νονισµού µπορεί να προβλεφθεί. Και επίσης, βλέπω εδώ ότι δεν
είναι µόνο η δική σας ερώτηση, είναι άλλες τρεις ερωτήσεις. Η
κυρία Υπουργός έχει αυτήν τη στιγµή ακρόαση σε ∆ΕΚΟ για την
τοποθέτηση προέδρου και διευθύνοντος συµβούλου στο «∆Η-
ΜΗΤΡΑ». ∆εν είναι κάτι που το κάνει γιατί δεν θέλει να έρθει να
απαντήσει στη δική σας. Είναι άλλες τρεις ερωτήσεις.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΝΑΚΟΣ: ∆ηλαδή µου λέτε να περιµένω την αλ-
λαγή του Κανονισµού; Αυτό µου προτείνετε; Εάν δεν ήταν η πέ-
µπτη φορά, κύριε Πρόεδρε, δεν θα αντιδρούσα.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Η τρίτη µε αριθµό
10006/12-5-2010 ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Σοφίας Καλαντίδου προς
την Υπουργό Παιδείας, ∆ιά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων,
σχετικά µε την επαρκή χρηµατοδότηση της φοιτητικής λέσχης
του Αριστοτελείου Πανεπιστηµίου Θεσσαλονίκης δεν συζητείται
λόγω κωλύµατος της κυρίας Υπουργού και διαγράφεται.

Η δεύτερη µε αριθµό 6744/1-3-2010 ερώτηση πρώτου κύκλου
του Ανεξάρτητου Βουλευτή κ. Κωνσταντίνου Κιλτίδη προς την
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε την
προκήρυξη έργων στο Νοµό Κιλκίς, στον προγραµµατισµό του
Υπουργείου για την 4η Προγραµµατική Περίοδο (2007-2013) δεν
συζητείται λόγω κωλύµατος της κυρίας Υπουργού και διαγρά-
φεται.

Η πέµπτη µε αριθµό 8678/13-4-2010 ερώτηση πρώτου κύκλου
του Βουλευτή του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Μι-
χαήλ Κριτσωτάκη προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης, σχετικά µε την επίλυση των προβληµάτων που απα-
σχολούν τον κλάδο των Ξενοδοχοϋπαλλήλων δεν συζητείται
λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού και διαγράφεται.

ΑΓΓΕΛΟΣ ΤΖΕΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, πολλά κωλύµατα οι
Υπουργοί!

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Εκτιµώ ότι η Κυβέρ-
νηση εργάζεται αυτήν τη στιγµή.

ΑΓΓΕΛΟΣ ΤΖΕΚΗΣ: Α, εργάζεται. Και αν θα έρθει εδώ, τι θα
κάνει; Θα κοιµηθεί;

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Βλέπω πολλούς συ-
ναδέλφους σήµερα να έχουν µεγάλες αντιρρήσεις. Υπάρχει κά-
ποιος συγκεκριµένος λόγος, έχει γίνει συζήτηση και ενηµέρωση
και του ερωτώντος Βουλευτή και του Υπουργού. Υπάρχει η δια-
δικασία επανακατάθεσης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των
αναφορών και ερωτήσεων.
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Θα γίνει προεκφώνηση των νοµοσχεδίων, που είναι γραµµένα
στην ηµερήσια διάταξη.

Υπουργείου Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλα-
γής.

Ψήφιση στο σύνολο του σχεδίου νόµου: «Μέτρα για τη βελ-
τίωση της ενεργειακής απόδοσης κατά την τελική χρήση, ενερ-
γειακές υπηρεσίες και άλλες διατάξεις».

Το νοµοσχέδιο θα ψηφιστεί στο σύνολο στη συνέχεια.
Υπουργείου ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιω-

µάτων
Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου

του σχεδίου νόµου: «Προσαρµογή του Ελληνικού ∆ικαίου στο
πρότυπο νόµου του έτους 1997 για τη «∆ιασυνοριακή πτώχευση»
της Επιτροπής των Ηνωµένων Εθνών για το ∆ιεθνές Εµπορικό
∆ίκαιο και άλλες διατάξεις».

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο;
ΜΕΡΙΚΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Κρατείται.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το νοµοσχέδιο κρα-

τήθηκε και θα συζητηθεί κατά τη συνήθη διαδικασία.
Υπουργείου Εξωτερικών.
Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου

του σχεδίου νόµου: «Κύρωση της Συµφωνίας Σταθεροποίησης
και Σύνδεσης µεταξύ των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων και των Κρα-
τών - Μελών τους, αφ’ ενός και της Βοσνίας – Ερζεγοβίνης, αφ’
ετέρου, µετά των Παραρτηµάτων, Πρωτοκόλλων, της Τελικής
Πράξης και ∆ηλώσεων Αυτής».

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο;
ΜΕΡΙΚΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Κρατείται.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το νοµοσχέδιο κρα-

τήθηκε και θα συζητηθεί κατά τη συνήθη διαδικασία.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επανερχόµαστε στο νοµοσχέδιο

του Υπουργείου Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλ-
λαγής.

Ψήφιση στο σύνολο του σχεδίου νόµου Υπουργείου Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής: «Μέτρα για τη βελ-
τίωση της ενεργειακής απόδοσης κατά την τελική χρήση,
ενεργειακές υπηρεσίες και άλλες διατάξεις».

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο και στο σύ-
νολο, ως διανεµήθη;

ΑΓΓΕΛΟΣ ΤΖΕΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, λείπουν κόµµατα από εδώ
µέσα.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κύριε Τζέκη, είστε πα-
λιός κοινοβουλευτικός…

ΑΓΓΕΛΟΣ ΤΖΕΚΗΣ: ∆εν είναι έτσι, κύριε Πρόεδρε. Λείπουν
από εδώ µέσα δύο κόµµατα.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ξέρετε πολύ καλά ότι
πάντα οι παρόντες ψηφίζουν. Επαναλαµβάνω, λοιπόν.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο και στο σύ-
νολο, ως διανεµήθη;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΓΓΕΛΟΣ ΤΖΕΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ : Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το νοµοσχέδιο έγινε

δεκτό και στο σύνολο κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Περιβάλλοντος,

Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής: «Μέτρα για τη βελτίωση της
ενεργειακής απόδοσης κατά την τελική χρήση, ενεργειακές υπη-
ρεσίες και άλλες διατάξεις», έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε
µόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και
έχει ως εξής:

«Μέτρα για τη βελτίωση της ενεργειακής απόδοσης κατά την
τελική χρήση, ενεργειακές υπηρεσίες και άλλες διατάξεις

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΣΚΟΠΟΣ ΚΑΙ ΠΕ∆ΙΟ ΕΦΑΡΜΟΓΗΣ

Άρθρο 1
Σκοπός

Με τις διατάξεις του παρόντος νόµου εναρµονίζεται η ελλη-
νική νοµοθεσία µε την Οδηγία 2006/32/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοι-
νοβουλίου και του Συµβουλίου, της 5ης Απριλίου 2006 «για την
ενεργειακή απόδοση κατά την τελική χρήση και τις ενεργειακές
υπηρεσίες και για την κατάργηση της Οδηγίας 93/76/ΕΟΚ του
Συµβουλίου» (ΕΕ L 114/64), που αποσκοπεί στην οικονοµικά απο-
τελεσµατική βελτίωση της ενεργειακής απόδοσης κατά την τε-
λική χρήση ενέργειας και στην ανάπτυξη αγοράς ενεργειακών
υπηρεσιών. Για την επίτευξη του σκοπού αυτού:

α) καθορίζονται εθνικοί στόχοι εξοικονόµησης ενέργειας, θε-
σπίζεται το απαραίτητο θεσµικό και νοµικό πλαίσιο και προβλέ-
πονται τα αντίστοιχα χρηµατοοικονοµικά µέσα για την επίτευξη
των στόχων αυτών, παρέχονται τα κατάλληλα κίνητρα και προ-
βλέπονται οι αναγκαίοι µηχανισµοί ενεργειακής απόδοσης για
την άρση των φραγµών και των ατελειών της αγοράς που παρε-
µποδίζουν την αποδοτική τελική χρήση της ενέργειας και

β) δηµιουργούνται οι συνθήκες για την ανάπτυξη και την προ-
ώθηση της αγοράς ενεργειακών υπηρεσιών και άλλων µέτρων
βελτίωσης της ενεργειακής απόδοσης στον τελικό καταναλωτή.

Άρθρο 2
Πεδίο εφαρµογής

1. Ο παρών νόµος εφαρµόζεται:
α) στους παρόχους ενεργειακών υπηρεσιών και άλλων µέτρων

βελτίωσης ενεργειακής απόδοσης, στους διανοµείς ενέργειας,
στους διαχειριστές δικτύων διανοµής και στις επιχειρήσεις λια-
νικής πώλησης ενέργειας,

β) στους τελικούς καταναλωτές, σύµφωνα µε τον ορισµό του
άρθρου 3,

γ) στις ένοπλες δυνάµεις, στο µέτρο που η εφαρµογή του πα-
ρόντος νόµου δεν αντίκειται στη φύση και στον κύριο στόχο των
δραστηριοτήτων τους, όπως ιδίως στις κτιριακές υποδοµές και
στα οχήµατα µεταφοράς του πολιτικού προσωπικού τους. Από
το πεδίο εφαρµογής του παρόντος νόµου εξαιρούνται τα υλικά
που χρησιµοποιούνται αποκλειστικά για στρατιωτικούς σκοπούς,
καθώς και οι κτιριακές υποδοµές συγκεκριµένου προορισµού
που απαιτούν εδική κατασκευή (π.χ. στρατιωτικά καταφύγια,
αποθήκες πυροµαχικών κ.ά.).

2. Για τον προσδιορισµό και τον έλεγχο του ενδεικτικού στό-
χου σύµφωνα µε τα άρθρα 4 και 5, στην έννοια του τελικού κα-
ταναλωτή δεν περιλαµβάνονται οι επιχειρήσεις που δραστηριο-
ποιούνται στις κατηγορίες που περιλαµβάνονται στο Παράρτηµα
Ι της Η.Π.54409/2632/ 27.12.2004 κοινής απόφασης των Υπουρ-
γών Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης, Οικο-
νοµίας και Οικονοµικών, Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων Έργων (ΦΕΚ 1931 Β’), που εκδόθηκε
σε συµµόρφωση µε τις διατάξεις της Οδηγίας 2003/87/ΕΚ «σχε-
τικά µε τη θέσπιση συστήµατος εµπορίας δικαιωµάτων εκποµπής
αερίων θερµοκηπίου εντός της Κοινότητας και την τροποποίηση
της Οδηγίας 96/61/ΕΚ του Συµβουλίου», του Συµβουλίου της
13ης Οκτωβρίου 2003.

Άρθρο 3
Ορισµοί

Για την εφαρµογή του παρόντος νόµου, οι ακόλουθοι ορισµοί
έχουν την εξής έννοια:

α) «Ενέργεια»: Κάθε µορφή εµπορικώς διαθέσιµης ενέργειας,
όπως η ηλεκτρική ενέργεια, το φυσικό αέριο (συµπεριλαµβανο-
µένου του υγροποιηµένου φυσικού αερίου), το υγραέριο, κάθε
καύσιµο που χρησιµοποιείται για θέρµανση και ψύξη (συµπερι-
λαµβανοµένης της τηλεθέρµανσης και της τηλεψύξης), ο άν-
θρακας, ο λιγνίτης, η τύρφη, τα καύσιµα κίνησης (εξαιρουµένων
των καυσίµων των αεροσκαφών και των πλοίων) και η βιοµάζα
όπως ορίζεται στην περίπτωση 8 του άρθρου 2 του ν. 3468/2006
(ΦΕΚ 129 Α’).

β) «Ενεργειακή απόδοση»: Ο λόγος της εκροής επιδόσεων,
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υπηρεσιών, αγαθών ή ενέργειας προς την εισροή ενέργειας.
γ) «Βελτίωση της ενεργειακής απόδοσης»: Η βελτίωση της

ενεργειακής απόδοσης κατά την τελική χρήση λόγω τεχνολογι-
κών, οικονοµικών ή και αλλαγών στη συµπεριφορά των τελικών
καταναλωτών.

δ) «Εξοικονόµηση ενέργειας»: Η ποσότητα της εξοικονοµού-
µενης ενέργειας, η οποία προσδιορίζεται µε τη µέτρηση ή και
τον κατ’ εκτίµηση υπολογισµό της κατανάλωσης πριν και µετά
την υλοποίηση ενός ή περισσότερων µέτρων βελτίωσης της
ενεργειακής απόδοσης, µε ταυτόχρονη εξασφάλιση της σταθε-
ρότητας των εξωτερικών συνθηκών που επηρεάζουν την ενερ-
γειακή κατανάλωση.

ε) «Ενεργειακή υπηρεσία»: Το φυσικό όφελος, χρησιµότητα ή
πλεονέκτηµα που προκύπτει από το συνδυασµό ενέργειας µε
ενεργειακά αποδοτική τεχνολογία ή και δράση, η οποία δύναται
να περιλαµβάνει την εγκατάσταση, λειτουργία, συντήρηση και
τον έλεγχο που απαιτούνται για την παροχή της υπηρεσίας
αυτής βάση συµβάσεως. Η εν λόγω υπηρεσία, υπό κανονικές
συνθήκες, οδηγεί αποδεδειγµένα σε επαληθεύσιµη (µε µέτρηση
ή εκτίµηση) βελτίωση της ενεργειακής απόδοσης ή και εξοικο-
νόµηση πρωτογενούς ενέργειας.

στ) «Μηχανισµοί βελτίωσης ενεργειακής απόδοσης»: Τα µέσα
που χρησιµοποιούνται από το ∆ηµόσιο ή τον ευρύτερο δηµόσιο
τοµέα για τη δηµιουργία υποστηρικτικού πλαισίου ή κινήτρων για
τους συντελεστές της αγοράς, προκειµένου να παρέχουν και να
αγοράζουν ενεργειακές υπηρεσίες και άλλα µέτρα βελτίωσης
ενεργειακής απόδοσης.

ζ) «Προγράµµατα βελτίωσης της ενεργειακής απόδοσης»: Οι
δραστηριότητες που εστιάζονται σε οµάδες τελικών καταναλω-
τών και στοχεύουν σε επαληθεύσιµη (µε µέτρηση ή εκτίµηση)
βελτίωση της ενεργειακής απόδοσης.

η) «Μέτρα βελτίωσης της ενεργειακής απόδοσης»: Οι δράσεις
που κατά κανόνα οδηγούν σε επαληθεύσιµη (µε µέτρηση ή εκτί-
µηση) βελτίωση της ενεργειακής απόδοσης.

θ) «Επιχείρηση Ενεργειακών Υπηρεσιών» (ΕΕΥ): Το φυσικό ή
νοµικό πρόσωπο, που παρέχει ενεργειακές υπηρεσίες ή και άλλα
µέτρα βελτίωσης της ενεργειακής απόδοσης στις εγκαταστάσεις
ή τα κτίρια του τελικού καταναλωτή, αναλαµβάνοντας επιχειρη-
µατικό και οικονοµικό κίνδυνο. Το οικονοµικό αντάλλαγµα για την
παρεχόµενη υπηρεσία βασίζεται, εν όλω ή εν µέρει, στην επί-
τευξη της βελτίωσης της ενεργειακής απόδοσης και στην τή-
ρηση των λοιπών συµβατικών όρων ενεργειακής απόδοσης.

ι) «Σύµβαση ενεργειακής απόδοσης» (ΣΕΑ): Η συµφωνία που
καταρτίζεται εγγράφως µεταξύ του δικαιούχου και του παρόχου
ενεργειακής υπηρεσίας (κατά κανόνα ΕΕΥ), µε αντικείµενο την
εφαρµογή µέτρων βελτίωσης της ενεργειακής απόδοσης και
σύµφωνα µε την οποία το οικονοµικό αντάλλαγµα του παρόχου
για την πραγµατοποιούµενη επένδυση συναρτάται από το µε-
ταξύ αυτών συµβατικά οριζόµενο επίπεδο βελτίωσης της ενερ-
γειακής απόδοσης.

ια) «Χρηµατοδότηση από Τρίτους»: Η συµφωνία, στην οποία
συµµετέχει Τρίτος, επιπλέον του προµηθευτή ενέργειας και του
δικαιούχου, ο οποίος χρηµατοδοτεί το µέτρο βελτίωσης της
ενεργειακής υπηρεσίας και για το σκοπό αυτό χρεώνει ποσό ισο-
δύναµο προς µέρος της εξοικονόµησης ενέργειας που επιτυγ-
χάνεται µέσω του µέτρου αυτού. Ο εν λόγω Τρίτος µπορεί να
είναι ή όχι η ΕΕΥ.

ιβ) «Ενεργειακός έλεγχος»: Η συστηµατική διαδικασία από την
οποία προκύπτει επαρκής γνώση του υφιστάµενου συνόλου χα-
ρακτηριστικών ενεργειακής κατανάλωσης ενός κτιρίου ή µιας
οµάδας κτιρίων, µιας βιοµηχανικής δραστηριότητας ή και εγκα-
τάστασης, καθώς και ιδιωτικών και δηµόσιων υπηρεσιών. Με τον
ενεργειακό έλεγχο εντοπίζονται και προσδιορίζονται ποσοτικά οι
οικονοµικά αποτελεσµατικές δυνατότητες εξοικονόµησης ενέρ-
γειας και συντάσσεται σχετική έκθεση αποτελεσµάτων.

ιγ) «Χρηµατοοικονοµικά µέσα για την εξοικονόµηση ενέρ-
γειας»: Τα χρηµατοοικονοµικά µέσα, όπως ταµεία, επιδοτήσεις,
φορολογικές ελαφρύνσεις, δάνεια, Χρηµατοδότηση από Τρί-
τους, συµβάσεις ενεργειακής απόδοσης, συµβάσεις εγγυηµένης
εξοικονόµησης ενέργειας και άλλες συναφείς συµβάσεις, τα
οποία διατίθενται στην αγορά από δηµόσιους ή ιδιωτικούς φο-

ρείς για τη µερική ή την πλήρη κάλυψη του αρχικού κόστους υλο-
ποίησης των µέτρων βελτίωσης της ενεργειακής απόδοσης.

ιδ) «Τελικός καταναλωτής»: Το ∆ηµόσιο και ο ευρύτερος δη-
µόσιος τοµέας και κάθε φυσικό ή νοµικό πρόσωπο που κατανα-
λώνει ενέργεια για δική του τελική χρήση και στον οποίο
παρέχονται ενεργειακές υπηρεσίες.

ιε) «∆ιανοµέας ενέργειας»: Το φυσικό ή νοµικό πρόσωπο που
είναι υπεύθυνο για τη µεταφορά ενέργειας, µε σκοπό τη διάθεσή
της σε τελικούς καταναλωτές και σταθµούς διανοµής, που πω-
λούν ενέργεια σε τελικούς καταναλωτές. ∆ιανοµείς ενέργειας
δεν θεωρούνται οι διαχειριστές δικτύων διανοµής ηλεκτρικής
ενέργειας και φυσικού αερίου της περ. ιστ’ του παρόντος άρ-
θρου.

ιστ) «∆ιαχειριστής δικτύου διανοµής»: Το φυσικό ή νοµικό πρό-
σωπο, που είναι υπεύθυνο για την εκµετάλλευση, τη διασφάλιση
της συντήρησης και εφόσον απαιτείται, για την ανάπτυξη του δι-
κτύου διανοµής ηλεκτρικής ενέργειας ή φυσικού αερίου σε µια
συγκεκριµένη περιοχή και κατά περίπτωση, των διασυνδέσεών
του µε άλλα δίκτυα και για τη διασφάλιση της µακροχρόνιας δυ-
νατότητας του δικτύου να ανταποκρίνεται σε εύλογη ζήτηση ηλε-
κτρικής ενέργειας ή φυσικού αερίου.

ιζ) «Επιχείρηση λιανικής πώλησης ενέργειας»: Το φυσικό ή νο-
µικό πρόσωπο που πωλεί ενέργεια σε τελικούς καταναλωτές.

ιη) «Μικροδιανοµέας, µικρός διαχειριστής δικτύων διανοµής
και µικρή επιχείρηση λιανικής πώλησης»: Το φυσικό ή νοµικό
πρόσωπο που διανέµει ή πωλεί ενέργεια σε τελικούς καταναλω-
τές λιγότερη από το ισοδύναµο των 75 γιγαβατωρών (GWh)
ενέργειας ετησίως ή απασχολεί λιγότερο από δέκα άτοµα ή του
οποίου ο ετήσιος κύκλος εργασιών ή ο ετήσιος ισολογισµός δεν
υπερβαίνει τα 2.000.000 ευρώ.

ιθ) «Λευκά πιστοποιητικά»: πιστοποιητικά τα οποία εκδίδονται
από ανεξάρτητους πιστοποιηµένους φορείς που πιστοποιούν και
επιβεβαιώνουν την εξοικονόµηση ενέργειας που προκύπτει ως
αποτέλεσµα εφαρµογής µέτρων βελτίωσης της ενεργειακής
απόδοσης.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΣΤΟΧΟΙ ΚΑΙ ΜΕΣΑ ΕΞΟΙΚΟΝΟΜΗΣΗΣ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

Άρθρο 4
Γενικός στόχος

1. Για την περίοδο µέχρι το τέλος του έτους 2016 θεσπίζεται
εθνικός ενδεικτικός στόχος εξοικονόµησης ενέργειας, σε ποσο-
στό 9% της µέσης ετήσιας τελικής ενεργειακής κατανάλωσης
αναφοράς. Ο εθνικός ενδεικτικός στόχος εξοικονόµησης ενέρ-
γειας, ο οποίος αποτυπώνεται στα Σχέδια ∆ράσης Ενεργειακής
Απόδοσης του άρθρου 6, επιτυγχάνεται µε τη βοήθεια ενεργεια-
κών υπηρεσιών και άλλων µέτρων βελτίωσης της ενεργειακής
απόδοσης και υπολογίζεται σύµφωνα µε τη µεθοδολογία και τις
διατάξεις του άρθρου 5. Για τον υπολογισµό της εξοικονόµησης
ενέργειας σε εθνικό επίπεδο, σε σχέση µε τον εθνικό ενδεικτικό
στόχο εξοικονόµησης ενέργειας, λαµβάνονται υπόψη µετρήσεις
από 1ης Ιανουαρίου 2008.

2. Με απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος Ενέργειας και
Κλιµατικής Αλλαγής καθορίζονται:

α) το ενεργειακό περιεχόµενο των καυσίµων για τελική χρήση,
β) ο τρόπος και η διαδικασία για τη µέτρηση και την επαλή-

θευση της εξοικονόµησης ενέργειας, καθώς και η εξειδίκευση
της µεθοδολογίας µέτρησης και επαλήθευσης της εξοικονοµού-
µενης ενέργειας,

γ) ενδεικτικός κατάλογος επιλέξιµων µέτρων βελτίωσης της
ενεργειακής απόδοσης.

Άρθρο 5
Μεθοδολογία υπολογισµού του εθνικού ενδεικτικού

στόχου εξοικονόµησης ενέργειας

1. Για τον υπολογισµό του εθνικού ενδεικτικού στόχου ορίζε-
ται µέση ετήσια τελική ενεργειακή κατανάλωση αναφοράς, η
οποία προκύπτει από το µέσο όρο της ετήσιας εγχώριας τελικής
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ενεργειακής κατανάλωσης κατά την πενταετία 2001-2005 και
αφορά τους καταναλωτές που εµπίπτουν στο πεδίο εφαρµογής
του παρόντος νόµου. Η µέση ετήσια τελική ενεργειακή κατανά-
λωση αναφοράς ισούται µε το ποσό ενέργειας που διανεµήθηκε
ή πωλήθηκε στους τελικούς καταναλωτές κατά την ανωτέρω πε-
νταετία, χωρίς προσαρµογή για βαθµοηµέρες, διαρθρωτικές αλ-
λαγές ή µεταβολές παραγωγής.

2. Ο εθνικός ενδεικτικός στόχος εξοικονόµησης ενέργειας εκ-
φράζει την προκύπτουσα απόλυτη ποσότητα ενέργειας προς
εξοικονόµηση σε γιγαβατώρες (GWh), υπολογίζεται άπαξ και πα-
ραµένει σταθερός ως το τέλος του 2016. Ο εθνικός αυτός εν-
δεικτικός στόχος, θα είναι το αποτέλεσµα της ετήσιας εξοικονό-
µησης ενέργειας που επιτυγχάνεται σωρευτικά κατά τη χρονική
περίοδο που ορίζεται στην παράγραφο 1 του άρθρου 4, µέσω
της προσφοράς ενεργειακών υπηρεσιών και άλλων µέτρων βελ-
τίωσης της ενεργειακής απόδοσης.

3. Για τον υπολογισµό της ετήσιας εξοικονόµησης ενέργειας
κατά τη χρονική περίοδο που ορίζεται στην παράγραφο 1 του
άρθρου 4, µπορεί να λαµβάνεται υπόψη η εξοικονόµηση ενέρ-
γειας που έχει προκύψει κατά την περίοδο ενός συγκεκριµένου
έτους µετά την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου, η οποία είναι
αποτέλεσµα της εφαρµογής µέτρων βελτίωσης της ενεργειακής
απόδοσης που έχουν ληφθεί σε προηγούµενο έτος, αλλά όχι
πριν από το 1995 και η οποία παρουσιάζει διάρκεια. Σε ορισµέ-
νες περιπτώσεις, όταν το δικαιολογούν οι περιστάσεις, µπορούν
να λαµβάνονται υπόψη µέτρα που έχουν δροµολογηθεί πριν από
το 1995, αλλά όχι πριν από το 1991. Τα µέτρα τεχνολογικής φύ-
σεως πρέπει είτε να επικαιροποιούνται ώστε να λαµβάνονται
υπόψη οι τεχνολογικές εξελίξεις, είτε να προσαρµόζονται µετά
από συγκριτική αξιολόγηση µε αντίστοιχα τεχνολογικά µέτρα.

4. Η εξοικονόµηση ενέργειας που επιτυγχάνεται πρέπει να
είναι επαληθεύσιµη και µετρήσιµη ή εναλλακτικά να υπολογίζεται
βάσει εκτιµήσεων, σύµφωνα µε τα οριζόµενα στο προηγούµενο
άρθρο.

Άρθρο 6
Σχέδια ∆ράσης Ενεργειακής Απόδοσης – Κίνητρα

και άλλα µέτρα για τη βελτίωση
της ενεργειακής απόδοσης

1. Για την επίτευξη του εθνικού ενδεικτικού στόχου που περι-
γράφεται στην παράγραφο 1 του άρθρου 4 λαµβάνονται οικο-
νοµικώς εφικτά, εύλογα και αποδοτικά µέτρα βελτίωσης της
ενεργειακής απόδοσης, στο πλαίσιο υλοποίησης Σχεδίων ∆ρά-
σης Ενεργειακής Απόδοσης (Σ∆ΕΑ).

Στα Σ∆ΕΑ περιγράφονται τα µέτρα ενεργειακής απόδοσης
που σχεδιάζονται για την επίτευξη του εθνικού ενδεικτικού στό-
χου, για την παροχή ενηµέρωσης και συµβουλών, καθώς και οι
δράσεις που αναδεικνύουν τον υποδειγµατικό ρόλο του δηµόσιου
τοµέα κατά το άρθρο 8.

Με κοινή απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος Ενέργειας
και Κλιµατικής Αλλαγής και των καθ’ ύλην αρµόδιων Υπουργών,
η οποία δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εγκρί-
νονται τα Σ∆ΕΑ τα οποία υποβάλλονται στην Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή.

2. Με το πρώτο Σ∆ΕΑ καθορίζεται ο εθνικός ενδεικτικός στό-
χος, καθώς και ενδιάµεσος εθνικός ενδεικτικός στόχος εξοικο-
νόµησης ενέργειας µέχρι το 2010. Στο πρώτο Σ∆ΕΑ εµπεριέχεται
επίσης επισκόπηση της εθνικής στρατηγικής για την επίτευξη του
ενδιάµεσου και του γενικού στόχου.

3. Το δεύτερο και τρίτο Σ∆ΕΑ υποβάλλονται στην Ευρωπαϊκή
Επιτροπή το αργότερο έως τις 30 Ιουνίου 2011 και έως τις 30
Ιουνίου 2014 αντιστοίχως. Τα Σ∆ΕΑ βασίζονται στα διαθέσιµα
κάθε φορά στοιχεία, συµπληρωµένα µε εκτιµήσεις και περιλαµ-
βάνουν:

α) ενδελεχή ανάλυση και αξιολόγηση του προηγούµενου
Σ∆ΕΑ,

β) τελικά αποτελέσµατα σχετικά µε την επίτευξη των στόχων
εξοικονόµησης ενέργειας, που ορίζονται στις παραγράφους 1
και 2 του άρθρου 4,

γ) σχέδια για επιπρόσθετα µέτρα και τις προβλεπόµενες συ-
νέπειές τους, τα οποία εξετάζουν οποιαδήποτε υφιστάµενη ή

αναµενόµενη απόκλιση από το στόχο και
δ) τη χρήση εναρµονισµένων δεικτών ενεργειακής απόδοσης

και επιδόσεων αναφοράς, τόσο για την αποτίµηση των µέτρων
που ελήφθησαν στο παρελθόν όσο και για τις εκτιµώµενες επι-
πτώσεις των µέτρων που σχεδιάζονται για το µέλλον, όπως αυτοί
διαµορφώνονται κάθε φορά από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή.

4. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµίας Ανταγωνιστι-
κότητας και Ναυτιλίας και Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµα-
τικής Αλλαγής, θεσπίζονται χρηµατοοικονοµικά µέσα ή και άλλα
κίνητρα για τη βελτίωση της ενεργειακής απόδοσης κατά την τε-
λική χρήση, καθώς και εν γένει για την ανάπτυξη της αγοράς
ενεργειακών υπηρεσιών. Η απόφαση αυτή, πριν την υπογραφή
και τη θέση της σε ισχύ, κοινοποιείται προς έγκριση στην Ευρω-
παϊκή Επιτροπή σύµφωνα µε τις διατάξεις της παραγράφου 3
του άρθρου 108 της Συνθήκης της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Με όµοια απόφαση χορηγούνται ενισχύσεις ήσσονος σηµα-
σίας σύµφωνα µε τις διατάξεις του Απαλλακτικού Κανονισµού
(ΕΚ) 1998/2006 (EE L 379/5) για τη βελτίωση της ενεργειακής
απόδοσης κατά την τελική χρήση και την ανάπτυξη της αγοράς
ενεργειακών υπηρεσιών και καθορίζεται το περιεχόµενο των ενι-
σχύσεων, η διαδικασία, τα όργανα και οι προϋποθέσεις καταβο-
λής τους, καθώς και κάθε άλλο σχετικό θέµα.

Άρθρο 7
Ευθύνη επίβλεψης του εθνικού ενδεικτικού στόχου και

των απαιτήσεων ενεργειακής απόδοσης

1. Το Υπουργείο Περιβάλλοντος Ενέργειας και Κλιµατικής Αλ-
λαγής έχει το γενικό έλεγχο και την αρµοδιότητα επίβλεψης της
υλοποίησης των ενεργειών για την επίτευξη του εθνικού ενδει-
κτικού στόχου εξοικονόµησης ενέργειας, µέσω της παροχής
ενεργειακών υπηρεσιών και άλλων µέτρων βελτίωσης της ενερ-
γειακής απόδοσης, για τα οποία εκπονεί σχετική έκθεση αποτε-
λεσµάτων. Το Υπουργείο Περιβάλλοντος, Ενέργειας και
Κλιµατικής Αλλαγής, έχει επίσης τη διοικητική, διαχειριστική και
εκτελεστική αρµοδιότητα της εφαρµογής των απαιτήσεων ενερ-
γειακής απόδοσης των άρθρων 6 και 8.

2. Για το έργο που περιγράφεται στην προηγούµενη παρά-
γραφο και για την τεχνική και επιστηµονική υποστήριξή του, το
Υπουργείο Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής
επιτρέπεται να συνάπτει προγραµµατικές συµβάσεις για τις
οποίες ισχύουν οι διατάξεις των παραγράφων 2α και 3 του άρ-
θρου 225 του ν. 3463/ 2006 (ΦΕΚ 114 Α’), µε το κέντρο Ανανεώ-
σιµων Πηγών και Εξοικονόµησης Ενέργειας (ΚΑΠΕ). Η υποστή-
ριξη εκ µέρους του ΚΑΠΕ, ιδίως µέσω της εκπόνησης µελετών,
σχεδίων δράσης και εθνικών εκθέσεων, αφορά στην εκπλήρωση
των εθνικών υποχρεώσεων που απορρέουν από τον παρόντα
νόµο και εν γένει από την εθνική και ευρωπαϊκή νοµοθεσία που
σχετίζεται µε ζητήµατα ενεργειακής αποδοτικότητας των κτι-
ρίων, εξοικονόµησης ενέργειας, ανανεώσιµων πηγών ενέργειας
και συµπαραγωγής.

Άρθρο 8
Ενεργειακή απόδοση κατά την τελική χρήση στο

∆ηµόσιο και ευρύτερο δηµόσιο τοµέα

1. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών, Αποκέ-
ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης, Οικονοµίας, Αντα-
γωνιστικότητας και Ναυτιλίας και Περιβάλλοντος, Ενέργειας και
Κλιµατικής Αλλαγής ρυθµίζονται οι όροι και οι προϋποθέσεις για
τη σταδιακή εφαρµογή συστήµατος ενεργειακής διαχείρισης σε
όλους τους οργανισµούς του ∆ηµόσιου και ευρύτερου δηµόσιου
τοµέα, ώστε να επιτυγχάνεται συστηµατική και συνεχής βελ-
τίωση της ενεργειακής απόδοσης. Οι αρχές, απαιτήσεις και κα-
τευθυντήριες οδηγίες του συστήµατος ενεργειακής διαχείρισης
καθορίζονται βάσει αντίστοιχου ∆ιεθνούς ή Ευρωπαϊκού Προτύ-
που (ΕΝ 16001), όπως αυτά κάθε φορά επικαιροποιούνται.

Με όµοια απόφαση θεσπίζονται µέτρα βελτίωσης και τίθενται
οι ελάχιστες απαιτήσεις ενεργειακής απόδοσης για τις προµή-
θειες του ∆ηµοσίου και των φορέων του ευρύτερου δηµόσιου
τοµέα, και χρησιµοποιώντας, κατά περίπτωση, τη µεθοδολογία
ελαχιστοποίησης του κόστους κύκλου ζωής των προµηθευόµε-
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νων ειδών ή συναφείς µεθόδους, ώστε να διασφαλίζεται η οικο-
νοµική αποτελεσµατικότητά του. Οι ανωτέρω απαιτήσεις αφο-
ρούν τουλάχιστον:

α) στην αγορά νέου εξοπλισµού µε αποδοτική κατανάλωση
ενέργειας σε όλες τις καταστάσεις λειτουργίας, καθώς και στην
κατάσταση αναµονής,

β) στην αντικατάσταση ή αναβάθµιση υφιστάµενου εξοπλι-
σµού, κατά τα οριζόµενα στο στοιχείο α’.

Με την απόφαση αυτή ρυθµίζονται επίσης οι προϋποθέσεις
και η διαδικασία για την αντικατάσταση ή αναβάθµιση µη ενερ-
γειακά αποδοτικού εξοπλισµού σε λειτουργία και η προληπτική
συντήρηση υφιστάµενου ηλεκτροµηχανολογικού εξοπλισµού.

Οι αντίστοιχες προµήθειες εξοπλισµού που δεν συµφωνούν µε
τις προδιαγραφές και τα πρότυπα που εξειδικεύονται µε την ανω-
τέρω απόφαση δεν θεωρούνται δηµόσια δαπάνη, δεν εκκαθαρί-
ζονται και δεν ενταλµατοποιούνται από τις αρµόδιες Υπηρεσίες
∆ηµοσιονοµικού Ελέγχου.

2. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών, Αποκέ-
ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης, Οικονοµίας, Αντα-
γωνιστικότητας και Ναυτιλίας και Περιβάλλοντος, Ενέργειας και
Κλιµατικής Αλλαγής καθορίζονται µέτρα µείωσης της ενεργεια-
κής κατανάλωσης των κτιρίων του ∆ηµοσίου και του ευρύτερου
δηµόσιου τοµέα, καθώς και των δικτύων ηλεκτροφωτισµού δη-
µόσιων κοινόχρηστων χώρων. Ειδικότερα, ρυθµίζονται οι απαι-
τήσεις ενεργειακής απόδοσης κατά την αγορά, εκµίσθωση ή
ανέγερση κτιρίων ή τµηµάτων τους, η υποχρεωτική χρήση φυσι-
κού αερίου, εφόσον υπάρχει διαθεσιµότητα δικτύου, η υποχρε-
ωτική σταδιακή εγκατάσταση κεντρικών θερµικών ηλιακών
συστηµάτων ή άλλων τεχνολογιών ανανεώσιµων πηγών ενέρ-
γειας και η εγκατάσταση συστηµάτων διαχείρισης ενέργειας,
καθώς και η χρήση ενεργειακά αποδοτικών συστηµάτων φωτι-
σµού. Οµοίως ρυθµίζονται οι απαιτήσεις ενεργειακής απόδοσης
των δικτύων ηλεκτροφωτισµού δηµόσιων κοινόχρηστων χώρων
µε τη χρήση ενεργειακά αποδοτικών συστηµάτων τηλεδιαχείρι-
σης φωτισµού.

3. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών, Αποκέ-
ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης, Οικονοµίας, Αντα-
γωνιστικότητας και Ναυτιλίας και Περιβάλλοντος, Ενέργειας και
Κλιµατικής Αλλαγής θεσπίζεται Κανονισµός προµηθειών για τα
οχήµατα όλων των κατηγοριών του ∆ηµοσίου και του ευρύτερου
δηµόσιου τοµέα. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Περιβάλλο-
ντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής και Υποδοµών, Μετα-
φορών και ∆ικτύων καταρτίζεται κατάλογος προδιαγραφών
ενεργειακώς αποδοτικών οχηµάτων, χρησιµοποιώντας, κατά πε-
ρίπτωση, τη µεθοδολογία ελαχιστοποίησης του κόστους κύκλου
ζωής ή συναφείς µεθόδους για να διασφαλίζεται η οικονοµική
αποτελεσµατικότητά του.

Με όµοια απόφαση ρυθµίζονται:
α) η ποσόστωση καθαρών οχηµάτων, όπως ηλεκτρικά, υβρι-

δικά, φυσικού αερίου, βιοκαυσίµου, υδρογόνου στις δηµόσιες
υπηρεσίες και οργανισµούς,

β) η διαδικασία αντικατάστασης των παλαιών µεσαίων και βα-
ρέων οχηµάτων του ∆ηµοσίου και ευρύτερου δηµόσιου τοµέα
δηµοσίας χρήσης άνω των 3,5 τόνων και ηλικίας άνω της δεκαε-
τίας ή µετατροπής των κινητήρων τους σε κινητήρες φυσικού αε-
ρίου,

γ) η διαδικασία προµήθειας οχηµάτων µε βάση την ετικέτα οι-
κονοµίας καυσίµου, ως κριτήριο επιλογής,

δ) οι όροι και τα κριτήρια εφαρµογής εκπαιδευτικών προ-
γραµµάτων για την προώθηση των αρχών της οικονοµικής οικο-
λογικής και ασφαλούς οδήγησης προς τους οδηγούς των
οχηµάτων που χρησιµοποιούνται από τους οργανισµούς του ∆η-
µοσίου και ευρύτερου δηµόσιου τοµέα.

4. Το ∆ηµόσιο και οι φορείς του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα
υποχρεούνται στην ανταλλαγή πληροφοριών µεταξύ τους σχε-
τικά µε τις βέλτιστες πρακτικές που εφαρµόζουν για τη βελτίωση
της ενεργειακής τους απόδοσης. Προς το σκοπό αυτόν, το
Υπουργείο Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής
συγκεντρώνει τις ανωτέρω πληροφορίες από τους αρµόδιους
φορείς και συνεργάζεται µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή για την
ανταλλαγή και διάδοση των πληροφοριών αυτών.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΠΡΟΩΘΗΣΗ ΤΩΝ ΕΝΕΡΓΕΙΑΚΩΝ ΥΠΗΡΕΣΙΩΝ

ΚΑΙ ΤΗΣ ΕΝΕΡΓΕΙΑΚΗΣ ΑΠΟ∆ΟΣΗΣ
ΚΑΤΑ ΤΗΝ ΤΕΛΙΚΗ ΧΡΗΣΗ

Άρθρο 9
Υποχρεώσεις των διανοµέων ενέργειας,

διαχειριστών δικτύων διανοµής και επιχειρήσεων
λιανικής πώλησης ενέργειας

1. Οι διανοµείς ενέργειας, οι διαχειριστές δικτύων διανοµής
και οι επιχειρήσεις λιανικής πώλησης ενέργειας υποχρεούνται
να παρέχουν, ετησίως, στο Υπουργείο Περιβάλλοντος, Ενέρ-
γειας και Κλιµατικής Αλλαγής τις απαραίτητες συγκεντρωτικές
στατιστικές πληροφορίες σχετικά µε τους τελικούς καταναλω-
τές τους, προκειµένου να σχεδιάζονται και να υλοποιούνται προ-
γράµµατα βελτίωσης της ενεργειακής απόδοσης και να
προάγονται και να παρακολουθούνται οι ενεργειακές υπηρεσίες
και άλλα µέτρα βελτίωσης της ενεργειακής απόδοσης. Στα στοι-
χεία που παρέχονται πρέπει να περιλαµβάνονται πληροφορίες,
για την κατανάλωση των τελικών χρηστών, συµπεριλαµβανοµέ-
νων, κατά περίπτωση, των χαρακτηριστικών φορτίου, του δια-
χωρισµού και της γεωγραφικής θέσης των πελατών τους, καθώς
και των ενεργειακών υπηρεσιών, ελέγχων και άλλων µέτρων βελ-
τίωσης της ενεργειακής απόδοσης που έχουν παρασχεθεί, αµέ-
σως ή εµµέσως. To Υπουργείο Περιβάλλοντος, Ενέργειας και
Κλιµατικής Αλλαγής δύναται να ζητεί πρόσθετες πληροφορίες
από τους ανωτέρω υπόχρεους, τηρώντας την εµπιστευτικότητα
των προσωπικών δεδοµένων και των εµπορικά ευαίσθητων πλη-
ροφοριών που έρχονται σε γνώση του.

Με απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος, Ενέργειας και
Κλιµατικής Αλλαγής εξειδικεύονται τα στοιχεία που οφείλουν να
παρέχουν οι ανωτέρω υπόχρεοι, ο χρόνος υποβολής τους και
κάθε άλλο σχετικό θέµα.

2. Οι διανοµείς ενέργειας, οι διαχειριστές δικτύων διανοµής
και οι επιχειρήσεις λιανικής πώλησης ενέργειας, αµέσως ή και
εµµέσως, δι’ άλλων παρόχων ενεργειακών υπηρεσιών ή µέτρων
βελτίωσης ενεργειακής απόδοσης, υποχρεούνται:

α) να προσφέρουν στους τελικούς καταναλωτές τους σε αντα-
γωνιστικές τιµές ενεργειακές υπηρεσίες ή και

β) να προσφέρουν στους τελικούς καταναλωτές τους σε αντα-
γωνιστικές τιµές ενεργειακούς ελέγχους διενεργούµενους µε
ανεξάρτητο τρόπο ή µέτρα βελτίωσης ενεργειακής απόδοσης,
σύµφωνα µε το άρθρο 13 και

γ) να δέχονται να εγκατασταθούν στα δίκτυα ηλεκτροφωτι-
σµού δηµόσιων κοινόχρηστων χώρων συστήµατα τηλεδιαχείρι-
σης και εξοικονόµησης ενέργειας.

3. Αν δεν συµµορφωθούν προς τις διατάξεις των προηγούµε-
νων παραγράφων, µε απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής επιβάλλεται πρόστιµο ύψους
5.000 – 250.000 ευρώ. Για το ύψος του επιβαλλόµενου προστί-
µου λαµβάνονται υπόψη ως κριτήρια ιδίως η βαρύτητα της πα-
ράβασης, οι συνέπειες που προκύπτουν από αυτή, ο βαθµός
υπαιτιότητας και η τυχόν υποτροπή του παραβάτη.

Με απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής αναπροσαρµόζεται το ύψος
του ανωτέρω προστίµου και καθορίζεται η διαδικασία επιβολής
του, η υποβολή και εξέταση των ενστάσεων, καθώς και κάθε
άλλο σχετικό θέµα.

4. Οι διανοµείς ενέργειας, οι διαχειριστές δικτύων διανοµής
και οι επιχειρήσεις λιανικής πώλησης ενέργειας της περίπτωσης
ιη’ του άρθρου 3, δεν εµπίπτουν στο πεδίο εφαρµογής του πα-
ρόντος άρθρου και υποχρεούνται, εντός τριών (3) µηνών από την
έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου, να προσκοµίσουν στο
Υπουργείο Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής
υπεύθυνη δήλωση του ν. 1599/1986 (ΦΕΚ 75 Α’), στην οποία να
αναφέρεται η πλήρωση µιας τουλάχιστον από τις προϋποθέσεις
εξαίρεσης της περίπτωσης ιη’ του άρθρου 3, µε συνηµµένα τα
σχετικά αποδεικτικά έγγραφα.

5. Με προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται ύστερα από πρό-
ταση των Υπουργών Οικονοµίας, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτι-
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λίας και Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, δύ-
ναται να συσταθεί Ταµείο, που έχει τη µορφή νοµικού προσώπου
δηµοσίου δικαίου, για την επιδότηση προγραµµάτων και άλλων
µέτρων βελτίωσης της ενεργειακής απόδοσης, καθώς και για την
ανάπτυξη αγοράς παροχής ενεργειακών υπηρεσιών ή µέτρων
βελτίωσης ενεργειακής απόδοσης, µε σκοπό την εξυπηρέτηση
των στόχων της εθνικής ενεργειακής πολιτικής για ορθολογική
χρήση και εξοικονόµηση ενέργειας. Ειδικότερα, αντικείµενο δρα-
στηριότητας του Ταµείου αποτελεί η ενθάρρυνση των επενδύ-
σεων και η ενίσχυση των πάσης φύσεως δραστηριοτήτων που
σκοπεύουν στην εξοικονόµηση, στην ορθολογική χρήση ενέρ-
γειας, στον περιορισµό χρήσης ενεργοβόρων παραγωγικών δια-
δικασιών, στην ανάπτυξη αγοράς παροχής ενεργειακών
υπηρεσιών. Για το σκοπό αυτόν, το Ταµείο επιδοτεί το ίδιο ή εξα-
σφαλίζει δυνατότητες χρηµατοδότησης επιχειρηµατικών σχε-
δίων, επενδύσεων και προγραµµάτων που συνδέονται µε τη
βιώσιµη χρήση της ενέργειας και την αειφόρο ανάπτυξη. Οι
πόροι του Ταµείου προέρχονται κυρίως από εισφορές των δια-
νοµέων ενέργειας, των διαχειριστών δικτύων διανοµής και των
επιχειρήσεων λιανικής πώλησης ενέργειας κατά την έννοια του
παρόντος νόµου. Το Ταµείο µπορεί να συγχρηµατοδοτείται από
κοινοτικά προγράµµατα. Οι πόροι του Ταµείου είναι διαθέσιµοι
σε όλους τους παρόχους µέτρων βελτίωσης της ενεργειακής
απόδοσης, όπως ΕΕΥ, ανεξάρτητους ενεργειακούς συµβούλους,
διανοµείς ενέργειας, διαχειριστές δικτύων διανοµής, επιχειρή-
σεις λιανικής πώλησης ενέργειας και εγκαταστάτες, καθώς και
στους τελικούς καταναλωτές.

Με το ίδιο διάταγµα καθορίζονται η διαδικασία σύστασης, ορ-
γάνωσης, διοίκησης και λειτουργίας του Ταµείου, οι πόροι, ο
τρόπος και η διαδικασία χρηµατοδότησής του, καθώς και κάθε
άλλο σχετικό θέµα.

Άρθρο 10
Μητρώο και Κώδικας ∆εοντολογίας ΕΕΥ

1. Συνιστάται Μητρώο ΕΕΥ στο οποίο καταχωρούνται οι ΕΕΥ
που παρέχουν ενεργειακές υπηρεσίες και άλλα µέτρα για τη βελ-
τίωση της ενεργειακής απόδοσης κατά την έννοια του παρόντος
νόµου.

2. Με απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος, Ενέργειας και
Κλιµατικής Αλλαγής καθορίζονται η υπηρεσία που είναι αρµόδια
για την τήρηση του Μητρώου ΕΕΥ, ο τρόπος οργάνωσης, η δια-
δικασία, τα κριτήρια και τα απαραίτητα δικαιολογητικά για την
καταχώριση στις µερίδες του Μητρώου ΕΕΥ, ζητήµατα σχετικά
µε την ενηµέρωση, τη διαγραφή και την τροποποίηση των κατα-
χωρί- σεων, ο τρόπος διαχείρισης και αξιοποίησης των στοι-
χείων του Μητρώου, καθώς και κάθε άλλο ειδικότερο θέµα. Τα
κριτήρια ένταξης στο Μητρώο ΕΕΥ αφορούν ιδίως στην τεχνική
και οικονοµική επάρκεια της ΕΕΥ και στην εµπειρία της σε έργα
βελτίωσης ενεργειακής απόδοσης.

Με όµοια απόφαση καθορίζονται επίσης, οι προϋποθέσεις σύ-
στασης και λειτουργίας των ΕΕΥ, τα κριτήρια που διέπουν την
εκτέλεση του έργου τους, τα ασυµβίβαστα µε το έργο τους, οι
εις βάρος τους διοικητικές κυρώσεις, τα όργανα που επιβάλλουν
αυτές, οι σχετικές διαδικασίες, καθώς και κάθε άλλο ειδικότερο
θέµα.

3. Με όµοια απόφαση, θεσπίζεται Κώδικας ∆εοντολογίας ΕΕΥ
σχετικά µε τις αρχές και τις δεσµεύσεις που οφείλουν να τηρούν
οι καταχωρηµένες στο αντίστοιχο µητρώο ΕΕΥ, προκειµένου να
επιτευχθεί η εύρυθµη λειτουργία και η σωστή ανάπτυξη της αγο-
ράς ενεργειακών υπηρεσιών.

4. Στο µητρώο ΕΕΥ καταχωρίζονται στοιχεία των ΣΕΑ για την
παρακολούθηση επίτευξης του εθνικού ενδεικτικού στόχου της
παραγράφου 1 του άρθρου 4 και τηρώντας την εµπιστευτικότητα
των προσωπικών δεδοµένων και των εµπορικά ευαίσθητων πλη-
ροφοριών που περιέχονται σε αυτές.

Άρθρο 11
Εκούσιες Συµφωνίες

Για τη βελτίωση της ενεργειακής απόδοσης τοµέων τελικής

κατανάλωσης ενέργειας, συνάπτονται εκούσιες συµφωνίες µε-
ταξύ ιδιωτικών φορέων ή µεταξύ αυτών και φορέων του ∆ηµο-
σίου ή υιοθετούνται άλλα σχήµατα προσανατολισµένα στη
λειτουργία της αγοράς, όπως τα λευκά πιστοποιητικά. Οι εκού-
σιες συµφωνίες υποβάλλονται προς αξιολόγηση στο Υπουργείο
Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, από το οποίο
εποπτεύονται, µέσω της υποβολής τακτικών εκθέσεων για την
επίτευξη του προβλεπόµενου στόχου ή για τυχόν αναθεωρηµένα
ή και πρόσθετα µέτρα, όταν οι στόχοι δεν επιτυγχάνονται ή δεν
αναµένεται να επιτευχθούν.

Με την επιφύλαξη της προστασίας των προσωπικών δεδοµέ-
νων και των εµπορικά ευαίσθητων πληροφοριών που περιέχονται
σε αυτές, οι ανωτέρω συµφωνίες δηµοσιεύονται πριν από την
εφαρµογή τους στον ειδικό διαδικτυακό χώρο του άρθρου 12
που τηρείται στο Υπουργείο Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλι-
µατικής Αλλαγής και περιλαµβάνουν πρόσκληση προς τους εν-
διαφερόµενους για την υποβολή παρατηρήσεων, σύµφωνα και
µε τα οριζόµενα στο επόµενο άρθρο.

Άρθρο 12
∆ιαθεσιµότητα πληροφοριών

1. Για την πληροφόρηση των ενδιαφερόµενων φορέων της
αγοράς, δηµιουργείται ειδικός διαδικτυακός χώρος, που τηρείται
στο Υπουργείο Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλα-
γής, µέσω του οποίου παρέχεται ενηµέρωση σχετικά µε τους µη-
χανισµούς ενεργειακής απόδοσης, τα χρηµατοοικονοµικά µέσα
και τα τρέχοντα προγράµµατα εξοικονόµησης ενέργειας, τις
εκούσιες συµφωνίες, το ισχύον κάθε φορά νοµοθετικό πλαίσιο,
τα µητρώα φυσικών ή νοµικών προσώπων που σχετίζονται µε την
παροχή ενεργειακών υπηρεσιών και ελέγχων, τις βέλτιστες πρα-
κτικές, το εκπαιδευτικό υλικό, τις δράσεις δηµοσιότητας, καθώς
και κάθε άλλο µέτρο στο πλαίσιο εφαρµογής του παρόντος
νόµου, µε την επιφύλαξη προστασίας των προσωπικών δεδοµέ-
νων και των εµπορικά ευαίσθητων πληροφοριών.

2. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµίας, Ανταγωνι-
στικότητας και Ναυτιλίας και Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλι-
µατικής Αλλαγής, θεσπίζονται κίνητρα για τους φορείς της
αγοράς για να παρέχουν ενεργειακές υπηρεσίες, πληροφορίες
και συµβουλές προς τους τελικούς πελάτες σχετικά µε τη βελ-
τίωση της ενεργειακής τους απόδοσης κατά την τελική χρήση,
διασφαλίζοντας παράλληλα τη συγκρισιµότητα των πληροφο-
ριών και την προώθηση συνθηκών ισότιµου ανταγωνισµού.

3. Το Υπουργείο Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλ-
λαγής διαθέτει στους υφιστάµενους ή δυνητικούς αγοραστές
ενεργειακών υπηρεσιών και άλλων µέτρων βελτίωσης ενεργεια-
κής απόδοσης του ∆ηµοσίου και ιδιωτικού τοµέα, υποδείγµατα
συµβάσεων σχετικά µε τα χρηµατοοικονοµικά µέσα για την εξοι-
κονόµηση ενέργειας µε τους ελάχιστους υποχρεωτικούς όρους.
Τα µέρη δύνανται να θέτουν επιπλέον όρους που δεν έρχονται σε
αντίθεση µε το ισχύον νοµοθετικό πλαίσιο και το ελάχιστο πε-
ριεχόµενο της σύµβασης.

Άρθρο 13
Ρύθµιση τιµολογίων και άλλες υποχρεώσεις για την

ενίσχυση της ενεργειακής αποδοτικότητας

Κατά την έγκριση των τιµολογίων πρόσβασης στα δίκτυα µε-
ταφοράς και διανοµής ηλεκτρικής ενέργειας και φυσικού αερίου
σύµφωνα µε τη διαδικασία που καθορίζεται στο ν. 2773/1999
(ΦΕΚ 286 Α’) και στο ν. 3428/ 2005 (ΦΕΚ 313 Α’) αντιστοίχως, κα-
ταργούνται τα στοιχεία των τιµολογίων αυτών που προκαλούν
άσκοπη αύξηση της διακινούµενης ενέργειας. ∆ύναται να επι-
βάλλονται στους κατόχους αδειών του ν. 2773/1999 και στις επι-
χειρήσεις φυσικού αερίου του ν. 3428/2005 αντιστοίχως,
υποχρεώσεις παροχής υπηρεσιών κοινής ωφέλειας, που αφο-
ρούν στην ενεργειακή αποδοτικότητα, κατά τη διαδικασία του
άρθρου 28 του ν. 3426/2005 (ΦΕΚ 309 Α’) και του άρθρου 34 του
ν. 3428/2005.

Κατ’ εξαίρεση των αναφεροµένων στην προηγούµενη παρά-
γραφο, διατηρούνται τα στοιχεία των τιµολογίων που εξυπηρε-
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τούν κοινωνικό σκοπό, εφόσον οι δυσµενείς επιπτώσεις στα δί-
κτυα µεταφοράς και διανοµής λόγω των στοιχείων αυτών είναι
οι ελάχιστες δυνατές και δεν είναι δυσανάλογες προς τον κοι-
νωνικό σκοπό.

Άρθρο 14
Ενεργειακοί Έλεγχοι

1. Οι ενεργειακοί έλεγχοι σχεδιάζονται για να εντοπίζουν δυ-
νητικά µέτρα βελτίωσης της ενεργειακής απόδοσης και εφαρ-
µόζονται κατά ανεξάρτητο τρόπο σε όλους τους τελικούς
καταναλωτές, συµπεριλαµβανοµένων των µικρών οικιακών και
εµπορικών πελατών και των µικροµεσαίων πελατών του βιοµη-
χανικού τοµέα. Για τα κτίρια οι ενεργειακοί έλεγχοι διεξάγονται
από ΕΕΥ και ενεργειακούς επιθεωρητές κατά την έννοια του ν.
3661/2008 (ΦΕΚ 89 Α’). Για τις βιοµηχανικές εγκαταστάσεις οι
έλεγχοι διεξάγονται σύµφωνα µε τις διατάξεις της ∆6/Β/ΥΚ/
11038/8.7.1999 κοινής απόφασης των Υπουργών Εθνικής Οικο-
νοµίας, Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµό-
σιων Έργων (ΦΕΚ 1526 Β’), ώστε να επιτυγχάνονται αποτελε-
σµατικές και υψηλής ποιότητας παρεχόµενες υπηρεσίες. Ειδι-
κότερα, για τη διαδικασία των ενεργειακών επιθεωρήσεων στον
κτιριακό τοµέα εφαρµόζονται οι διατάξεις του άρθρου 3 του ν.
3661/2008 καθώς και ο Κανονισµός Ενεργειακής Απόδοσης Κτι-
ρίων, ο οποίος εγκρίθηκε µε την ∆6/Β/οικ 5825/9.4.2010 (ΦΕΚ
407 Β’).

2. Η διενέργεια ενεργειακών ελέγχων στο πλαίσιο συστηµά-
των που βασίζονται σε εκούσιες συµφωνίες µεταξύ ενδιαφερό-
µενων φορέων και φορέων του ∆ηµοσίου, διεξάγονται σύµφωνα
µε τις απαιτήσεις της παραγράφου 1.

3. Τα τµήµατα της αγοράς µε υψηλό κόστος συναλλαγών και
όχι πολύπλοκες εγκαταστάσεις του βιοµηχανικού τοµέα, είναι δυ-
νατόν να προσεγγίζονται και µε άλλα µέτρα, όπως ερωτηµατο-
λόγια και ηλεκτρονικά προγράµµατα, που διατίθενται µέσω του
διαδικτύου ή αποστέλλονται ταχυδροµικά.

Άρθρο 15
Μετρητές και αναλυτικοί λογαριασµοί

για την κατανάλωση ενέργειας

1. Οι διανοµείς ενέργειας, οι διαχειριστές δικτύων διανοµής
και οι επιχειρήσεις λιανικής πώλησης ενέργειας που έχουν την
ευθύνη εγκατάστασης, λειτουργίας και συντήρησης µετρητών
ηλεκτρικής ενέργειας, φυσικού αερίου, τηλεθέρµανσης, τηλε-
ψύξης και ζεστού νερού χρήσης για οικιακή κατανάλωση, παρέ-
χουν στους τελικούς καταναλωτές ατοµικούς µετρητές που
απεικονίζουν την πραγµατική ενεργειακή τους κατανάλωση και
παρέχουν πληροφορίες για τον πραγµατικό χρόνο χρήσης, όταν
αυτό είναι οικονοµικώς εύλογο και ανάλογο προς τη δυνητική
εξοικονόµηση ενέργειας και σύµφωνα µε τις εκάστοτε διαθέσι-
µες τεχνολογικές δυνατότητες στον τοµέα της µέτρησης.

2. Οι ανωτέρω φορείς υποχρεούνται να διαθέτουν σε ανταγω-
νιστική τιµή τους ατοµικούς αυτούς µετρητές ένα (1) έτος µετά
από την έναρξη ισχύος του παρόντος, στις ακόλουθες περιπτώ-
σεις:

α) σε κάθε νέα σύνδεση, κατά την κατασκευή νέων κτιρίων ή τη
ριζική ανακαίνιση υφιστάµενων κτιρίων, κατά την έννοια του άρ-
θρου 2 του ν.3661/2008,

β) κατά την αντικατάσταση υφιστάµενου µετρητή και
γ) σε κάθε νέα σύνδεση κατά την κατασκευή δικτύων ηλε-

κτροφωτισµού δηµόσιων κοινόχρηστων χώρων ή τη ριζική ανα-
καίνιση υφιστάµενων δικτύων ηλεκτροφωτισµού τέτοιων χώρων.

3. Οι κάτοχοι άδειας προµήθειας ηλεκτρικής ενέργειας κατά
τις διατάξεις του ν. 2773/1999, οι επιχειρήσεις φυσικού αερίου
που ασκούν δραστηριότητα προµήθειας φυσικού αερίου κατά
τις διατάξεις του ν. 2364/1995 (ΦΕΚ 252 Α’) και του ν. 3428/2005,
καθώς και οι κάτοχοι άδειας διανοµής θερµικής ενέργειας κατά
τις διατάξεις του ν. 3175/2003 (ΦΕΚ 207 Α’) υποχρεούνται, µέσα
σε ένα (1) έτος από την έναρξη ισχύος του παρόντος, να περι-
λαµβάνουν στους λογαριασµούς τους προς τους τελικούς κατα-
ναλωτές, τα ακόλουθα στοιχεία:

α) την πραγµατική κατανάλωση ενέργειας και την αντίστοιχη

πραγµατική τιµή,
β) συγκριτικά στοιχεία της κατανάλωσης του πελάτη κατά τη

χρονική περίοδο που αφορά ο λογαριασµός σε σχέση µε την κα-
τανάλωσή του κατά την ίδια περίοδο του προηγούµενου έτους
και

γ) στοιχεία επικοινωνίας οργανώσεων καταναλωτών, φορέων
και οργανισµών, καθώς και διευθύνσεις διαδικτυακών τόπων,
µέσω των οποίων είναι δυνατόν να λαµβάνονται πληροφορίες
σχετικά µε διαθέσιµα µέτρα βελτίωσης της ενεργειακής απόδο-
σης, τυπικά χαρακτηριστικά ενεργειακής κατανάλωσης ή και τε-
χνικές προδιαγραφές για ενεργειακό εξοπλισµό.

4. Από την εφαρµογή των παραγράφων 1 και 2 εξαιρούνται οι
διανοµείς ενέργειας, οι διαχειριστές δικτύων διανοµής και οι επι-
χειρήσεις λιανικής πώλησης ενέργειας της περ. ιη’ του άρθρου
3.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆’
ΛΟΙΠΕΣ ∆ΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 16
Συµβάσεις Ενεργειακής Απόδοσης

1. Η Σύµβαση Ενεργειακής Απόδοσης (ΣΕΑ) καταρτίζεται εγ-
γράφως µεταξύ του τελικού καταναλωτή και της Επιχείρησης
Ενεργειακών Υπηρεσιών (ΕΕΥ) και περιλαµβάνει τα τυπικά στοι-
χεία µιας σύµβασης, όπως προβλέπονται στο ν. 2251/1994 (ΦΕΚ
191 Α’) για την προστασία των καταναλωτών. Στη ΣΕΑ ρυθµίζο-
νται ιδίως τα ακόλουθα:

α) ο σχεδιασµός και η διαχείριση της παρεχόµενης ενεργεια-
κής υπηρεσίας και του ενεργειακού έργου,

β) η µεθοδολογία εκτίµησης της εξοικονοµούµενης ενέργειας
και αποτίµησης του προκύπτοντος συνολικού οικονοµικού οφέ-
λους,

γ) η αγορά, εγκατάσταση και θέση σε λειτουργία του απαραί-
τητου ενεργειακού εξοπλισµού, όπως ηλεκτροµηχανολογικά και
ηλεκτρονικά συστήµατα, καθώς και τα υλικά κτιριακού κελύφους,
σταθερά ή µη, που βελτιώνουν την ενεργειακή απόδοση κατά την
τελική χρήση,

δ) η διαχείριση, ο τρόπος λειτουργίας του εξοπλισµού και η
συντήρησή του,

ε) το συνολικό κόστος του έργου, το οποίο αποτελείται από το
κόστος προµήθειας και εγκατάστασης του απαραίτητου εξοπλι-
σµού, το κόστος λειτουργίας και συντήρησής του, το κόστος
χρηµατοδότησης και την αµοιβή της ΕΕΥ,
στ) η διαδικασία αποτίµησης του ενεργειακού οφέλους και

ζ) ο τρόπος και χρόνος αποπληρωµής.
2. Στη ΣΕΑ µπορεί να συµµετέχει και τρίτος, ιδίως τράπεζες ή

άλλοι χρηµατοπιστωτικοί οργανισµοί προκειµένου να χρηµατο-
δοτήσουν την παρεχόµενη ενεργειακή υπηρεσία.

Ο τελικός καταναλωτής αναλαµβάνει την υποχρέωση να κα-
ταβάλει στην ΕΕΥ ή στον ως άνω τρίτο χρηµατοδότη, όταν είναι
άλλος από την ΕΕΥ, συµβατικό οικονοµικό αντάλλαγµα της πα-
ρεχόµενης ενεργειακής υπηρεσίας µε βάση την εξοικονόµηση
ενέργειας που επιτυγχάνεται. Το οικονοµικό αντάλλαγµα της ΕΕΥ
συνίσταται σε ποσοστό επί του οικονοµικού οφέλους που προκύ-
πτει από την εξοικονόµηση ενέργειας του τελικού καταναλωτή.

Ειδικότερα στα δίκτυα ηλεκτροφωτισµού δηµόσιων κοινόχρη-
στων χώρων, λόγω της αδυναµίας παρακολούθησης της ενδε-
χόµενης αύξησης του φορτίου από πλευράς του φορέα, η
εξοικονόµηση ενέργειας θα πιστοποιείται από τακτικούς επιτό-
πιους ελέγχους.

3. Η ΕΕΥ υποχρεούται να διασφαλίζει την εξοικονόµηση ενέρ-
γειας και το οικονοµικό όφελος καθ’ όλη τη διάρκεια του συµ-
βατικού χρόνου, η επίτευξη των οποίων επαληθεύεται σε τακτά
χρονικά διαστήµατα που καθορίζονται επακριβώς στη ΣΕΑ. Αντί-
θετη συµφωνία των µερών είναι αυτοδικαίως άκυρη.

Σε περίπτωση που το οικονοµικό όφελος από την εξοικονό-
µηση ενέργειας είναι µικρότερο από το συµβατικά καθορισµένο,
η ΕΕΥ είναι υποχρεωµένη να καταβάλει στον τελικό καταναλωτή
τη διαφορά ή αυτός να καταβάλει οικονοµικό αντάλλαγµα µι-
κρότερο από το συµφωνηθέν, υπό τον όρο ότι ο τελευταίος λει-
τουργεί τον ενεργειακό εξοπλισµό σύµφωνα µε τους όρους της
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µεταξύ τους σύµβασης.
Σε περίπτωση που το οικονοµικό όφελος από την εξοικονό-

µηση ενέργειας υπερβαίνει το συµφωνηθέν, ο τελικός κατανα-
λωτής καρπώνεται το υπερβάλλον, εκτός αν έχει συµφωνηθεί
διαφορετικά.

4. Ο τελικός καταναλωτής επιτρέπει στην ΕΕΥ την πρόσβαση
στις εγκαταστάσεις του σε χρονικά διαστήµατα που καθορίζο-
νται στη ΣΕΑ, προκειµένου η ΕΕΥ να προβαίνει στις απαραίτητες
ενέργειες για την ορθή λειτουργία, τη συντήρηση και την επιβε-
βαίωση των τεχνικών παραµέτρων του ενεργειακού εξοπλισµού.

5. Στη ΣΕΑ δύναται να προβλέπεται η πώληση του ενεργειακού
εξοπλισµού και η παρακράτηση ή µη της κυριότητάς του, καθώς
και η χρηµατοδοτική ή η εν γένει εκµίσθωσή του. Με τη λήξη του
συµβατικού χρόνου, ο ενεργειακός εξοπλισµός δύναται να µε-
ταβιβάζεται κατά κυριότητα στον τελικό καταναλωτή, σύµφωνα
µε τα ειδικότερα οριζόµενα στη ΣΕΑ.

6. Η µεταβίβαση κυριότητας του ενεργειακού εξοπλισµού σε
τρίτους, καθώς και η παραχώρηση άλλου εµπράγµατου δικαιώ-
µατος επ’ αυτού, εφόσον συναινεί εγγράφως ο τελικός κατανα-
λωτής και δεν θίγονται δικαιώµατα που έλκει από τη ΣΕΑ είναι
δυνατή από τη σχετική καταχώριση των στοιχείων της, σύµφωνα
µε την παράγραφο 4 του άρθρου 10.

Στην περίπτωση που η ΣΕΑ περιέχει συµφωνία µεταφοράς τε-
χνολογίας, καταχωρίζεται και στον Οργανισµό Βιοµηχανικής Ιδιο-
κτησίας σύµφωνα µε το άρθρο 22 του ν. 1733/1987 (ΦΕΚ 171 Α’),
εκτός από την καταχώριση της παραγράφου 4 του άρθρου 10.

7. Ο ενεργειακός εξοπλισµός εγκαθίσταται και λειτουργεί είτε
στην εγκατάσταση του τελικού καταναλωτή είτε σε χώρο που
ορίζεται στη ΣΕΑ. Ο τελικός καταναλωτής ή η ΕΕΥ κατά περί-
πτωση, λαµβάνει τις απαιτούµενες από το νόµο άδειες για την
εγκατάσταση και τη λειτουργία του ενεργειακού εξοπλισµού,
σύµφωνα µε τη διαδικασία και τους όρους της κείµενης κάθε
φορά νοµοθεσίας. Η σχετική δαπάνη βαρύνει την ΕΕΥ.

8. Το ∆ηµόσιο και τα νοµικά πρόσωπα του ευρύτερου δηµό-
σιου τοµέα καταρτίζουν εγγράφως ΣΕΑ µε ΕΕΥ, κατά τις διατά-
ξεις του παρόντος άρθρου, λαµβάνοντας υπόψη και την κείµενη
εθνική και κοινοτική νοµοθεσία περί δηµοσίων συµβάσεων, συ-
µπεριλαµβανοµένων και των διατάξεων για τις Συµπράξεις ∆η-
µόσιου και Ιδιωτικού ∆ικαίου (Σ∆ΙΤ).

Άρθρο 17
Εµπράγµατες Ασφάλειες

1. Επιτρέπεται η σύσταση ενέχυρου, στο πλαίσιο ΣΕΑ, µεταξύ
του τελικού καταναλωτή και της ΕΕΥ επί του κινητού ενεργειακού
εξοπλισµού, κατά τις διατάξεις του Αστικού Κώδικα και χωρίς την
παράδοση της κατοχής του πράγµατος, κατά τις διατάξεις του ν.
2844/2000 (ΦΕΚ 220 Α’). Στην περίπτωση αυτή, η έγγραφη συµ-
φωνία του τελικού καταναλωτή ως ενεχυριαστή και της ΕΕΥ, ως
ενεχυρούχου δανειστή, καταχωρείται στο ∆ηµόσιο βιβλίο του άρ-
θρου 3 του ν. 2844/2000, σύµφωνα µε τις ειδικότερες προϋπο-
θέσεις που εκεί ορίζονται, εφαρµοζοµένων κατά τα λοιπά των
διατάξεων του Αστικού Κώδικα.

2. Σε περίπτωση που η ΕΕΥ αναλάβει την υποχρέωση αγοράς
ενεργειακού εξοπλισµού µε χρηµατοδότηση από τρίτο, στο πλαί-
σιο ΣΕΑ, κατά τη διάταξη της παραγράφου 2 του άρθρου 16 για
τη διαρκή και µόνιµη εξυπηρέτηση της εγκατάστασης του τελι-
κού καταναλωτή, η απαίτηση του τρίτου για τη χορηγούµενη
χρηµατοδότηση δύναται να εξασφαλίζεται µε τη σύσταση υπο-
θήκης επί του ως άνω εξοπλισµού στην εγκατάσταση του τελικού
καταναλωτή και µε τη συναίνεση αυτού, σύµφωνα µε τις διατά-
ξεις του ν. 4112/1929.

Άρθρο 18
Πράσινες ∆ηµόσιες Συµβάσεις

1. Ως επισπεύδον Υπουργείο για τη χάραξη Εθνικής Πολιτικής
και την εκπόνηση Εθνικού Σχεδίου ∆ράσης για την προώθηση
των Πράσινων ∆ηµόσιων Συµβάσεων, βάσει των ρυθµίσεων της
κοινοτικής νοµοθεσίας, ορίζεται το Υπουργείο Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής (ΥΠΕΚΑ), το οποίο στο πλαί-

σιο των αρµοδιοτήτων του, συνεργάζεται µε τα συναρµόδια
Υπουργεία και φορείς του δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα για την
προώθηση των απαραίτητων νοµοθετικών ρυθµίσεων και τη
λήψη των αναγκαίων µέτρων που απαιτούνται για την εφαρµογή
των σχετικών διατάξεων για τις Πράσινες ∆ηµόσιες Συµβάσεις.

2. Για την πραγµατοποίηση του συντονιστικού έργου του
Υπουργείου Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής,
την εναρµόνιση των πολιτικών που ασκούνται από τα συναρµό-
δια Υπουργεία, καθώς επίσης τη χάραξη Εθνικής Πολιτικής και
την εκπόνηση Εθνικού Σχεδίου ∆ράσης για την προώθηση των
Πράσινων ∆ηµόσιων Συµβάσεων συστήνεται ενδεκαµελής ∆ιυ-
πουργική Επιτροπή. Η Επιτροπή αποτελείται από:

α) Τρεις (3) εκπροσώπους του Υπουργείου Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής µε τους αναπληρωτές τους.

β) ∆ύο (2) εκπροσώπους του Υπουργείου Οικονοµίας, Αντα-
γωνιστικότητας και Ναυτιλίας µε τους αναπληρωτές τους.

γ) ∆ύο (2) εκπροσώπους του Υπουργείου Οικονοµικών µε τους
αναπληρωτές τους.

δ) ∆ύο (2) εκπροσώπους του Υπουργείου Υποδοµών, Μετα-
φορών και ∆ικτύων µε τους αναπληρωτές τους.

ε) ∆ύο (2) εκπροσώπους του Υπουργείου Εσωτερικών, Αποκέ-
ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης µε τους αναπληρω-
τές τους.

3. Στη ∆ιυπουργική Επιτροπή µπορεί να συµµετέχουν, αναλό-
γως του θέµατος και εφόσον κρίνεται από την Επιτροπή ανα-
γκαίο και εκπρόσωποι άλλων κατά περίπτωση Υπουργείων ή
εκπρόσωποι άλλων φορέων του δηµόσιου ή ιδιωτικού τοµέα ή
εκπρόσωποι πανεπιστηµιακών ιδρυµάτων ή επιστηµονικών ιδρυ-
µάτων και οργανισµών, εκπρόσωποι Συνδέσµου Ελλήνων Βιοµη-
χάνων ή άλλων αντίστοιχων Συνδέσµων ή Ενώσεων ή
Επιµελητηρίων που ορίζονται µε απόφαση του οικείου Συνδέ-
σµου ή Επιµελητηρίου, εκπρόσωποι οργανώσεων Προστασίας
Περιβάλλοντος ή Συλλόγων Καταναλωτών.

4. Τα µέλη της ∆ιυπουργικής Επιτροπής προτείνονται από τα
Υπουργεία που εκπροσωπούν και ορίζονται µε απόφαση του
Υπουργού Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής
(ΥΠΕΚΑ). Με την ίδια απόφαση ορίζεται ο Πρόεδρος της Επι-
τροπής και ο αναπληρωτής του, καθορίζονται θέµατα λειτουρ-
γίας της, ο τρόπος λήψης αποφάσεων και κάθε άλλη αναγκαία
λεπτοµέρεια για την πραγµατοποίηση του έργου της. Με την πιο
πάνω απόφαση ορίζεται η γραµµατειακή υποστήριξη της Επι-
τροπής που αποτελείται από έναν υπάλληλο του Υπουργείου Πε-
ριβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής µε τον
αναπληρωτή του, καθώς και η νοµική υποστήριξη της Επιτροπής
που αποτελείται από ένα µέλος του Νοµικού Συµβουλίου του
Κράτους που υπηρετεί στο Υπουργείο Περιβάλλοντος, Ενέρ-
γειας και Κλιµατικής Αλλαγής.

5. Με απόφαση του αρµόδιου Υπουργού που εκδίδεται ύστερα
από πρόταση της ∆ιυπουργικής Επιτροπής συγκροτούνται σε
κάθε αρµόδιο Υπουργείο επί µέρους οµάδες εργασίας προκει-
µένου να συνδράµουν τη ∆ιυπουργική Επιτροπή στο έργο της,
στα επί µέρους θέµατα των Πράσινων ∆ηµόσιων Συµβάσεων που
άπτονται της αρµοδιότητας των Υπουργείων τους.

6. Η ∆ιυπουργική Επιτροπή έχει µεταξύ άλλων τις ακόλουθες
αρµοδιότητες:

α) την εκπόνηση Σχεδίου ∆ράσης για την προώθηση των Πρά-
σινων ∆ηµόσιων Συµβάσεων και την υποβολή προτάσεων για τη
χάραξη εθνικής πολιτικής µέσα σε προθεσµία δεκαοχτώ (18)
µηνών από την έναρξη της λειτουργίας της. Το Εθνικό Σχέδιο
∆ράσης εγκρίνεται από το Υπουργικό Συµβούλιο,

β) την έγκαιρη ενηµέρωση των προµηθευτών του δηµόσιου και
του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα, καθώς και άλλων ενδιαφεροµέ-
νων,

γ) την εξέταση σύνταξης περιβαλλοντικών κριτηρίων ή την υι-
οθέτηση αυτών που έχουν εκδοθεί από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή,

δ) την επιλογή προϊόντων, υπηρεσιών και έργων στα οποία θα
εφαρµοστούν περιβαλλοντικά κριτήρια,

ε) την αξιολόγηση, παρακολούθηση της εφαρµογής και επι-
καιροποίηση της εθνικής πολιτικής και του Σχεδίου ∆ράσης στη
χώρα µας,
στ) την εισήγηση προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας
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και Κλιµατικής Αλλαγής και τον αρµόδιο Υπουργό κάθε ανα-
γκαίας νοµοθετικής ρύθµισης και τροποποίησης του υφιστάµε-
νου νοµοθετικού πλαισίου, όπου απαιτείται, καθώς και της λήψης
των αναγκαίων µέτρων για την εφαρµογή των σχετικών διατά-
ξεων για τις Πράσινες ∆ηµόσιες Συµβάσεις και την πραγµατο-
ποίηση του σκοπού τους,

ζ) την εισήγηση προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας
και Κλιµατικής Αλλαγής και τον αρµόδιο Υπουργό της πρόσκλη-
σης ειδικών εµπειρογνωµόνων και επιστηµόνων οι οποίοι ασχο-
λούνται µε την έρευνα σε θέµατα που άπτονται του σκοπού της
Επιτροπής µε σκοπό την τεχνική και επιστηµονική υποστήριξή
της,

η) την εισήγηση προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας
και Κλιµατικής Αλλαγής και τον αρµόδιο Υπουργό, της ανάθεσης
µελετών και προγραµµάτων, για την προώθηση της εφαρµογής
των Πράσινων ∆ηµόσιων Συµβάσεων και του έργου της Επιτρο-
πής, της οργάνωσης ή συµµετοχής σε σεµινάρια, προγράµµατα
,διαλέξεις ή δηµόσιες συζητήσεις για την ενηµέρωση, την ανά-
πτυξη και διάδοση των αρχών και εφαρµογών των Πράσινων ∆η-
µόσιων Συµβάσεων.

7. Οι συνεδριάσεις της ∆ιυπουργικής Επιτροπής, καθώς και
των επί µέρους Οµάδων Εργασίας που προβλέπεται ότι µπορεί
να συσταθούν, γίνονται εντός του κανονικού ωραρίου εργασίας
χωρίς αµοιβή.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’
ΤΡΟΠΟΠΟΙΟΥΜΕΝΕΣ ΚΑΙ

ΚΑΤΑΡΓΟΥΜΕΝΕΣ ∆ΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 19
Θέµατα Γενικής Γραµµατείας Χωροταξίας

και Αστικού Περιβάλλοντος

Οι θέσεις και το προσωπικό που µεταφέρθηκαν στη Γενική
Γραµµατεία Χωροταξίας και Αστικού Περιβάλλοντος του Υπουρ-
γείου Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής µε το
άρθρο 2 παρ. 5 του π.δ. 24/2010 (ΦΕΚ 56 Α’) αποτελούν θέσεις
και προσωπικό της Κεντρικής Υπηρεσίας του Υπουργείου, η
οποία παρέχει διοικητική, οικονοµική και γενικώς λειτουργική
υποστήριξη στην ανωτέρω Γενική Γραµµατεία.

Άρθρο 20
Τροποποιούµενες διατάξεις

Στην παράγραφο 2 του άρθρου 27 του ν. 2773/1999 (ΦΕΚ 286
Α’), όπως το άρθρο αυτό αντικαταστάθηκε µε το άρθρο 17 του ν.
3426/2005 (ΦΕΚ 309 Α’), προστίθεται νέα περίπτωση δ’ ως ακο-
λούθως:

«δ. Η συχνότητα τιµολόγησης βάσει πραγµατικής κατανάλω-
σης.»

Οι περιπτώσεις δ’ έως και θ’ της ως άνω παραγράφου 2 του
άρθρου 27 του ν. 2773/1999, αναριθµούνται σε ε’ έως και ι’ αντι-
στοίχως.

Άρθρο 21
Καταργούµενες διατάξεις

Οι διατάξεις της 21475/4707/30.7.1998 κοινής απόφασης των
Υπουργών Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης,
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, Ανάπτυξης και Περιβάλλο-
ντος, Χωροταξίας και ∆ηµόσιων Έργων «Περιορισµός των εκπο-
µπών διοξειδίου του άνθρακα, µε τον καθορισµό µέτρων και
όρων για τη βελτίωση της ενεργειακής απόδοσης των κτιρίων»
(ΦΕΚ 880 Β’) καταργούνται.

Άρθρο 22
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός εάν άλλως ορίζεται σε
επί µέρους διατάξεις του”.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Παρακαλώ το Σώµα
να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύ-
ρωση των Πρακτικών ως προς την ψήφιση στο σύνολο του πα-
ραπάνω νοµοσχεδίου.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου

του σχεδίου νόµου του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και
Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων: «Προσαρµογή του Ελληνικού ∆ικαίου
στο πρότυπο νόµου του έτους 1997 για τη «∆ιασυνοριακή πτώ-
χευση» της Επιτροπής των Ηνωµένων Εθνών για το ∆ιεθνές
Εµπορικό ∆ίκαιο και άλλες διατάξεις».

Η ∆ιάσκεψη των Προέδρων στη συνεδρίαση της 10ης Ιουνίου
2010, αποφάσισε τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε δύο συνε-
δριάσεις. Στη σηµερινή συνεδρίαση θα συζητηθεί το νοµοσχέδιο
επί της αρχής, στην αυριανή συζήτηση θα συζητηθούν τα άρθρα
και οι τροπολογίες ως µια ενότητα.

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδος, κ. Σπυρίδων Χαλβατζής, µε επιστολή προς τον
Πρόεδρο της Βουλής, κ. Φίλιππο Πετσάλνικο, κάνει γνωστό ότι
κατά τη συζήτηση του νοµοσχεδίου αρµοδιότητος Υπουργείου
∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων: «Προ-
σαρµογή του Ελληνικού ∆ικαίου στο πρότυπο νόµου του έτους
1997 για τη «∆ιασυνοριακή πτώχευση» της Επιτροπής των Ηνω-
µένων Εθνών για το ∆ιεθνές Εµπορικό ∆ίκαιο και άλλες διατά-
ξεις», ορίζει ως Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο τον Βουλευτή του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος κ. Άγγελο Τζέκη.

Επίσης, µε επιστολή προς τον Πρόεδρο της Βουλής, ο Γενι-
κός Γραµµατέας του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού, κ. Μαυ-
ρουδής Βορίδης, κάνει γνωστό ότι στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο
ορίζεται ως ειδικός αγορητής ο Βουλευτής κ. Μαυρουδής Βορί-
δης και ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος ο Βουλευτής κ. Αθα-
νάσιος Πλεύρης.

Ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Συνασπισµού
Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αλέξης Τσίπρας, κάνει γνωστό ότι
στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο ορίζει ως Κοινοβουλευτικό Εκ-
πρόσωπο το Βουλευτή κ. Θεόδωρο ∆ρίτσα και ως ειδικό αγο-
ρητή το Βουλευτή κ. Βασίλειο Μουλόπουλο.

Το λόγο έχει ο εισηγητής της Πλειοψηφίας, κ. ∆ηµήτριος Πα-
πουτσής.

Παρακαλώ, έχετε το λόγο, για δεκαπέντε λεπτά.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υποθέτω πως από την έλλειψη

σηµαντικής συµµετοχής στην Αίθουσα αυτή τη στιγµή, µάλλον
βγάζει κανείς το συµπέρασµα ότι είναι επαναπαυµένοι όλοι οι συ-
νάδελφοι µε την ορθότητα των επιλογών του Υπουργείου ∆ικαι-
οσύνης, σχετικά µε το παρόν σχέδιο νόµου, το οποίο αφορά την
«Προσαρµογή του Ελληνικού ∆ικαίου στο πρότυπο νόµου του
έτους 1997 για τη «∆ιασυνοριακή πτώχευση» της Επιτροπής των
Ηνωµένων Εθνών για το ∆ιεθνές Εµπορικό ∆ίκαιο».

Ως προς το σκοπό του σχεδίου νόµου αυτού, βασίζεται όπως
είπαµε στον πρότυπο νόµο της Επιτροπής των Ηνωµένων Εθνών
για το ∆ιεθνές Εµπορικό ∆ίκαιο και σκοπός είναι να εξοπλίσει το
ελληνικό δίκαιο µε ένα σύγχρονο και εναρµονισµένο πλαίσιο, για
την αποτελεσµατική διευθέτηση των περιπτώσεων «διασυνορια-
κής πτώχευσης», όταν, ο αφερέγγυος οφειλέτης, όπως λέγεται,
έχει περιουσιακά στοιχεία σε περισσότερα από ένα κράτη ή ορι-
σµένοι από τους πιστωτές του οφειλέτη αυτού δεν είναι από το
κράτος όπου διεξάγεται η διαδικασία της πτώχευσης.

Ο νόµος αντανακλά πρακτικές σε ζητήµατα «διασυνοριακής
πτώχευσης», οι οποίες είναι χαρακτηριστικές σύγχρονων, αντι-
στοίχων αποτελεσµατικών συστηµάτων. Προσφέρει λύσεις, οι
οποίες βοηθούν µε αρκετούς απλούς αλλά σηµαντικούς, ταυτό-
χρονα, τρόπους περιλαµβανοµένων των εξής: Της παροχής στο
πρόσωπο που διαχειρίζεται µια αλλοδαπή διαδικασία πτώχευ-
σης, όπως ο αλλοδαπός σύνδικος, πρόσβασης στα ελληνικά δι-
καστήρια. Του καθορισµού πότε µια αλλοδαπή διαδικασία
πτώχευσης πρέπει να είναι αναγνωρίσιµη ή ισχυρή. Της δηµι-
ουργίας καθεστώτος διαφάνειας σε αυτό το ζήτηµα. Της παρο-
χής δυνατότητας στα ελληνικά δικαστήρια να συνεργάζονται πιο
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αποτελεσµατικά και µε αλλοδαπά δικαστήρια και µε τους αλλο-
δαπούς συνδίκους. Της δυνατότητας των ελληνικών δικαστηρίων
και των προσώπων που διαχειρίζονται τις διαδικασίες πτώχευ-
σης στην Ελλάδα να ζητούν συνδροµή στο εξωτερικό. Της πα-
ροχής δικαιοδοσίας στα ελληνικά δικαστήρια και στην
καθιέρωση κανόνων συντονισµού όταν µια διαδικασία πτώχευ-
σης στην Ελλάδα διεξάγεται συγχρόνως µε µια ανάλογη διαδι-
κασία σε ένα αλλοδαπό κράτος. Της καθιέρωσης κανόνων για το
συντονισµό προσωρινής προστασίας που παρέχεται στην Ελ-
λάδα υπέρ δύο ή περισσοτέρων διαδικασιών πτώχευσης, οι
οποίες µπορεί να διεξάγονται ταυτόχρονα σε αλλοδαπά κράτη
µε τον ίδιο οφειλέτη.

Σχετικά µε την πρακτική αναγκαιότητα του νόµου σε σχέση µε
το ισχύον στην Ελλάδα δίκαιο, η αυξανόµενη συχνότητα περι-
πτώσεων διασυνοριακής πτώχευσης αντανακλά τη συνεχιζόµενη
παγκόσµια εξάπλωση του εµπορίου και των επενδύσεων.
Ωστόσο, το ελληνικό δίκαιο έχει ελλιπή εξοπλισµό µέχρι σήµερα,
για να αντιµετωπίσει αυτές τις περιπτώσεις διασυνοριακής
φύσης. Η χώρα µας, ως γνωστό, εισήγαγε το νέο Πτωχευτικό
Κώδικα µε το ν. 3588/2007. Εν όψει της σύγχρονης επεξεργα-
σίας του παρόντος σχεδίου νόµου, ο Πτωχευτικός Κώδικας
αυτός, όπως και το προϊσχύσαν Πτωχευτικό ∆ίκαιο, όπως ανα-
φέρεται στα άρθρα 525 και επόµενα του Εµπορικού νόµου, δεν
περιέλαβε διατάξεις για τις «διασυνοριακές πτωχεύσεις», όπως
αυτές που συζητούµε, ούτε πλαίσιο ρυθµίσεων που να είναι κα-
τάλληλο για τις ανάγκες του ∆ιεθνούς Εµπορίου και των «διασυ-
νοριακών πτωχεύσεων».

Ο νόµος αυτός, λαµβάνει υπ’όψιν του τα αποτελέσµατα άλλων
διεθνών προσπαθειών, συµπεριλαµβανοµένης της Σύµβασης για
τις διαδικασίες πτώχευσης της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ή την Ευ-
ρωπαϊκή Σύµβαση για συγκεκριµένες διεθνείς πλευρές πτώχευ-
σης του 1990, τη Συνθήκη του Μοντεβιδέο και άλλες συναφείς
διεθνείς συµβάσεις.

Με το εύρος των περιορισµένων σε δικονοµικές πλευρές πε-
ριπτώσεων «διασυνοριακής πτώχευσης», ο νόµος προορίζεται να
λειτουργήσει ως αναπόσπαστο τµήµα του ισχύοντος στην Ελ-
λάδα ∆ικαίου της Πτώχευσης, γενικότερα. Αυτό εκδηλώνεται µε
αρκετούς τρόπους, όπως µε τη νέα νοµική ορολογία που προ-
στίθεται στο υπάρχον ∆ίκαιο, από το νόµο να είναι περιορισµένη.
Νέοι νοµικοί όροι είναι εκείνοι που αναφέρονται στο διασυνο-
ριακό πλαίσιο, όπως παραδείγµατος χάριν, αλλοδαπή διαδικα-
σία, αλλοδαπός σύνδικος, και τα λοιπά.

Οι όροι που χρησιµοποιούνται στο σχέδιο νόµου αυτό, δεν συ-
γκρούονται µε την ορολογία, γενικότερα, στο ελληνικό δίκαιο. Ο
νόµος αυτός παρέχει τη δυνατότητα ευθυγράµµισης της έννο-
µης προστασίας που προκύπτει από την αναγνώριση µιας αλλο-
δαπής διαδικασίας µε την αναγνώριση που αποδίδεται σε
συγκεκριµένη διαδικασία στο εσωτερικό Εθνικό ∆ίκαιο. Η ανα-
γνώριση αλλοδαπών διαδικασιών δεν εµποδίζει τους ηµεδαπούς
πιστωτές από την εισαγωγή ή τη διατήρηση συλλογικών διαδι-
κασιών πτώχευσης στην Ελλάδα. Η λήψη µέτρων προσωρινής
προστασίας στη διάθεση του αλλοδαπού συνδίκου, τελεί υπό τον
όρο προστασίας των ηµεδαπών πιστωτών και των άλλων ενδια-
φεροµένων προσώπων, συµπεριλαµβανοµένου και του οφειλέτη,
έναντι παράνοµης διακινδύνευσης.

Ο νόµος διατηρεί τη δυνατότητα αποκλεισµού ή περιορισµού
οποιασδήποτε ενέργειας υπέρ της αλλοδαπής διαδικασίας, πε-
ριλαµβανοµένης της αναγνώρισης της διαδικασίας, βάσει προ-
τεραιότητας των επιφυλάξεων περί δηµόσιας τάξης, παρόλο που
αναµένεται η εξαίρεση λόγων δηµόσιας τάξης, να χρησιµοποιεί-
ται σπάνια.

Ο νόµος αυτός έχει την ευέλικτη µορφή της υποδειγµατικής
όπως ονοµάζεται νοµοθεσίας, η οποία λαµβάνει υπ’όψιν διαφο-
ρετικές προσεγγίσεις σε εθνικούς νόµους, για την πτώχευση και
τις διαφοροποιούµενες τάσεις κρατών, να συνεργαστούν και να
συντονιστούν µε ζητήµατα πτώχευσης.

Ως προς το πεδίο εφαρµογής αυτού του νόµου, ο νόµος αυτός
µπορεί να εφαρµοστεί σε πολλές καταστάσεις «διασυνοριακής
πτώχευσης», περιλαµβανοµένων των εξής περιπτώσεων, όπως
παραδείγµατος χάριν, αιτήµατος προς το εσωτερικό, για την
αναγνώριση αλλοδαπής διαδικασίας ή αιτήµατος προς το εξω-

τερικό από ελληνικό δικαστήριο ή σε σύνδικο για αναγνώριση
διαδικασιών πτώχευσης που άρχισε σύµφωνα µε το εσωτερικό
ελληνικό δίκαιο συντονισµού συντρεχουσών διαδικασιών σε δύο
ή και περισσότερα κράτη και τη συµµετοχή αλλοδαπών πιστω-
τών σε διαδικασίες πτώχευσης που διεξάγονται ταυτόχρονα στην
Ελλάδα.

Για να εµπίπτει στο πεδίο εφαρµογής του νόµου µια αλλοδαπή
διαδικασία χρειάζεται να έχει θεµελίωση σε νόµο για την πτώ-
χευση του κράτους προέλευσης, συµµετοχή πιστωτών συλλο-
γικά, έλεγχο ή εποπτεία των περιουσιακών στοιχείων και
υποθέσεων του οφειλέτη από ένα δικαστήριο ή άλλο επίσηµο
φορέα και τέλος, εκκαθάριση ή αναδιοργάνωση, όπως λέγεται,
του οφειλέτη ως σκοπό της διαδικασίας αυτής. Ως προς την αί-
τηση συνδροµής από τα ελληνικά δικαστήρια προς τις αρχές
του εξωτερικού, πέραν της εξουσίας των ελληνικών δικαστηρίων
προς την εξέταση αιτηµάτων αναγνώρισης διαδικασιών άλλων
χωρών, ο νόµος αυτός παρέχει τη δυνατότητα στα ελληνικά δι-
καστήρια να ζητήσουν συνδροµή στο εξωτερικό σε σχέση µε κά-
ποια διαδικασία που διεξάγεται στην Ελλάδα.

Επίσης, καλύπτει ένα κενό στην ελληνική νοµοθεσία ως προς
τις εξουσίες προσώπων στο εξωτερικό, που ορίζονται για τη δια-
χείριση διαδικασιών πτώχευσης σύµφωνα µε το ελληνικό δίκαιο.
Εξουσιοδοτεί ο νόµος αυτός τα πρόσωπα αυτά, να επιδιώξουν
την αναγνώριση και συνδροµή γι’ αυτές τις διαδικασίες από τα
αλλοδαπά δικαστήρια.

Ως προς την πρόσβαση αλλοδαπών συνδίκων σε ελληνικά δι-
καστήρια ένας σηµαντικός στόχος του νόµου είναι να παρέχει
γρήγορη και απευθείας πρόσβαση για αλλοδαπούς συνδίκους
στα ελληνικά δικαστήρια. Επιπρόσθετα στην καθιέρωση της
αρχής της απευθείας πρόσβασης σε δικαστήρια για τον αλλο-
δαπό σύνδικο ο νόµος αυτός ορίζει απλοποιηµένες προϋποθέ-
σεις αποδείξεων για την επιδίωξη αναγνώρισης και λήψης
µέτρων προσωρινής προστασίας για αλλοδαπές διαδικασίες.

Προβλέπει, επίσης, ότι ο αλλοδαπός σύνδικος έχει δικονοµικό
δικαίωµα για την έναρξη διαδικασίας πτώχευσης στην Ελλάδα,
υπό τις προϋποθέσεις που θεσπίζει το ελληνικό δίκαιο. Επιβε-
βαιώνει, επίσης, υπό τον όρο συνδροµής και άλλων προϋποθέ-
σεων του ελληνικού δικαίου, πρόσβαση των αλλοδαπών
πιστωτών στα ελληνικά δικαστήρια. ∆ίνει, επίσης, στον αλλοδαπό
σύνδικο το δικαίωµα να παρεµβαίνει σε ατοµικές διαδικασίες
κατά του οφειλέτη.

Τέλος, προβλέπει ότι το απλό γεγονός µιας αίτησης για ανα-
γνώριση στην Ελλάδα δεν σηµαίνει ότι τα ελληνικά δικαστήρια
έχουν δικαιοδοσία για όλα τα περιουσιακά στοιχεία και τις υπο-
θέσεις του οφειλέτη.

Ως προς την αναγνώριση των αλλοδαπών διαδικασιών και ει-
δικότερα ως προς την απόφαση αναγνώρισης, ο νόµος καθιε-
ρώνει κριτήρια για το αν µια αλλοδαπή διαδικασία πρέπει να
αναγνωριστεί και προβλέπει, επίσης, υπό ορισµένες προϋποθέ-
σεις ότι το δικαστήριο µπορεί να παράσχει προσωρινή προστα-
σία εκκρεµούσης µιας απόφασης περί αναγνώρισης.

Ως προς τις συνέπειες αναγνώρισης τα κύρια στοιχεία της
προστασίας που παρέχεται κατά την αναγνώριση µιας αλλοδα-
πής κύριας διαδικασίας, περιλαµβάνουν την αναστολή των ατο-
µικών διώξεων των πιστωτών έναντι του οφειλέτη ή την αναστολή
των διαδικασιών εκτέλεσης σχετικά µε τα περιουσιακά στοιχεία
του οφειλέτη και αναστολή του δικαιώµατος του οφειλέτη να µε-
ταβιβάσει ή να επιβαρύνει τα περιουσιακά του στοιχεία. Επίσης,
επείγουσα αναγκαία προστασία µπορεί να παρασχεθεί, ήδη, µε
την κατάθεση αίτησης για αναγνώριση.

Ως προς την προστασία πιστωτών και άλλων ενδιαφεροµένων
προσώπων ο νόµος παρέχει µια σειρά από διατάξεις, για να προ-
στατέψει τα συµφέροντα των πιστωτών, συγκεκριµένα των ηµε-
δαπών πιστωτών, του οφειλέτη, όπως και άλλων επηρεαζόµενων
προσώπων.

Επιπροσθέτως, αυτό το σχέδιο νόµου προβλέπει, µε έναν γε-
νικό τρόπο, ότι το δικαστήριο µπορεί να αρνηθεί να προβεί σε
ενέργεια, η οποία να διέπεται από το νόµο, εάν η ενέργεια είναι
εµφανώς αντίθετη µε την εσωτερική ελληνική έννοµη δηµόσια
τάξη. Το ελληνικό δίκαιο θα καθορίζει, αν πρέπει να γνωστοποι-
ηθεί στον οφειλέτη ή σε άλλο πρόσωπο αίτηση για αναγνώριση
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της αλλοδαπής διαδικασίας και ποια θα είναι η προθεσµία για
την επίδοση της γνωστοποίησης αυτής.

Επίσης, ως προς τη διασυνοριακή συνεργασία, ως γνωστόν
µέχρι σήµερα η συνεργασία και ο συντονισµός µεταξύ δικαστών
από διαφορετικές δικαιοδοσίες σε περίπτωση διασυνοριακής
πτώχευσης, δυσχεραίνεται από την έλλειψη νοµοθετικού πλαι-
σίου ή από την αβεβαιότητα, αν έχει αρµοδιότητα σχετική δικα-
στική αρχή για την επιδίωξη συνεργασίας µε τα αλλοδαπά
δικαστήρια.

Στο παρόν σχέδιο νόµου περιλαµβάνονται διατάξεις, που επι-
τρέπουν τη συνεργασία µεταξύ ενός ελληνικού δικαστηρίου και
ενός αλλοδαπού συνδίκου, όπως αντιστρόφως και µεταξύ ενός
ηµεδαπού συνδίκου και ενός αλλοδαπού δικαστηρίου. Ο νόµος
απαριθµεί πιθανές µορφές συνεργασίας και αφήνει στον Έλληνα
νοµοθέτη την ευχέρεια να καταγράψει -αν το επιθυµεί- και άλλες.

Ως προς το συντονισµό των συντρεχουσών διαδικασιών και ει-
δικότερα τη δικαιοδοσία εισαγωγής τοπικής διαδικασίας το σχέ-
διο νόµου δεν επιβάλλει -περιορισµό στη δικαιοδοσία των
ελληνικών δικαστηρίων να αρχίσουν ή να συνεχίσουν διαδικασίες
πτώχευσης στην Ελλάδα. Επιπροσθέτως, αυτό το σχέδιο νόµου
θεωρεί ότι η αναγνωρισµένη κύρια αλλοδαπή διαδικασία αποτε-
λεί απόδειξη ότι ο οφειλέτης είναι πράγµατι αφερέγγυος για
τους σκοπούς έναρξης της ηµεδαπής διαδικασίας.

Ως προς το συντονισµό προστασίας, όταν οι διαδικασίες διε-
ξάγονται ταυτόχρονα, ο νόµος ασχολείται µε το συντονισµό µε-
ταξύ µιας ηµεδαπής διαδικασίας και µιας αντίστοιχης
αλλοδαπής, σχετικά µε τον ίδιο οφειλέτη. Επίσης, διευκολύνει το
συντονισµό µεταξύ δύο ή περισσοτέρων αλλοδαπών διαδικα-
σιών, που αφορούν στον ίδιο οφειλέτη.

Όταν, λοιπόν, το δικαστήριο αντιµετωπίζει περισσότερες από
µία αλλοδαπές διαδικασίες, ο νόµος αυτός προβλέπει την πα-
ροχή έννοµης προστασίας µε τρόπο που να διευκολύνει το συ-
ντονισµό των αντιστοίχων αλλοδαπών διαδικασιών. Επίσης,
άλλος κανόνας που προορίζεται να βελτιώσει το συντονισµό συ-
ντρεχουσών διαδικασιών, είναι εκείνος για το ποσοστό πληρω-
µής των πιστωτών.

Ως προς την ολοκλήρωση εν τέλει του εν γένει συστήµατος
της πτώχευσης της χώρας µας µε την ψήφιση του σχεδίου νόµου
που συζητούµε, πιστεύουµε ότι µετά από το νέο Πτωχευτικό Κώ-
δικα του ν. 3588/2007 και την αντιµετώπιση των διακοινοτικών
πτωχεύσεων µε τον Κανονισµό 1346/2000 και µε την υιοθέτηση
ως προς την εφαρµογή και προσαρµογή στην ελληνική νοµοθε-
σία αυτού του προτύπου νόµου, όπως λέγεται, του έτους 1997
για τις διασυνοριακές πτωχεύσεις, ολοκληρώνεται το σύστηµα
εν γένει της πτώχευσης της χώρας µας µε βάση τις νέες τάσεις
του Πτωχευτικού ∆ικαίου διεθνώς και την οµοιοµορφία των ρυθ-
µίσεων για θέµατα διασυνοριακών πτωχεύσεων.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Παπουτσή.

Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνι-
στικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Άγγελος Τζέκης.

ΑΓΓΕΛΟΣ ΤΖΕΚΗΣ: Η Νέα ∆ηµοκρατία;
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-

φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Προαχθήκατε σε δεύ-
τερο κόµµα.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Η Νέα ∆ηµοκρατία
έχει αφήσει ελεύθερο το πεδίο για τα υπόλοιπα κόµµατα.

Ορίστε, κύριε Τζέκη, έχετε το λόγο.
ΑΓΓΕΛΟΣ ΤΖΕΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Βουλευτές, συζητάµε ένα νοµοσχέδιο που προσαρµό-

ζει το ελληνικό δίκαιο στο πρότυπο νόµου του 1997 για τη δια-
συνοριακή πτώχευση της Επιτροπής των Ηνωµένων Εθνών για
το διεθνές εµπόριο.

Άλλωστε στην εισηγητική έκθεση αναφέρεται ότι η αυξανό-
µενη συχνότητα περιπτώσεων διασυνοριακής πτώχευσης αντα-
νακλά την παγκόσµια συνεχιζόµενη εξάπλωση του εµπορίου και
των επενδύσεων. Έτσι, λοιπόν, αυτοµάτως αναγνωρίζεται το φαι-
νόµενο της διασυνοριακής πτώχευσης και µάλιστα µε αυξητική
τάση. Κατ’ εµάς είναι αποτέλεσµα µιας συγκεκριµένης αρχής,

που περιλαµβάνεται άλλωστε µέσα στη Συνθήκη του Μάαστριχτ.
Είναι οι περίφηµες τέσσερις θεµελιώδεις ελευθερίες, εκ των
οποίων η µία είναι η ελεύθερη κίνηση κεφαλαίων στα πλαίσια της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, που έχει κατοχυρωθεί.

Αργότερα, στα πλαίσια αυτής της αρχής, προσαρµόστηκαν και
άλλοι διεθνείς οργανισµοί µεταξύ των οποίων και ο ΟΗΕ µε την
έκδοση του προτύπου νόµου για τη διασυνοριακή πτώχευση από
την Επιτροπή για το ∆ιεθνές Εµπορικό ∆ίκαιο.

Έτσι, λοιπόν, αναδεικνύεται ο ρόλος και ο χαρακτήρας του
Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών, γιατί καλλιεργείται εδώ και πάρα
πολλά χρόνια µία αυταπάτη για το περιεχόµενο, τη δράση, την
εξέλιξη και το ρόλο, που έχει ο συγκεκριµένος διεθνής οργανι-
σµός. ∆ιότι έγιναν εισβολές σε χώρες, όπως το Ιράκ και έχει απο-
δειχτεί ότι η αιτία –και το επαναλαµβάνουµε αυτό- δεν ήταν τα
πυρηνικά όπλα του Σαντάµ, αλλά ήταν ο έλεγχος των πηγών
ενέργειας προς όφελος, δηλαδή, µεγάλων µονοπωλιακών, πο-
λυεθνικών εταιρειών των ισχυρών καπιταλιστικών κρατών.

Το ίδιο συνέβη και στο Αφγανιστάν και µάλιστα είναι σηµερινές
οι ανακοινώσεις, που λένε ότι ο ορυκτός πλούτος του Αφγανι-
στάν διάφορα, δηλαδή, ορυκτά, υπολογίζεται πάνω από 1 τρι-
σεκατοµµύριο δολάρια. Για να βγάλουµε τα συµπεράσµατα για
το γιατί έγιναν αυτές οι επεµβάσεις. ∆εν έγιναν, βέβαια, για την
αντιµετώπιση της τροµοκρατίας των Ταλιµπάν, αλλά προκειµέ-
νου να βάλουν εκεί χέρι οι ισχυρές ιµπεριαλιστικές δυνάµεις.

Άλλωστε υπάρχουν εδώ και πάρα πολλά χρόνια και τα ψηφί-
σµατα του ΟΗΕ για την Κύπρο. Ποτέ κανένα κράτος από τα
ισχυρά, τα ίδια Ηνωµένα Έθνη δεν επέβαλαν το δίκαιο, δηλαδή,
να µην υπάρχει εισβολή και κατοχή του µεγάλου µέρους του νη-
σιού από τις τουρκικές ένοπλες δυνάµεις.

Επίσης, στην εισηγητική έκθεση του νοµοσχεδίου αναφέρεται
πως η απουσία προβλεψιµότητας ότι δηλαδή δεν υπάρχει ένα
νοµοθετικό πλαίσιο στη διαχείριση περιπτώσεων διασυνοριακής
πτώχευσης εµποδίζει τη ροή κεφαλαίων και είναι αρνητικό κίνη-
τρο για τις διασυνοριακές επενδύσεις.

Εποµένως, γίνεται ξεκάθαρο πως το θεσµικό πλαίσιο, που ει-
σάγει το σχέδιο νόµου για τη διευθέτηση διασυνοριακής πτώ-
χευσης, στοχεύει πρώτα και κύρια στην εξασφάλιση και
διευκόλυνση κίνησης κεφαλαίων για τη δική µας τη χώρα ως εισ-
δοχή, άρα και εξαγωγή από τη δική µας χώρα σε άλλες περιοχές,
ιδίως της Νοτιοανατολικής Ευρώπης µε ανάλογες επενδύσεις.

Με απλά λόγια, δηλαδή, βασικός στόχος του σχεδίου νόµου
είναι η προστασία όλων αυτών των κεφαλαίων, των πολυεθνικών,
µονοπωλιακών οµίλων, αλλά και η προστασία των τραπεζικών
οµίλων, δηλαδή, του τραπεζικού κεφαλαίου που είναι δανειστές
και χρηµατοδότες όλων αυτών των επιχειρήσεων.

Άλλωστε και ο ν. 3845, που ψηφίστηκε πριν από ένα µήνα και
είναι τα µέτρα για τις πολιτικές του χρηµατοπιστωτικού τοµέα,
προβλέπει -δηλαδή, το σχετικό µνηµόνιο- ότι θα υπάρξει στενή
συνεργασία µε τις εποπτικές αρχές των κρατών-προέλευσης και
των κρατών-υποδοχής, σύµφωνα µε το ευρωπαϊκό πλαίσιο για
τη διασυνοριακή εποπτεία.

Επίσης, το ίδιο το µνηµόνιο προβλέπει ότι θα γίνει µε διευκό-
λυνση διασυνοριακών υπηρεσιών η απελευθέρωση, που έχει
σχέση µε το λιανικό εµπόριο, τον τουρισµό, αλλά και την εκπαί-
δευση. ∆ηλαδή, η εκπαίδευση για την ελληνική Κυβέρνηση και
όσους ψήφισαν το µνηµόνιο, είναι ένας τοµέας επικερδής για
τους επιχειρηµατικούς οµίλους, που πρέπει να απελευθερωθεί
προς όφελος, βέβαια, του ιδιωτικού κεφαλαίου.

Θέλουµε να πούµε, βέβαια, ότι από τη διαδικασία της πτώ-
χευσης εξαιρούνται οι τραπεζικοί όµιλοι, οι επενδυτικοί όµιλοι,
οι ασφαλιστικοί όµιλοι, όταν είναι οφειλέτες. Έχουµε ρωτήσει,
βέβαια, την Κυβέρνηση να µας εξηγήσει, γιατί γίνεται αυτή η
εξαίρεση. Απάντηση δεν πήραµε. Αλλά, η απάντηση είναι γνω-
στή: Ότι είναι αυτοί οι τραπεζικοί όµιλοι που συνδέονται µε το
βιοµηχανικό, εµπορικό, εφοπλιστικό κεφάλαιο είναι αυτοί που
καθορίζουν και τα της διασυνοριακής πτώχευσης και πάντοτε
φροντίζουν να καλύπτουν τα συµφέροντά τους.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, όπως και κατά την εισαγωγή του
ν. 3588/2007 για το εθνικό Πτωχευτικό ∆ίκαιο έτσι και στην εισα-
γωγή του σχεδίου νόµου που γίνεται σήµερα, πιστεύουµε ότι
υπάρχει µία υποκρισία και µία παραπλάνηση, γιατί υποστηρίζεται
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ότι αυτοί οι µηχανισµοί πρόκειται να συµβάλουν στη διάσωση
των οικονοµικών βιώσιµων επιχειρήσεων, αλλά και να διατηρη-
θούν οι εργασιακές θέσεις.

Κατ’ αρχάς, µέσω θεσµών, όπως είναι οι διαδικασίες συνδιαλ-
λαγής, αλλά και το σχέδιο αναδιοργάνωσης επιχειρήσεων, ευ-
νοηµένες βγαίνουν οι τράπεζες, οι οποίες πάντως έχουν
εξασφαλισµένες τις απαιτήσεις τους, αλλά και οι µεγαλοεπιχει-
ρηµατίες, που βρίσκονται σε µία δύσκολη οικονοµική κατάσταση
και τους δίνεται η δυνατότητα να «ξελασπώσουν» και να «ξεκο-
καλίσουν» µερικά εκατοµµύρια ευρώ. Αλλά, οι εργαζόµενοι είναι
εκείνοι που απολύονται, στους εργαζόµενους αλλάζουν οι σχέ-
σεις εργασίας και οι εργαζόµενοι είναι εκείνοι που βλέπουν να
µειώνεται το εισόδηµά τους.

Ένα τέτοιο κλασικό παράδειγµα, κύριε Πρόεδρε, είναι ο επι-
χειρηµατικός όµιλος Λαναρά, ο οποίος τυχαίνει συνεχούς στήρι-
ξης διαχρονικά από τις κυβερνήσεις µε δεκάδες εκατοµµύρια
ευρώ. Τελευταία βέβαια, η Κυβέρνηση έδωσε την εγγύησή της
για το 80% των δανείων ύψους 62.000.000 που θα πάρει ο συ-
γκεκριµένος όµιλος από τις τράπεζες. Να σηµειώσουµε ότι ο συ-
γκεκριµένος όµιλος πήρε µέσα από το Χρηµατιστήριο
200.000.000.000 δραχµές και παρ’ όλα αυτά έκλεισε. Κλείνουν
ένα-ένα τα εργοστάσια και εκατοντάδες εργαζόµενοι απολύο-
νται. Είναι ένα βήµα πριν από την πτώχευση. Παρ’ όλο που εµείς
θέσαµε πολλές φορές το ζήτηµα και ζητήσαµε να γίνει συγκε-
κριµένος έλεγχος στο συγκεκριµένο όµιλο, ποτέ κανένας δεν τον
έχει ελέγξει, για να δούµε πού πήγε αυτός ο πακτωλός χρηµά-
των, αν επενδύθηκε εκεί που προέβλεπαν τα ενηµερωτικά φυλ-
λάδια του Χρηµατιστήριου ή όχι.

Εποµένως, το Πτωχευτικό ∆ίκαιο και το Εθνικό, αλλά και αυτό
το οποίο συζητάµε σήµερα ωφελεί πάντοτε τους επιχειρηµατι-
κούς οµίλους σε βάρος των εργαζοµένων.

Επίσης, οι ενέργειες στα πλαίσια µιας διασυνοριακής πτώχευ-
σης µπορεί από τη µια πλευρά να είναι επιζήµιες για τα δικαιώ-
µατα των εργαζοµένων µιας επιχείρησης, οι οποίοι στα πλαίσια
µιας δικαστικής διεκδίκησης των αξιώσεών τους και της έναρξης
µιας διαδικασίας αναγκαστικής εκτέλεσης σε βάρος των επιχει-
ρηµατιών που εργάζονται, θα περιµένουν την ικανοποίηση των
απαιτήσεών τους και εν τω µεταξύ, δεν θα έχουν να ζήσουν και
την λαϊκή τους οικογένεια. Πράγµατι, µια διαδικασία διασυνο-
ριακής πτώχευσης µπορεί να αναστείλει την πιο πάνω διαδικα-
σία ικανοποίησης των αξιώσεών τους και είναι σχετικά τα άρθρα
19 και 21.

Επίσης, µια σηµαντική επίπτωση στα δικαιώµατα των εργαζο-
µένων µιας επιχείρησης υπό πτώχευση αποτελεί στα πλαίσια
εφαρµογής µιας διαδικασίας διασυνοριακής πτώχευσης, η δυ-
νατότητα συµµετοχής αλλοδαπού συνδίκου και αλλοδαπών πι-
στωτών σε µια πτωχευτική διαδικασία στην Ελλάδα.

Κύριοι Βουλευτές, ακόµη πιο επικίνδυνα είναι τα πράγµατα για
τους εργαζόµενους, όταν υπάρχει αναγνώριση αλλοδαπής πτω-
χευτικής διαδικασίας. Τότε, ο αλλοδαπός σύνδικος νοµιµοποιεί-
ται να εµφανιστεί στα ελληνικά δικαστήρια, να ζητήσει την
ακύρωση ή την αναγνώριση της αντενέργειας πράξεων επιβλα-
βών για τους πιστωτές -τέτοια µπορεί να θεωρηθεί ότι είναι η
συλλογική σύµβαση εργασίας, ή εργασιακές σχέσεις- και να
απαιτήσει την αλλαγή τους. Στο πλαίσιο, δηλαδή µιας διασυνο-
ριακής διαδικασίας, όταν έχουµε αναγνώριση µιας αλλοδαπής
διαδικασίας από το ελληνικό δικαστήριο, στην ουσία έχουµε ει-
σαγωγή για εφαρµογή στη χώρα µας θεσµών του Πτωχευτικού
∆ικαίου που ισχύουν σε άλλες χώρες και δεν ισχύουν µε την ίδια
µορφή στη δική µας τη χώρα. Ένα παράδειγµα είναι η ατοµική
πτώχευση που σηµαίνει µερική αποστέρηση της διαχείρισης της
περιουσίας του οφειλέτη, όπως λέει και η εισηγητική έκθεση.

Με τη θεσµοθέτηση των διατάξεων, λοιπόν, του σχεδίου νόµου
για τη διασυνοριακή πτώχευση και ιδίως µε τις διατάξεις για την
άµεση συνεργασία και παρέµβαση ανάµεσα σε αλλοδαπούς συν-
δίκους και ελληνικά δικαστήρια, έχουµε και τη θεσµοθέτηση δια-
δικασιών -από άποψη ταχύτητας, αλλά και από άποψη βάθους
παρέµβασης- πολύ ισχυρότερων από αυτές που µέχρι σήµερα
έχουµε γνωρίσει, στο πλαίσιο αυτού που ονοµάζουµε «δικαστική
συνδροµή».

Εποµένως, κύριοι Βουλευτές, στα πλαίσια της καπιταλιστικής

παγκοσµιοποίησης και της οικονοµικής διείσδυσης πολυεθνικών
οµίλων ισχυρών καπιταλιστικών κρατών σε πολλές χώρες, µέσω
επενδύσεων, αλλά και επιθετικών εξαγορών, µε το συγκεκριµένο
σχέδιο νόµου κατοχυρώνεται, πραγµατικά, νοµικά και θεσµικά το
συµφέρον όλων αυτών. Αυτά τα συµφέροντα άλλωστε υπηρετεί
και το συγκεκριµένο µνηµόνιο, που υπέγραψε η Κυβέρνηση µε
τους ιµπεριαλιστικούς µηχανισµούς της Ευρωπαϊκής Ένωσης και
του ∆ιεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου και ψήφισε µε τη συνδροµή
του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού και µε την ουσιαστική στή-
ριξη, παρ’ όλη την καταψήφιση της Νέας ∆ηµοκρατίας. Αυτά τα
µέτρα για µας είναι βάρβαρα, αντιλαϊκά και πλήττουν στο σύνολο
τον εργαζόµενο λαό. Είναι µέτρα που µειώνουν το µισθολογικό
κόστος, δηλαδή τους µισθούς και τα µεροκάµατα, αλλά και το
µη µισθολογικό κόστος, που είναι η µεγάλη µείωση των συντά-
ξεων, η αλλαγή και η µεγάλη αύξηση των ορίων συνταξιοδότη-
σης, η αλλαγή των εργασιακών σχέσεων. Είναι µέτρα, δηλαδή,
που εξελίσσονται σε όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση, ώστε να γίνει
αυτή πιο ανταγωνιστική σε σχέση µε τις Ηνωµένες Πολιτείες της
Αµερικής, τη Ρωσία ή και µε άλλες αναπτυσσόµενες χώρες,
όπως είναι η Κίνα, η Ινδία κ.λπ..

Γι’ αυτό δεν συµφωνήσαµε και δεν συµφωνούµε µε την εκ των
υστέρων νοµιµοποίηση των συµβάσεων για καθαρισµό, συντή-
ρηση, φύλαξη και άλλων υπηρεσιών των δικαστικών κτηρίων που
είναι 2.000.000 ευρώ. Αν υπήρχαν, κατ’ εµάς, µόνιµα συνεργεία
υπαλλήλων των δικαστηρίων και καλύτερη δουλειά θα υπήρχε
και θα κόστιζαν πολύ φτηνότερα από ό,τι κοστίζουν τώρα αυτά
τα συνεργεία, όπου οι εργολάβοι έχουν εργαζόµενους µε εργα-
σιακές σχέσεις πραγµατικά ακαθόριστες και µε µισθούς που
είναι πολύ µειωµένοι από τις συλλογικές συµβάσεις. Και, βέβαια,
αυτό γίνεται σε ένα χώρο, όπως είναι η δικαιοσύνη, που εκεί ακρι-
βώς θα έπρεπε οι εργαζόµενοι να έχουν εξασφαλισµένα τα δι-
καιώµατά τους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Αλλά το ίδιο, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, γίνεται και εδώ µέσα

στη Βουλή, όπου οι εργαζόµενοι στις υπηρεσίες εστίασης αντι-
µετωπίζουν, πραγµατικά, αυτό που εµείς λέµε ότι δεν υπάρχουν
δικαιώµατα εργαζοµένων. ∆εν τηρούνται τα ωράρια, δεν τηρού-
νται οι συµβάσεις, έχουν και ευέλικτες εργασίες και δεν υπάρχει
ασφάλεια. Πού; Μέσα στη Βουλή που εµείς νοµοθετούµε δήθεν
για το συµφέρον των εργαζόµενου λαού. Είναι, λοιπόν, και αυτό
ένα ζήτηµα που πρέπει να το δει το Προεδρείο της Βουλής.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το παρόν σχέδιο νόµου είναι κοµ-
µένο και ραµµένο στη διαφύλαξη και προώθηση όλων αυτών των
συµφερόντων. Με αυτά που είπα, είναι αυτονόητο ότι δεν δί-
νουµε θετική ψήφο στο παρόν σχέδιο νόµου. Εξάλλου, µας έχει
δικαιώσει και η ίδια η ζωή για τη στάση που κρατήσαµε το 2007,
όταν ψηφίστηκε ο αντίστοιχος Εθνικός Πτωχευτικός Κώδικας.

Και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, µε το άρθρο 3 που εκεί προ-
βλέπει ότι υπερισχύουν οι όροι της συνθήκης ή της συµφωνίας.
Το τµήµα νοµοτεχνικής επεξεργασίας κρίνει ότι δεν είναι ανα-
γκαίο το συγκεκριµένο άρθρο. Πιστεύουµε να δώσει µια απά-
ντηση ο κύριος Υπουργός σε αυτό που λέει το αρµόδιο τµήµα.

Για µας το ζήτηµα είναι ότι η διασυνοριακή πτώχευση µέσα
στο πλαίσιο και του ΟΗΕ, αλλά και της Ευρωπαϊκής Ένωσης, δεν
κάνει τίποτα άλλο παρά να προωθεί, να ισχυροποιεί και να εξα-
σφαλίζει τα συµφέροντα των µεγάλων επιχειρηµατικών οµίλων –
τραπεζικών, επενδυτικών- σε βάρος, βέβαια, του εργαζόµενου
λαού του δικού µας, αλλά και όλων των άλλων λαών.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Τζέκη.
Το λόγο έχει ο εισηγητής της Μειοψηφίας, κ. ∆ηµήτρης Στα-

µάτης.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συ-

ζητάµε σήµερα για την προσαρµογή του ελληνικού δικαίου στον
πρότυπο νόµο των Ηνωµένων Εθνών του 1997, ο οποίος έχει ως
αντικείµενο τη διασυνοριακή πτώχευση σύµφωνα µε το ∆ιεθνές
Εµπορικό ∆ίκαιο.

Κύριε Υπουργέ, γνωρίζετε καλά ότι και στην επιτροπή είχα εκ-
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φράσει τη σύµφωνη γνώµη και τη σύµφωνη θέση της Αξιωµατι-
κής Αντιπολίτευσης. Εµείς συµφωνούµε και θα ψηφίσουµε το
νόµο αυτό, αλλά αυτό δεν ακυρώνει τη δυνατότητα που έχω ως
οµιλητής να κάνω κάποιες σκέψεις ή να εκφράσω κάποιες επι-
µέρους αντιρρήσεις, σε σχέση µε το κείµενο το οποίο καλείται
σήµερα να ψηφίσει η Βουλή µε το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου.

Το θέµα κατ’ αρχάς, κύριε Υπουργέ, είναι ότι στο παρόν σχέ-
διο νόµου και στο παρόν ζήτηµα δεν πρέπει να τρέφουµε µεγά-
λες προσδοκίες σε σχέση µε αυτό το οποίο µπορεί να προσφέ-
ρει. Είναι όµως µία προσπάθεια -και αυτό πρέπει να το οµολο-
γήσουµε- µέσα στο πλαίσιο µίας παγκοσµιοποιηµένης κοινωνίας,
έτσι ώστε να ρυθµιστούν ορισµένα ζητήµατα συνεργασίας πε-
ρισσότερο των κρατών, τα οποία κράτη υπογράφουν τη σύµβαση
και την κυρώνουν σε θέµατα πτωχευτικής διαδικασίας.

Και πρέπει να πω ότι, όπως κάθε νόµος, όπως κάθε συµφωνία
των Ηνωµένων Εθνών, έτσι και σε τούτη εδώ τη συµφωνία, την
οποία καλείται σήµερα η Βουλή των Ελλήνων να υπερψηφίσει,
παρουσιάζονται ορισµένα εγγενή προβλήµατα, προβλήµατα τα
οποία προκύπτουν από έναν οργανισµό, όπως είναι τα Ηνωµένα
Έθνη, ο οποίος οργανισµός ποτέ δεν κατάφερε να δηµιουργήσει
το νοµικό πλαίσιο, έτσι ώστε οι αποφάσεις του να αποκτούν ένα
επιπλέον κύρος και µία επιπλέον µεγαλύτερη δυνατότητα επιβο-
λής στα διάφορα κράτη, τα οποία συµφωνούν και τα οποία µε-
τέχουν στον ίδιο τον οργανισµό. Αυτό, λοιπόν, είναι το πρόβληµα
των Ηνωµένων Εθνών και αυτό το πρόβληµα κατ’ εξακολούθηση
ακολουθεί και το παρόν σχέδιο νόµου.

Ξέρουµε ότι η επιτροπή που αφορά το διεθνές εµπόριο είναι
µία προσπάθεια, η οποία έγινε και δεν είναι τυχαίο ότι από το ’97
υπάρχει αυτή η προσπάθεια, αυτός ο πρότυπος νόµος και ερχό-
µαστε σήµερα να τον κυρώσουµε. Έχει µία ιδιαίτερη αξία, βέ-
βαια, ότι το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου, είτε ηθεληµένα, είτε
χωρίς τη θέληση του, είτε τυχαία -δεν το ξέρω αυτό- προέβλεψε
την παγκόσµια οικονοµική κρίση, προέβλεψε τις επιπτώσεις της
κρίσης αυτής, προέβλεψε, δηλαδή, ένα µεγάλο πεδίο δράσεως
του Πτωχευτικού ∆ικαίου σε κλίµακα διακρατική, σε κλίµακα διε-
θνή και προσπαθεί µε αυτόν το νόµο πρότυπο να παρέµβει, έτσι
ώστε τα κράτη τα οποία υπογράφουν τη συνθήκη αυτή και ψη-
φίζουν αυτόν το νόµο και τον εντάσσουν στο Πτωχευτικό τους
∆ίκαιο, να µπορέσουν να εναρµονιστούν και να ακολουθήσουν
κατά το δυνατόν µία κοινή πορεία, προκειµένου να αντιµετωπι-
στούν περιπτώσεις πτωχεύσεως, διακρατικές.

Πρέπει να σας πω, ότι αυτός ο νόµος, αυτό το σχέδιο νόµου,
αυτός ο πρότυπος νόµος, δηµιουργεί κάποιες παράλληλες δυ-
νατότητες, έτσι ώστε να υπάρχει ανταλλαγή ενηµέρωσης, ανταλ-
λαγή πληροφοριών µεταξύ των κρατών τα οποία σήµερα
δηµιουργούν νόµο, δηµιουργούν νοµοθεσία στο Πτωχευτικό ∆ί-
καιο και αντιµετωπίζουν συγκεκριµένες περιπτώσεις.

Και ουσιαστικά σήµερα, µε τον πρότυπο αυτό νόµο προσπα-
θούµε να διευθετήσουµε αποτελεσµατικά περιπτώσεις διασυνο-
ριακής πτώχευσης, όταν ο αφερέγγυος οφειλέτης έχει περιου-
σιακά στοιχεία σε περισσότερα από ένα κράτη ή όταν ορισµένοι
από τους πιστωτές του οφειλέτη δεν είναι από το κράτος όπου
διεξάγεται η διαδικασία της πτώχευσης. Είναι ένα σηµαντικό
µέρος αυτό.

Είχα τη δυνατότητα, βέβαια, στην επιτροπή να πω ότι παρά την
προσπάθεια την οποία έκανα -ενδεχοµένως ατυχής προσπάθεια
εκ µέρους µου- εγώ δεν είδα και εξακολουθώ να µη βλέπω το
µηχανισµό ο οποίος θα επιβάλει αυτήν τη σύγχρονη συµπόρευση
των διαδικασιών πτώχευσης, δεν βλέπω το µηχανισµό ο οποίος
έτσι και αλλιώς θα µπορέσει να δηµιουργήσει µία στενότερη
σχέση µεταξύ των κρατών. Αλλά δεν το βλέπω αυτό και για τον
επιπλέον λόγο τον οποίο ανέφερα στην αρχή, ότι έτσι κι αλλιώς
τα νοµοθετικά διατάγµατα τα οποία τα Ηνωµένα Έθνη ψηφίζουν,
δεν µπορούν τα ίδια τα Ηνωµένα Έθνη να τα επιβάλλουν σε όλα
τα κράτη τα οποία µετέχουν σ’ αυτά ή ακόµα και στα κράτη τα
οποία συµφωνούν µε τις ψηφίσεις και τις ρυθµίσεις αυτές και τις
αποδέχονται.

Κύριε Υπουργέ, πέραν όµως από το κείµενο του νόµου θα
ήθελα να σας πω ότι το σηµαντικότερο ενδεχοµένως κοµµάτι
αυτού του σχεδίου νόµου είναι οι ειδικότερες τροπολογίες, τις
οποίες φέρνετε και ενσωµατώνετε ως άρθρα του νόµου. Και µά-

λιστα θα αρχίσω από την τελευταία, η οποία µας γνωστοποιή-
θηκε προχθές από τον κύριο γενικό γραµµατέα, που αφορά την
παράταση για τα νοικοκυριά τα οποία είναι υπερχρεωµένα –και
της µη δυνατότητας των τραπεζών να δηµιουργήσουν προβλή-
µατα σε αυτά- έως 200.000 δραχµές. Αυτό ήταν ένα θέµα, το
οποίο πολύ σωστά το αντιµετωπίζετε µε την τροπολογία. Βέβαια,
οι έξι µήνες αυτής της παράτασης, κατά τη δική µου εκτίµηση,
είναι λίγοι. Θα έπρεπε να υπάρχει µία πρόβλεψη για ένα τουλά-
χιστον χρόνο. Επίσης είναι και οι τροπολογίες που αφορούν τους
ανήλικους, η τροπολογία που αφορά το Ελεγκτικό Συνέδριο και
η τροπολογία η τέταρτη, την οποία εσείς έχετε καταθέσει και την
οποία την εντάσσετε στον παρόντα νόµο ως περαιτέρω άρθρο.

Το πεδίο εφαρµογής τώρα του νόµου αυτού µπορεί να περι-
λαµβάνει διάφορες καταστάσεις διασυνοριακής πτώχευσης.
Περί αυτού µιλάει η εισηγητική έκθεση και είναι πολύ εύκολο ο
καθένας να ενηµερωθεί.

Θέλω να πω όµως, ότι υπάρχει ένα ειδικό κεφάλαιο που αφορά
την αίτηση συνδροµής στα ελληνικά δικαστήρια προς τις αρχές
του εξωτερικού. Είναι ένα σηµαντικό κεφάλαιο και ο νόµος αυτός
καλύπτει ένα κενό στην ελληνική νοµοθεσία στο σηµείο αυτό ως
προς το εξωτερικό, εξουσίες προσώπων που ορίζονται για τη
διαχείριση διαδικασιών πτώχευσης σύµφωνα µε το ελληνικό δί-
καιο.

Συγκεκριµένα το άρθρο 5, εξουσιοδοτεί τα πρόσωπα αυτά να
επιδιώξουν την αναγνώριση και συνδροµή γι’ αυτές τις διαδικα-
σίες από τα ελληνικά δικαστήρια. Παρακάτω ο νόµος δίδει τη δυ-
νατότητα πρόσβασης των αλλοδαπών συνδίκων σε ελληνικά
δικαστήρια –όπως είπα και στην αρχή- περιλαµβάνει το θέµα της
απόφασης αναγνώρισης µίας αλλοδαπής διαδικασίας και τα κρι-
τήρια µε τα οποία µία αλλοδαπή διαδικασία µπορεί να αναγνω-
ριστεί και προβλέπει ότι, υπό ορισµένες προϋποθέσεις το
δικαστήριο µπορεί να παράσχει προσωρινή προστασία εκκρε-
µούσης µίας απόφασης περί αναγνώρισης, σύµφωνα µε το
άρθρο 19. Έχουµε τις συνέπειες της αναγνώρισης, έχουµε την
προστασία των πιστωτών και άλλων ενδιαφεροµένων προσώπων,
έχουµε τη διασυνοριακή εν γένει συνεργασία, το συντονισµό των
συντρεχουσών διαδικασιών, έχουµε τη δικαιοδοσία εισαγωγής
της τοπικής διαδικασίας, έχουµε τα άρθρα του νόµου, στα οποία
επίσης συµφωνούµε και θα µας δοθεί ενδεχοµένως αύριο η δυ-
νατότητα δι’ ολίγων να µιλήσουµε για τα άρθρα αυτά. Είµαι σί-
γουρος ότι οι προλαλήσαντες και ιδίως ο εισηγητής της
Πλειοψηφίας έχει καλύψει το θέµα. Άλλωστε είναι ένα θέµα στο
οποίο, όπως σας ανέφερα, συµφωνούµε.

∆εν θα σας κουράσω περισσότερο. Θέλω µόνο αυτά τα δύο
σηµεία τα οποία σας έθεσα αν είναι δυνατόν να απαντηθούν.
Πρώτον, το ένα σηµείο όσον αφορά το µηχανισµό δυνατότητας
εφαρµογής αυτού του νόµου και το δεύτερο σηµείο όσον αφορά
την αξία που έχει αυτός ο πρότυπος νόµος, σε σχέση µε το εν
γένει δίκαιο των κρατών-µελών των Ηνωµένων Εθνών τα οποία
ψηφίζουν αυτόν το νόµο και ένα ερώτηµα πιο συγκεκριµένο, για
να απαντηθεί εάν το διεθνές δίκαιο επικρατεί του εθνικού δικαίου
και σ’ αυτήν την περίπτωση ή εάν επικρατεί το εθνικό δίκαιο µίας
χώρας έναντι του διεθνούς δικαίου, ειδικότερα σ’ αυτήν την πε-
ρίπτωση.

Είναι ένα ερώτηµα το οποίο θα ήθελα να απαντηθεί προς ενη-
µέρωση και του Σώµατος και εµού προσωπικά.

Ψηφίζουµε, λοιπόν, το νόµο αυτό. Θα αναφερθούµε αύριο στα
άρθρα και στις τροπολογίες. Σας είπα ότι το σηµαντικότερο κοµ-
µάτι είναι οι τροπολογίες που έχουν κατατεθεί από το Υπουργείο
∆ικαιοσύνης.

Κλείνοντας, πρέπει να σας πω ένα παράπονο που εξέφρασε
και ο κ. Βορίδης στην επιτροπή. Είναι ένας νόµος και ένα κείµενο
δύσκολο. ∆εν ξέρω αν αυτό το κείµενο είναι δύσκολο γιατί θα
έπρεπε να είναι. ∆εν ξέρω αν είναι δύσκολο, γιατί ενδεχοµένως
υποκρύπτει κάποιο άλλο θέµα κατά βάθος. Είναι ένα κείµενο δύ-
σκολο, το οποίο εγώ, ως νοµικός, όπως σας έχω πει, δεν είχα τη
δυνατότητα να κατανοήσω µε πολλή άνεση και να το στηρίξω µε
όση άνεση θα έπρεπε. Θεωρώ ότι πολλοί νοµικοί, ακόµη και
αυτοί που ασχολούνται µε το Πτωχευτικό ∆ίκαιο, δεν θα έχουν
και πάλι την ίδια δυνατότητα.

Ευχαριστώ πολύ.

8952 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο ειδικός

αγορητής του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Μαυρουδής
Βορίδης.

ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Στα µεταπτυχιακά µου στη Φιλοσοφία του ∆ικαίου –για να συ-

νεχίσω από εκεί που τελείωσε ο εισηγητής της Αξιωµατικής Αντι-
πολιτεύσεως- υπήρχαν εξαιρετικώς δυσχερή κείµενα στην
προσπέλασή τους. Μας παίδευαν όλους πάρα πολύ.

Προσπαθώντας, λοιπόν, να κατανοήσουµε τι είναι αυτό το
οποίο έλεγαν αυτοί οι φιλόσοφοι του ∆ικαίου και στην αγωνία
µας, κάποια στιγµή θέσαµε το ερώτηµα αυτό στον καθηγητή µας.
Ο καθηγητής µας απήντησε ότι και αυτός διακατεχόταν από την
ίδια αγωνία µε εµάς. Μήπως, τελικώς, δεν ήµασταν αρκετά ευ-
φυείς, ώστε δεν µπορούµε εξαιτίας της ανεπάρκειάς µας να κα-
τανοήσουµε τα κείµενα αυτά;

Απήντησε δε τότε αυτός ο καθηγητής µας της Φιλοσοφίας ότι
το πρόβληµα µάλλον βρίσκεται σε αυτόν που συνέταξε το κεί-
µενο, διότι έλεγε πως αν έχει φθάσει κανείς σε µια ορισµένη ηλι-
κία και σε ένα ορισµένο επίπεδο γνώσεως, ώστε παρά ταύτα δεν
µπορεί να έχει πρόσβαση στα κείµενα αυτά, τότε µάλλον η δυ-
σκολία δεν βρίσκεται σε αυτόν, αλλά αντιστρόφως στον συντά-
ξαντα το κείµενο.

Γιατί το λέω αυτό; ∆ιότι αυτό ισχύει σε µεγάλο βαθµό και για
τα νοµικά κείµενα. Αν νοµικά κείµενα καταλήγουν να είναι δυ-
σχερώς προσπελάσιµα στους νοµικούς και να χρειάζονται δύο,
τρεις, πέντε, εφτά αναγνώσεις, ώστε τελικώς να κατανοηθεί πώς
λειτουργεί ένα συγκεκριµένο δικαιϊκό σύστηµα, τότε προφανώς
δεν είναι δυνατόν να φταίνε οι νοµικοί ούτε είναι τόσο λαµπρά
τα κείµενα. Αυτός ο οποίος το συνέταξε το κείµενο κάτι δεν έκανε
καλά.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-
φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Μου επιτρέπετε µια
µικρή διακοπή, κύριε συνάδελφε;

ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Όσο θέλετε, κύριε Υπουργέ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Θα πρέπει να πάρετε

από το Προεδρείο την άδεια, κύριε Υπουργέ.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-

φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Έχετε απόλυτο δίκιο,
κύριε Πρόεδρε. Ζητώ, λοιπόν, την άδειά σας.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ορίστε, έχετε το λόγο.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-

φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Κύριε Βορίδη, καλώς
το θέσατε το θέµα, αλλά δεν θα πρέπει να αµφισβητήσουµε ότι
επικεφαλής της επιτροπής που εργάστηκε είναι ένας ειδικός, ο
καθηγητής κ. Κοτσίρης. Και ελπίζω ότι, επειδή υπήρξε δάσκαλος
πολλών από εµάς, δεν αµφισβητείται η ικανότητά του να µετα-
δίδει τη γνώση και διά των νοµοθετικών κειµένων.

ΜΑΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Καµµία µοµφή, κύριε Υπουργέ, προς
τον κύριο καθηγητή. Όµως, όπως ξέρετε, εγώ θεωρώ ότι δεν
υπάρχουν ιερά τέρατα. Όλοι ελεγχόµεθα και ενδεχοµένως να
είναι και µία άστοχη στιγµή του λαµπρού κυρίου καθηγητού ως
προς το συγκεκριµένο ζήτηµα.

Γιατί το λέω αυτό, χωρίς να θέλω να κουράσω το Σώµα; Αυτό,
πράγµατι, είναι ένα εξειδικευµένο ζήτηµα. Για να µπορέσει κα-
νείς να παρακολουθήσει το συγκεκριµένο νοµοθέτηµα -θα προ-
σπαθήσω να κάνω όσο απλοϊκότερη γίνεται την κριτική µου, για
να µην υποπέσω στο ίδιο πρόβληµα που έχει το σχέδιο νόµου-
είναι αλήθεια πως χρειάζονται ορισµένες γνώσεις Πτωχευτικού
∆ικαίου.

Θα προσπαθήσω, λοιπόν, να πω απλά τι είναι και τι κάνει το
Πτωχευτικό ∆ίκαιο. Από τη στιγµή που κάποιος δεν µπορεί να
πληρώσει –αυτό είναι το βασικό χαρακτηριστικό του πτωχευτι-
κού µηχανισµού- ενοποιείται η περιουσία του πτωχού και αποτε-
λεί πλέον την πτωχευτική περιουσία από τη µια…

ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Του πτωχεύοντος, όχι του πτωχού!
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Προϋπόθεση αυτού είναι να υπάρ-

χει απόφαση κήρυξης της πτωχεύσεως. Άρα, έχουµε πια πτωχό.
Εν συνεχεία, ενοποιείται από την άλλη µεριά η οµάδα των πι-

στωτών.
Η συνέπεια της κηρύξεως της πτωχεύσεως, παρά τα νοµιζό-

µενα από πολλούς, δεν είναι ότι ξαφνικά σταµατά οποιαδήποτε
διαδικασία. Τι σταµατά; Σταµατούν οι ατοµικές διώξεις των πι-
στωτών. ∆εν µπορεί, δηλαδή, να κινείται ο καθένας µεµονωµένα,
παρά γίνονται δύο οµάδες: Μια οµάδα αποτελεί το ενεργητικό
της πτωχευτικής περιουσίας, το ενεργητικό του πτωχού και µια
άλλη οµάδα, που είναι οι πιστωτές, αποτελεί το παθητικό.

Αυτοί δε θα ικανοποιηθούν από το ενεργητικό της πτωχευτι-
κής περιουσίας συλλογικώς, υπό την έννοια ότι κάπως θα συµ-
φωνηθεί, αν υπάρξει πτωχευτικός συµβιβασµός, ένα ποσοστό
ικανοποιήσεως, το οποίο θα είναι σύµµετρο για όλους. Υπάρχουν
ορισµένες εξαιρέσεις και ορισµένα προνόµια για ειδικές κατη-
γορίες προνοµιακώς καταταγέντων στη διαδικασία της πτωχεύ-
σεως –εµπραγµάτως ασφαλισµένοι, εργαζόµενοι- αλλά εν πάση
περιπτώσει, ακολουθείται µια τέτοια διαδικασία, οπότε συλλο-
γικά ικανοποιείται ο καθένας.

Αυτό εξυπηρετεί µια ανάγκη και εξυγιάνσεως της συγκεκριµέ-
νης επιχειρήσεως, αλλά και, υπό µια άλλη έννοια, δικαιοσύνης,
ώστε να µην ικανοποιείται όποιος απλώς κινήθηκε πιο γρήγορα,
αλλά στο σύνολό τους όσοι βρέθηκαν σε αυτήν την κατάσταση
των πιστωτών και όλοι να πάρουν από κάτι. Αυτή είναι η λογική.

Όλα αυτά ρυθµίζονται µ’ έναν αρκετά αναλυτικό τρόπο του
πώς κινείται αυτή η πτωχευτική διαδικασία. Εδώ, χωρίς να εξη-
γήσουµε και να κάνουµε διδασκαλία του Πτωχευτικού ∆ικαίου,
αρκεί απλώς να κρατήσουµε το εξής: Αυτή είναι µια διαδικασία
που έχει πάρα πολλά στάδια: ∆ιορισµός προσωρινού συνδίκου,
αναγγελία πιστωµάτων, ενστάσεις κατά των πιστωµάτων, διορι-
σµός οριστικού συνδίκου, συνέλευση των πιστωτών, πτωχευτι-
κός συµβιβασµός ή µη, επικύρωση του πτωχευτικού συµβιβα-
σµού από το δικαστήριο ή, εν συνεχεία, πράξεις του συνδίκου
διαχειριστικές που κατατείνουν στην ικανοποίηση των πιστωτών.
Αυτή η διαδικασία µπορεί να κρατήσει πάρα πολλά χρόνια. Υπάρ-
χουν εταιρείες που βρίσκονται σε κατάσταση πτωχεύσεως, όπου
εκκαθαρίζεται η περιουσία τους επί δεκαετίες και, βεβαίως, όλο
αυτό είναι ένα πολύ µεγάλο ζήτηµα.

Ρυθµίσαµε –και καλά κάναµε, γιατί εγώ θεωρώ ότι ήταν θετικό
βήµα στον εµπορικό µας νόµο- έναν καινούργιο τρόπο στον Πτω-
χευτικό Κώδικα, όπου υπήρξαν σηµαντικές βελτιώσεις από ατέ-
λειες που είχαν δηµιουργηθεί στο παρελθόν.

Η πρώτη σηµαντική παρατήρησή µου: Το παρόν πρότυπο
νόµου ήταν µια υπόθεση δεκαετίας. Γιατί δεν την ενσωµατώσαµε
τότε; Πείτε, όµως, ότι αυτά είναι «περσινά ξινά σταφύλια». Τι
φταίει ο κύριος Υπουργός; «Κάλλιο αργά παρά ποτέ». Ας το εν-
σωµατώσουµε κάπου. ∆εκτό.

Η δεύτερη κριτική παρατήρηση: ∆εν ενσωµατώνεται στο σώµα
του Πτωχευτικού Κώδικα, αλλά υπάρχει ένα ξεχωριστό νοµοθέ-
τηµα, το οποίο λειτουργεί παράλληλα µε την πτωχευτική διαδι-
κασία και τον Πτωχευτικό Κώδικα. Γιατί εκεί δεν το ενσωµα-
τώνουµε, αφού έχουµε κωδικοποίηση και ξέρουµε την τεράστια
σηµασία του να ενσωµατώνουµε τις κωδικοποιήσεις; Είµαι βέ-
βαιος δε, ότι σε αυτήν την κριτική παρατήρηση και ο προµνηµο-
νευόµενος καθηγητής θα συµφωνούσε. Όταν δηλαδή έχουµε
κωδικοποιήσεις, ακριβώς για τη συνολική αρτιότητα της λει-
τουργίας ενός συνόλου θεσµών που ορίζεται µέσα στους κώδι-
κες, οι νοµοθετικές παρεµβάσεις πρέπει να εντάσσονται µέσα
στον κώδικα και όχι να κάνουµε αποσπασµατικά νοµοθετήµατα.

Η τρίτη παρατήρηση που έχω να κάνω αφορά µε το αν πράγ-
µατι, έτσι όπως εισάγεται, το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου θα λει-
τουργήσει αντικειµενικά προς όφελος των σκοπών που το ίδιο
θέλει να επιτύχει. Οι σκοποί, κατά το ίδιο το νοµοθέτηµα, είναι οι
εξής: Η συνεργασία µεταξύ ηµεδαπών δικαστηρίων και συνδίκων
µε αλλοδαπά δικαστήρια και συνδίκους σε υποθέσεις διεθνούς
πτώχευσης.

Εδώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω να κάνω µια πρώτη
παρατήρηση: Τι είναι µια υπόθεση διεθνούς πτώχευσης; ∆ιότι
αυτό που ξέρουµε εδώ ως πτώχευση είναι µια απόφαση ηµεδα-
πού δικαστηρίου, µε την οποία ακριβώς κηρύσσεται κάποιος
πτωχός.

Τι σηµαίνει «διεθνής πτώχευση»; Τι είναι ο όρος αυτός; Είναι
µια απόφαση και ενός άλλου δικαστηρίου; Αλλοδαπού; Μα αυτή
η απόφαση του άλλου δικαστηρίου, προφανώς, καταλαµβάνει
και αφορά την υπόθεση της πτωχεύσεως εκεί.
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Είναι µια υπόθεση, άραγε, στην οποία απλώς υπάρχει κάποιος
αλλοδαπός πιστωτής; Μια ηµεδαπή εταιρεία πτωχεύει και υπάρ-
χει ένας αλλοδαπός πιστωτής που του χρωστάει λεφτά αυτή η
εταιρεία. Έρχεται, λοιπόν, τώρα αυτός ο αλλοδαπός πιστωτής
και λέει: Αντί να έρθω να αναγγελθώ ή να ζητήσω στο ηµεδαπό
δικαστήριο την πτώχευση της εταιρείας ή αν έχει ήδη πτωχεύσει
να αναγγείλω εκεί την απαίτησή µου και να καταστώ πτωχευτικός
πιστωτής, πηγαίνω στο δικαστήριο της χώρας µου, στη χώρα δη-
λαδή του αλλοδαπού δανειστή της εταιρείας και ζητώ εκεί την
κήρυξη της πτωχεύσεως.

Ενδεχοµένως, κηρύσσεται εκεί και ορίζεται ένας αλλοδαπός
σύνδικος, οπότε αρχίζουν να τρέχουν παράλληλα δύο πτωχευτι-
κές διαδικασίες. Θα έλεγε τώρα κανείς: Είναι κακό να προσπα-
θήσει να γίνει ένας συντονισµός αυτών των δύο παραλλήλως
συντρεχουσών διαδικασιών;

Μα, το ερώτηµα είναι: Επιτυγχάνεται µε το συγκεκριµένο νόµο
αυτή η εναρµόνιση δύο διαδικασιών; Και το δεύτερο: Είναι αυτή
η εναρµόνιση εφικτή; Αν, λόγου χάριν, µια διαδικασία έχει κινη-
θεί πιο γρήγορα και βρίσκεται πια στο στάδιο του πτωχευτικού
συµβιβασµού, ενώ µια άλλη διαδικασία, η οποία έχει κινηθεί στην
αλλοδαπή, βρίσκεται στο στάδιο του ορισµού προσωρινού συν-
δίκου, πώς ακριβώς εναρµονίζεται και πώς γίνεται δυνατό να
εναρµονιστούν αυτές οι δύο παράλληλες διαδικασίες;

Η απάντηση η οποία εδόθη από τον κύριο Υπουργό στο ερώ-
τηµα αυτό, κατά τη συζήτηση στην επιτροπή, είναι περίπου η
εξής και είναι ακριβής: Ότι σε τελευταία ανάλυση επαφίεται στην
κρίση του εθνικού δικαστού, εν προκειµένω του Έλληνα δικα-
στού, να αποφασίσει ποιες ακριβώς από τις πρόνοιες εδώ του
νόµου θα ενεργοποιήσει στην κατεύθυνση αυτής της εναρµονί-
σεως.

Για να µιλήσουµε πιο συγκεκριµένα, οι δυνατότητες οι οποίες
εδώ προβλέπονται, ως προς τον τρόπο της συνεργασίας –αυτά
είναι τα εργαλεία που ψηφίζουµε σήµερα εδώ, στην πραγµατι-
κότητα- προβλέπονται στα άρθρα 25, 26 και 27. Τι λένε; Περίπου
και τα τρία ρυθµίζουν διαφορετικές περιπτώσεις, αλλά µε τα ίδια,
αν θέλετε, νοµικά εργαλεία, τα οποία λένε το εξής: «Το αρµόδιο
δικαστήριο οφείλει να συνεργάζεται, στο µεγαλύτερο δυνατό
βαθµό, µε τα αλλοδαπά δικαστήρια ή τους αλλοδαπούς συνδί-
κους άµεσα ή δια του συνδίκου». Ποία η µορφή της συνεργα-
σίας; ∆εν καθορίζεται επακριβώς. Επαφίεται στην κρίση του
εθνικού δικαστού.

Επίσης, µια δεύτερη πρόνοια λέει το εξής: «Το δικαστήριο δι-
καιούται να επικοινωνεί απ’ ευθείας ή να ζητά πληροφορίες ή
συνδροµή από τα αλλοδαπά δικαστήρια ή αλλοδαπούς συνδί-
κους». ∆ηλαδή, τι; Εδώ υπάρχει µια δυνατότητα στο δικαστήριο
να απευθύνεται σε άλλα δικαστήρια ή συνδίκους και να ζητά πλη-
ροφορίες. Τι θα τις κάνει, άραγε, τις πληροφορίες αυτές; Υπό
την έννοια -ας υποθέσουµε- ότι διακριβώνεται η ύπαρξη µιας τέ-
τοιας παράλληλης συντρέχουσας διαδικασίας στην αλλοδαπή,
τότε τι µπορεί ακριβώς να κάνει ο εθνικός δικαστής; Να παύσει
τη πτωχευτική διαδικασία;

Εγώ να σας πω ότι κατά τη γνώµη µου δεν µπορεί να την παύ-
σει, γιατί αυτή είναι µια διαδικασία, η οποία τρέχει ακριβώς προς
το συµφέρον των πτωχευτικών δανειστών. ∆εν γίνεται να την κα-
θυστερήσει. Τι είναι εκείνο το οποίο µπορεί να κάνει; Πώς άραγε
να εναρµονίσει, εάν οι πτωχευτικές διαδικασίες βρίσκονται σε
διαφορετική φάση;

Εκείνο το οποίο θέλω να πω, χωρίς να µπω σε περισσότερες
λεπτοµέρειες, είναι ότι παρά το ότι κατανοώ πως υπάρχει µια
ανάγκη να καλυφθεί αυτή η περίπτωση -και εγώ εντοπίζω το ζή-
τηµα της ανάγκης εναρµονίσεως σε τούτο κυρίως, διότι θεωρώ
ότι τα άλλα καλύπτονται από τις δυνατότητες των εθνικών
νόµων- όµως, θα σας πω ποια, κατά τη γνώµη µου, είναι η µονα-
δική περίπτωση που δηµιουργεί θέµα και δεν ξέρω καν αν αυτό
το θέµα αντιµετωπίζεται µε το παρόν σχέδιο νόµου.

∆ιότι, ακούστε. Αν κάποιος αλλοδαπός έχει µια απαίτηση κατά
ηµεδαπής εταιρείας, η οποία πτωχεύει, τότε το εσωτερικό Πτω-
χευτικό ∆ίκαιο τον καλύπτει. Ας έλθει εδώ να αναγγελθεί. Επο-
µένως, έχει πλήρη δικαιώµατα, δεν υπάρχει κανένα ζήτηµα εκεί.
Εάν υπάρχει µια συντρέχουσα διαδικασία πτωχεύσεως στην αλ-
λοδαπή, θα σας πω ότι πάλι αυτό θα µπορούσε να ρυθµιστεί, υπό

την έννοια ότι αν το κύριο κέντρο συµφερόντων, ενδιαφερόντων
επιχειρηµατικής δραστηριότητας είναι το ηµεδαπό, αυτή εδώ
είναι η διαδικασία που θα έπρεπε να ακολουθηθεί.

Κατά τη γνώµη µου, ένα ζήτηµα µόνο τίθεται: Τι γίνεται εάν
υπάρχει διασκορπισµένη περιουσία; ∆ηλαδή αν µια εταιρεία έχει
περιουσιακά στοιχεία σε διαφορετικές χώρες οπότε –και τελει-
ώνω, κύριε Πρόεδρε, νοµίζω µέσα στο χρόνο µου- στην περί-
πτωση αυτή θα µπορούσε να κινείται µια διαδικασία αναγκα-
στικής εκτελέσεως κατά των περιουσιακών στοιχείων στις χώρες
εκείνες, παραδείγµατος χάριν, από πιστωτές εκεί και να µην µπο-
ρεί να ανακοπεί αυτή η διαδικασία, διότι ακριβώς δεν θα ανα-
γνωριζόταν η διαδικασία της πτωχεύσεως του εσωτερικού
∆ικαίου. Κατά τη γνώµη µου, αυτό είναι το βασικότερο ζήτηµα.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-
φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Αυτό είναι πολύ σωστό
παράδειγµα.

ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Είναι κατά τη γνώµη µου το βασικό-
τερο ζήτηµα.

Το θέµα είναι, όµως –και εκεί υπάρχει µια προφανής, αν θέ-
λετε, αγωνία- ότι εκεί θα εκποιηθούν περιουσιακά στοιχεία, διότι
δεν έχουν παύσει και δεν έχει αναγνώριση η ηµεδαπή πτωχευ-
τική απόφαση στο εξωτερικό, άρα εξακολουθούν να κινούνται οι
ατοµικές διώξεις, άρα µπορεί εκεί να εκποιηθεί η περιουσία, την
οποία δεν θα µπορούν να απολαύσουν εδώ, στα πλαίσια της πτω-
χευτικής διαδικασίας, οι πτωχευτικοί πιστωτές. Σύµφωνοι.

Ερώτηµα συγκεκριµένο: Μα, τότε, εφόσον τούτο δεν είναι υπο-
χρεωτικό, µε αυτή τη διαδικασία υπάρχει κάτι που να αποτρέπει;
∆ηλαδή, σε τελευταία ανάλυση, αν ακριβώς το ζήτηµα είναι η
αναγνώριση της αλλοδαπής πτωχευτικής απόφασης -τούτη εδώ,
δε, η αναγνώριση δεν είναι υποχρεωτική, εποµένως η διαδικασία
ούτως ή άλλως µπορεί να κινηθεί- τότε από ποια διάταξη του συ-
γκεκριµένου νόµου προκύπτει ότι παγώνει, παραδείγµατος
χάριν, η διαδικασία της αλλοδαπής αναγκαστικής εκτέλεσης ή
αντιστρόφως της ηµεδαπής αναγκαστικής εκτέλεσης, έναντι
µιας αλλοδαπής πτωχευτικής διαδικασίας, εάν εδώ δεν υπάρχει
εκκρεµούσα πτωχευτική διαδικασία;

Εγώ τέτοιο άρθρο, το οποίο να δηµιουργεί ένα τέτοιο κώλυµα
προόδου αναγκαστικής εκτελέσεως µεµονωµένων περιουσιακών
στοιχείων σε αλλοδαπή χώρα, λόγω της εφαρµογής του αλλο-
δαπού δικαίου, δεν βρήκα.

Υπ’ αυτήν την έννοια, γι’ αυτούς τους λόγους, παρά το ότι κα-
ταλαβαίνω ότι υπάρχει εδώ µια ανάγκη ρυθµίσεως, η δική µου
κρίση είναι ότι δεν βλέπω µε αυτό το συγκεκριµένο µοντέλο, µε
αυτό το συγκεκριµένο πρότυπο του Οργανισµού Ηνωµένων
Εθνών, το οποίο ενσωµατώνουµε, µε ποιο τρόπο επιτυγχάνουµε
καν τους στόχους αυτούς. ∆εν το βλέπω.

Εποµένως -και καταλήγω στο γιατί- τα τρία ζητήµατα, τα οποία
βλέπω ανοιχτά, είναι πρώτον, ένα εξαιρετικά περίπλοκο κείµενο
και κατά τη γνώµη µου θα δηµιουργήσει τεράστια ζητήµατα ερ-
µηνείας, δεύτερον, δεν είναι εντεταγµένο στο συνολικό κορµό
του Πτωχευτικού Κώδικα και εποµένως, δεν έχει αρµονική συ-
νάρθρωση µε το Πτωχευτικό µας ∆ίκαιο και τρίτον,δεν βλέπω
πάλι µε ποιο τρόπο επιτυγχάνει πρακτικά τους στόχους που το
ίδιο ευαγγελίζεται ότι θέλει να επιτύχει.

Υπ’ αυτήν την έννοια και µε τη συγκεκριµένη κριτική,καταψη-
φίζουµε το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο εδικός

αγορητής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Βασίλειος Μουλόπουλος.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, εγώ δεν είµαι νοµικός, οπότε εάν εσείς δυ-

σκολεύεστε να το κατανοήσετε, φαντάζεστε πόσο δυσκολεύο-
µαι εγώ. Γι’ αυτό θα προσπαθήσω να το δω πολιτικά και όχι
τεχνικά, όχι νοµικά.

Το παρόν νοµοσχέδιο κατατέθηκε και συζητιέται σε µια διεθνή
οικονοµική συγκυρία µιας ύφεσης βαθειάς και µακράς διάρκειας.
Η οικονοµική πολιτική του λεγόµενου «αποπληθωριστικού αντα-
γωνισµού», που έχει βασικό στόχο να συρρικνώσει το κόστος ερ-
γασίας, βαθαίνει ακόµη περισσότερο την κρίση που υποτίθεται
ότι θέλει να λύσει. Στο αδιέξοδο αυτής της πολιτικής, ο καταιγι-
σµός πτωχεύσεων, εντός και εκτός συνόρων, επιχειρήσεων ελ-
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ληνικών και ξένων συµφερόντων είναι και θα είναι στην ηµερήσια
διάταξη.

Το σηµερινό νοµοσχέδιο, που επιδιώκει την προσαρµογή στο
πρότυπο νόµου για τη ∆ιασυνοριακή Πτώχευση της αντίστοιχης
Επιτροπής του ΟΗΕ, περιορίζεται στις χώρες εκτός Ευρωπαϊκής
Ένωσης, µια και εντός της Ευρωπαϊκής Ένωσης ισχύει ο Κανο-
νισµός 1346/2000. Περιορίζεται σε ορισµένες δικονοµικές πλευ-
ρές του ζητήµατος και κυρίως, δεν προβλέπει συντονισµό του
ουσιαστικού δικαίου για τους στόχους που θα έπρεπε να θέτει το
Πτωχευτικό ∆ίκαιο.

Κύριε Υπουργέ, ας µη γελιόµαστε! Εδώ η Κυβέρνηση δε µπο-
ρεί, να προστατεύσει τους εργαζόµενους της «SHELMAN» αυτή
την περίοδο στη Χαλκίδα από τις «συνταγές» εξυγίανσης του εκ-
συγχρονιστή διαχειριστή.

Όταν στην εισηγητική έκθεση γράφετε ότι ο κύριος στόχος
είναι η διευκόλυνση των αλλοδαπών πτωχευτικών διαδικασιών,
δίνετε µια απλουστευµένη, κατά τη γνώµη µου, περιγραφή της
πτώχευσης, σαν να επρόκειτο για µια γραφειοκρατική διαδικα-
σία. Αντίστοιχα, όταν ισχυρίζεστε ότι η παρουσία αυτών των µη-
χανισµών στο δίκαιο ενός κράτους εκλαµβάνεται ως επωφελής
για τις αλλοδαπές επενδύσεις, αναρωτιόµαστε για ποιον πραγ-
µατικά είναι τα οφέλη: Για τους πιστωτές, τις επιχειρήσεις, ή
τους εργαζόµενους;

Στο άρθρο 1 που περιγράφεται ο στόχος του σηµερινού νο-
µοσχεδίου, ως τελευταίος στόχος στην απαριθµούµενη σειρά
αναφέρεται «η διευκόλυνση διάσωσης των οικονοµικά προβλη-
µατικών επιχειρήσεων, µε σκοπό την προστασία των επενδύσεων
και τη διατήρηση των θέσεων απασχόλησης». Η προσδοκία αυτή
δεν επαληθεύεται, όταν διαβάσει κανείς το σύνολο του νοµο-
σχεδίου, για να δικαιολογείται µια τέτοια πολλά υποσχόµενη δια-
κήρυξη.

Στα τόσα όπλα που διαθέτουν οι εργοδότες για να συµπιέζουν
τα εργατικά δικαιώµατα, Νέα ∆ηµοκρατία και ΠΑΣΟΚ φρόντισαν
να τους προσφέρουν ακόµα ένα: Το άρθρο 99 του νέου Πτω-
χευτικού Κώδικα.

Υπαγόµενες σ’ αυτό το καθεστώς προστασίας από τους πι-
στωτές οι επιχειρήσεις κερδίζουν χρόνο για να τακτοποιήσουν
την επόµενη επιχειρηµατική τους κίνηση και ταυτόχρονα κρα-
τούν σε οµηρία τους εργαζόµενούς τους µε το επιχείρηµα της
διασφάλισης των θέσεων εργασίας.

Τα παραδείγµατα είναι πολλά: «ALTEC TELECOMS», «LAN-
NET», «TELEDOME», «MICROLAND», «BETANET», «∆ΙΕΚΑΤ»,
«ΣΑΟΣ» είναι µερικές από τις εταιρείες που προσέφυγαν σ’ αυτή
τη διαδικασία, που διαφηµίστηκε ως δεύτερη ευκαιρία. Κατάληξη
για όλες αυτές: η πτώχευση, µε εκατοντάδες εργαζόµενους να
χάνουν τις θέσεις εργασίας τους, µαζί µε µισθούς αρκετών
µηνών και αποζηµιώσεις.

Όλοι γνωρίζουµε ότι οι επιχειρήσεις τελευταία κάνουν ουρά
για να υπαχθούν σ’ αυτό το, απαράδεκτο για µας, προνοµιακό
καθεστώς. Θα σας αναφέρω δυο παραδείγµατα από το χώρο
που γνωρίζω, το χώρο του περιοδικού Τύπου, που αποδεικνύουν
ανάγλυφα την αντεργατικότητα του συγκεκριµένου νόµου.

Πρώτο παράδειγµα η ανώνυµη εταιρεία «MOTOTECH», η
οποία αξιοποίησε την προστασία του άρθρου 99 για να περισώ-
σει δήθεν τους τίτλους που εκδίδει και τις θέσεις εργασίας. Τον
Απρίλιο του 2009 είκοσι πέντε εργαζόµενοι βρέθηκαν απολυµέ-
νοι, µετά την υπαγωγή στο άρθρο 99, παίρνοντας αντί αµοιβή έξι
µηνών και αποζηµίωση, την εκχώρηση απαιτήσεων της εταιρείας
από πελάτες.

∆εύτερο παράδειγµα η ανώνυµη εταιρεία «ΠΕΡΙΟ∆ΙΚΟΣ
ΤΥΠΟΣ», ερήµην των απλήρωτων εργαζοµένων της, προσέφυγε
στην ίδια διαδικασία τον Ιούνιο του 2009. Παρά την παρέµβαση
των εργαζοµένων, το δικαστήριο αρνήθηκε να εξαιρέσει τις αµοι-
βές τους από την προσωρινή διαταγή, την προστασία δηλαδή
που πέτυχε η επιχείρηση, µε το επιχείρηµα ότι και αυτοί είναι πι-
στωτές. Τους επόµενους µήνες η προστασία αποδείχθηκε όπλο
µόνο κατά των εργαζοµένων. ∆εν έχουν πάρει ακόµη φράγκο.

Η τροπολογία 107, ώστε να γίνει ακόµα πιο ευνοϊκή αυτή η
απαράδεκτη διαδικασία συνδιαλλαγής, είναι ανεπίτρεπτη. Κινεί-
ται στην αντίθετη κατεύθυνση από την οποία θα έπρεπε να κινεί-
ται. ∆ηλαδή: εξαίρεση των εργατικών διεκδικήσεων από την

προστασία του άρθρου 99, απαγόρευση κάθε µεταβολής της πε-
ριουσίας των επιχειρήσεων στη διάρκεια της υπαγωγής τους στο
καθεστώς συνδιαλλαγής, προτεραιότητα των εργατικών αµοιβών
και αποζηµιώσεων έναντι κάθε άλλης απαίτησης στις περιπτώ-
σεις πτωχεύσεων και να εγγυηθεί το κράτος τους µισθούς των
εργαζοµένων στις εταιρείες που έχουν υπαχθεί στο άρθρο 99.

Για όλους τους παραπάνω λόγους ζητάµε από εσάς, κύριε
Υπουργέ, την απόσυρση αυτής της τροπολογίας.

Αναφορικά µε το συνολικό νοµοθέτηµα, οφείλουµε να διευ-
κρινίσουµε πως όσο ανεπαρκής είναι ο ελληνικός Πτωχευτικός
Κώδικας και µετά τη µεταρρύθµιση του 2007, τόσο ανεπαρκές
είναι και το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο που περιορίζεται σε κά-
ποιες δικονοµικές πλευρές του ζητήµατος. Και η ανεπάρκεια
αυτή έγκειται στην ελλιπή προστασία των θέσεων εργασίας,
αλλά και των δεδουλευµένων µισθών των εργαζοµένων. Άλλω-
στε στις προϋποθέσεις ώστε µια αλλοδαπή διαδικασία να εµπί-
πτει στο πεδίο εφαρµογής του νοµοσχεδίου, δεν ορίζονται
εχέγγυα για τις ουσιαστικές προτεραιότητες της πτωχευτικής
διαδικασίας.

Αντίστοιχα είναι και τα προβλήµατα του «συντονισµού των δια-
δικασιών» του άρθρου 27 του νοµοσχεδίου. Υπάρχουν δηλαδή
διαφορετικές κατηγορίες προσώπων που διεκδικούν µια εκκα-
θαριζόµενη περιουσία: Υπάρχουν οι εργαζόµενοι που χάνουν τη
δουλειά τους και διεκδικούν µισθούς που έχουν δουλέψει. Υπάρ-
χουν και οι τράπεζες που συχνά αισχροκερδούν εις βάρος επι-
χειρήσεων σε δυσµενές όπως σήµερα οικονοµικό περιβάλλον.

Επιπρόσθετα, δεν αντιλαµβανόµαστε ποιος είναι ο πραγµατι-
κός λόγος να εξαιρεθούν οι περιπτώσεις πτώχευσης τραπεζών,
ασφαλιστικών εταιρειών και άλλων πιστωτικών ιδρυµάτων από
µη κοινοτικές χώρες για Έλληνες καταθέτες ή ασφαλισµένους.
Εκ πρώτης όψεως, έχουµε κάθε λόγο να θεωρούµε ύποπτη τη
διακριτική αυτή µεταχείριση και θα θέλαµε µια διευκρίνιση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν πιστεύουµε πως το παρόν
νοµοσχέδιο θα ωφελήσει ουσιαστικά τους είκοσι, ογδόντα ή εκα-
τόν πενήντα εργαζόµενους µιας επιχείρησης που πτωχεύει στην
Ελλάδα, για να πληρωθούν από την περιουσία µιας επιχείρησης,
µε δραστηριότητες και σε τρίτες χώρες.

Αντίστοιχα, αυτή τη δυνατότητα δεν την παρέχει ο πρότυπος
νόµος πρακτικά ούτε για εργαζόµενους µη κοινοτικών χωρών,
που θα µπορούσαν θεωρητικά να διεκδικήσουν περιουσία εβρι-
σκόµενοι στην ελληνική επικράτεια. Τέτοια ευχέρεια θα έχουν
προνοµιακά στην πράξη µόνο τραπεζικοί όµιλοι, που έχουν επο-
πτεία όσων χρηµατοδοτούµενων επιχειρήσεων δραστηριοποι-
ούνται και στο εξωτερικό.

Αυτού του είδους οι διασυνοριακοί κανόνες, που περιορίζο-
νται σε δικονοµικού χαρακτήρα διατάξεις, δεν αναδεικνύουν τη
σηµασία ζητηµάτων όπως: την ανάγκη να δοθεί προτεραιότητα
στην διατήρηση των θέσεων εργασίας. Την ανάγκη να εξυπηρε-
τηθούν κατά προτεραιότητα οι απαιτήσεις απόδοσης των δε-
δουλευµένων των εργαζοµένων. Την ουσιαστική δυνατότητα σε
ένα κράτος να έχουν απαιτήσεις οι εργαζόµενοι από την αλλο-
δαπή περιουσία της πτωχεύσασας επιχείρησης. Την αποτελε-
σµατική αντιµετώπιση δόλιων πρακτικών.

Το ελληνικό Πτωχευτικό ∆ίκαιο φροντίζει να εξασφαλίζει τα
συµφέροντα των επιχειρηµατικών και τραπεζικών οµίλων σε
βάρος και της ελληνικής οικονοµίας, αλλά και σε βάρος των ερ-
γαζοµένων σε όλες αυτές τις επιχειρήσεις.

Μόνη λύση για εµάς είναι η σταδιακή υιοθέτηση της αρχής της
καθολικότητας, δηλαδή της εκκαθάρισης του συνόλου της περι-
ουσίας του υπό πτώχευση επιχειρηµατία, όπου και αν βρίσκεται
αυτή. Είναι προφανές φυσικά πως η συντριπτική αύξηση των
πτωχεύσεων, δόλιων και µη, θα έχει πολύ βαριές συνέπειες στο
οικονοµικό κλίµα και τη διογκούµενη ύφεση.

Το παρόν νοµοσχέδιο ελάχιστα έως καθόλου θα προσφέρει
στην αύξηση των επενδύσεων και τη δηµιουργία θέσεων εργα-
σίας στην Ελλάδα ή και τις τρίτες µη κοινοτικές χώρες, που θα υι-
οθετήσουν αυτό τον πρότυπο νόµο.

Εµείς κρίνουµε πως τοποθετεί de facto σε δεύτερη µοίρα την
ικανοποίηση των απαιτήσεων των εργαζοµένων στην Ελλάδα και
το εξωτερικό, έναντι των πιστωτών διεθνούς δραστηριοποίησης
και τους τραπεζικούς οµίλους. Και αυτό γιατί οι εργαζόµενοι δεν
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έχουν τα τεχνικά µέσα να παρακολουθήσουν τα περιουσιακά
στοιχεία πολυεθνικών επιχειρήσεων και εταιρειών διεθνών συµ-
φερόντων, ούτε και τη νοµική υποστήριξη για να διεκδικήσουν
τις απαιτήσεις τους σε περιουσίες εκτός της ελληνικής επικρά-
τειας. Πρακτικά, αυτή τη δυνατότητα την έχουν κατ’ εξοχήν οι
τράπεζες και άλλα µεγάλα πιστωτικά ιδρύµατα.

Με αυτή τη συλλογιστική ο ΣΥΡΙΖΑ θεωρεί ότι το παρόν νοµο-
σχέδιο δεν εξυπηρετεί τα συµφέροντα των εργαζοµένων στην
Ελλάδα. Παρ’ ότι η ανάγκη συντονισµού είναι υπαρκτή, πρέπει να
έχει άλλη ταξική στόχευση, γι’ αυτό δεν µπορούµε να δώσουµε
θετική ψήφο.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Εισερχόµαστε στον κατάλογο των εγγεγραµµένων Βουλευτών.
Το λόγο έχει η Βουλευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. ∆ιονυσία

Αυγερινοπούλου.
∆ΙΟΝΥΣΙΑ ΑΥΓΕΡΙΝΟΠΟΥΛΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, συζητούµε σήµερα την προσαρµογή του Ελληνικού ∆ικαίου
στο πρότυπο νόµου του έτους 1997 για τη «∆ιασυνοριακή πτώ-
χευση» της Επιτροπής των Ηνωµένων Εθνών για το ∆ιεθνές
Εµπορικό ∆ίκαιο.

Η Επιτροπή των Ηνωµένων Εθνών για το ∆ιεθνές Εµπορικό ∆ί-
καιο βλέποντας την αύξηση του αριθµού των διεθνών επενδύ-
σεων και του παγκοσµίου εµπορίου κατά τις τελευταίες
δεκαετίες, επεξεργάστηκε ένα υπόδειγµα, ένα νοµικό εργαλείο
δηλαδή, το οποίο όλα τα ενδιαφερόµενα κράτη θα µπορούσαν να
ακολουθήσουν, ώστε µέσω της εναρµόνισης των δικονοµικών και
άλλων διαδικαστικών κανόνων τους, να διευκολύνουν την πτω-
χευτική διαδικασία, η οποία παρουσιάζει στοιχεία αλλοδαπότη-
τας. Τι σηµαίνει αυτό; Όταν δηλαδή κάποιο από τα περιουσιακά
στοιχεία του οφειλέτη βρίσκεται σε ένα άλλο κράτος από αυτό
του πιστωτή ή όταν ο πιστωτής και ο οφειλέτης δεν υπάγονται
στη νοµοθεσία του ίδιου κράτους.

Σηµαντικές δικονοµικές διευκολύνσεις που υιοθετεί το υπό συ-
ζήτηση νοµοσχέδιο, δηλαδή αυτές που έχει υιοθετήσει από τον
πρότυπο νόµο, συµπεριλαµβάνουν µεταξύ άλλων τη συνδροµή
του ενός κράτους σε περιπτώσεις που η διαδικασία πτώχευσης
ξεκίνησε σε άλλο κράτος, την άµεση πρόσβαση του σύνδικου της
πτωχεύσεως στα δικαστήρια του κράτους στο οποίο ξεκίνησε η
διαδικασία της πτώχευσης, την αναγνώριση των πράξεων και των
διαδικασιών πτώχευσης στην αλλοδαπή, την ενίσχυση της δια-
συνοριακής συνεργασίας και του συντονισµού των ταυτόχρονων
διαδικασιών ή παράλληλων διαδικασιών και την προώθηση της
ασφάλειας δικαίου στο εµπόριο και τις επενδύσεις. Λόγω αυτών
των διευκολύνσεων και λόγω του ότι το νοµοσχέδιο κατά τα ση-
µεία που αφορά στη διασυνοριακή πτώχευση στηρίζεται σε κεί-
µενο επεξεργασµένο από την Επιτροπή των Ηνωµένων Εθνών
για το διεθνές Εµπορικό ∆ίκαιο, ψηφίζουµε και το νοµοσχέδιο
σήµερα.

Το νοµοσχέδιο των Ηνωµένων Εθνών είναι αποτέλεσµα πο-
λυετούς συγκριτικής εργασίας η οποία έχει λάβει υπ’ όψιν δια-
φορετικά συστήµατα δικαίου και πολυάριθµες υποθέσεις που
έχουν ανακύψει επί δεκαετίες διεθνώς. Καθιστώ λοιπόν σαφές
ότι αυτό το οποίο υπερψηφίζω είναι οι ρυθµίσεις τις οποίες έχουν
υιοθετήσει και προτείνει η Επιτροπή των Ηνωµένων Εθνών και
όχι πρωτοτύπως η Κυβέρνηση.

Για να κάνω µία γενική παρατήρηση για τα πρότυπα νόµων του
Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών, ο εθνικός νοµοθέτης πρέπει να
γνωρίζει ότι τα λεγόµενα model laws -που στην ελληνική µετα-
φράζουµε ως πρότυπα νόµου- σηµαίνουν παραδείγµατα, υπο-
δείγµατα νόµου και υποδηλώνουν τις γενικές γραµµές που
µπορεί, αν θέλει, να ακολουθήσει ο εθνικός νοµοθέτης. ∆εν δε-
σµεύεται ο εθνικός νοµοθέτης από τη λεπτοµέρεια των προτύ-
πων νόµων. Μπορεί να τροποποιήσει και να βελτιώσει το κείµενο,
όµως εν προκειµένω δεν κατάλαβε ο Έλληνας συντάκτης του νο-
µοσχεδίου αυτή τη διαφορά διότι µόνο απλή µετάφραση φαίνε-
ται να έκανε. Αν όµως ρίξουµε µία γρήγορη µατιά, θα διαπι-
στώσουµε λάθη ακόµα και σ’ αυτήν την απλή µετάφραση. Ανα-
φέρω παραδειγµατικά το εδάφιο γ’ της παραγράφου 1 του άρ-
θρου 1. Το κείµενο της Επιτροπής του ΟΗΕ αναφέρει και στο εν

λόγω εδάφιο, όπως και σε όλο του το σώµα, τη διασυνοριακή
πτώχευση. Ο Έλληνας νοµοθέτης το µεταφράζει ως διεθνή πτώ-
χευση. Ευτυχώς σε διεθνή πτώχευση δεν έχουν φτάσει ακόµα τα
κράτη. Πρέπει να γνωρίζει ο Έλληνας συντάκτης των νοµοσχε-
δίων ότι άλλη η έννοια της λέξης «διεθνούς» και άλλη η έννοια
της λέξης «διασυνοριακός». Παρακαλώ, ας διορθωθεί το εν λόγω
σηµείο πριν ψηφίσουµε το νοµοσχέδιο.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ)

Περαιτέρω θα ήθελα να επισηµάνω ότι υπάρχει σειρά άλλων
προτύπων νόµων που θα πρέπει να µπούµε στη διαδικασία ως
κράτος να µεταφέρουµε στο Εθνικό µας ∆ίκαιο και προτείνω
στην Κυβέρνηση να τους αναζητήσει για να εκσυγχρονίσουµε και
το δικό µας εθνικό νοµικό σύστηµα.

Ακόµα πρέπει και από την επόµενη της ψήφισης του νοµοσχε-
δίου να ενηµερωθούν οι Έλληνες επενδυτές οι οποίοι έχουν
απαιτήσεις από φυσικά και νοµικά πρόσωπα στο εξωτερικό, τόσο
για τις δυνατότητες χρηµατικής ικανοποίησης που τους δίνει ο εν
λόγω νόµος όσο και για τις άλλες δυνατότητες που ενδεχοµέ-
νως έχουν για την ικανοποίηση των απαιτήσεών τους. Η δε ελ-
ληνική πολιτεία θα πρέπει στις δύσκολες ώρες της οικονοµικής
κρίσης να σταθεί στο πλευρό των δεκάδων Ελλήνων επενδυτών
οι οποίοι έχουν ζηµιωθεί από επενδύσεις στο εξωτερικό µε λάθος
του αλλοδαπού κράτους ή αλλοδαπού προσώπου -φυσικού ή νο-
µικού- και το ελληνικό δηµόσιο, ασκώντας διπλωµατική προστα-
σία ή άλλα µέσα, να βοηθήσει τους Έλληνες επενδυτές να
αποζηµιωθούν και να φέρουν τα χρήµατά τους πίσω στη χώρα.

Τέλος, θα πρότεινα να µπει µία τελευταία διάταξη που να εµπε-
ριέχει ρητά µία ρήτρα αµοιβαιότητας. Εµπεριέχει µόνο έµµεσα
ρήτρα αµοιβαιότητας το πρότυπο, ο πρότυπος νόµος του ΟΗΕ,
όχι το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. Η ρήτρα αµοιβαιότητας θα πρέ-
πει να εξαρτά τη δυνατότητα χρήσης αυτού του επωφελούς
νόµου από αλλοδαπό δηµόσιο ή φυσικό νοµικό πρόσωπο µόνο
αν και το άλλο κράτος του οποίου έχει την ιθαγένεια ή την έδρα
του το φυσικό ή νοµικό πρόσωπο αντιστοίχως, έχει υιοθετήσει
στη νοµοθεσία του το πρότυπο νόµου ή αντιστοίχου περιεχοµέ-
νου νόµο µε το ισοδύναµο αποτέλεσµα µε το υπό συζήτηση νο-
µοσχέδιο. Μ’ αυτόν τον τρόπο θα µπορέσουµε να διασφαλίσουµε
τα δικαιώµατα του κράτους µας και των πολιτών µας καλύτερα
έναντι εκείνων των πολιτών τρίτου κράτους. ∆εν θα καταστή-
σουµε εµείς ευάλωτους τους πολίτες και τις επιχειρήσεις µας
έναντι κράτους που κρατά τους δικούς του αλώβητους στην ανα-
ζήτηση προστασίας από τη δική µας πλευρά, από τους δικούς
µας πολίτες.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, πριν δώσω το λόγο στον Υπουργό ∆ικαιοσύνης, ∆ια-
φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων, θα µου επιτρέψετε να
θυµίσω στο Σώµα ότι σύµφωνα µε την ειδική ηµερήσια διάταξη
που εξέδωσα σήµερα, µεθαύριο Πέµπτη στις 12.30’ θα γίνει η
εκλογή του Ζ’ Αντιπροέδρου από την τέταρτη σε δύναµη Κοινο-
βουλευτική Οµάδα της Αντιπολίτευσης, δηλαδή του ΣΥΡΙΖΑ. Το
λέω αυτό και εδώ, στην Ολοµέλεια. Βέβαια όλοι έχετε ενηµερω-
θεί µε την εκδοθείσα ηµερήσια διάταξη, αλλά υπογραµµίζω και
πάλι ότι µεθαύριο θα έχουµε την εκλογική διαδικασία για τον
έβδοµο Αντιπρόεδρο.

Το λόγο έχει ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Αν-
θρωπίνων ∆ικαιωµάτων κ. Χαράλαµπος Καστανίδης.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-
φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. Θα ήθελα να ευχαριστήσω τους συναδέλφους για τις
παρατηρήσεις τους.

Η πτωχευτική διαδικασία είναι µία εξ ορισµού δύσκολη στην
κατανόησή της διαδικασία, γιατί είναι ένα σύνθετο οικονοµικό και
νοµικό φαινόµενο. Άρα αν κάποιος –ασχέτως του αν είναι νοµι-
κός ή όχι- δεν έχει εξοικείωση µε τα θέµατα, µπορεί να βρεθεί
πραγµατικά σε δυσκολία «αναγνώσεως». Αυτό όµως καθόλου
δεν σηµαίνει ότι ένα νοµικό κείµενο, που αφορά περίπλοκα οικο-
νοµικά και νοµικά ζητήµατα, δεν συντάχθηκε σωστά. Γι’ αυτό
ακριβώς και κάποια στιγµή, διακόπτοντας το συνάδελφο κ. Βο-
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ρίδη, διευκρίνισα ότι η επιτροπή που ανέλαβε τη σύνταξη του
σχετικού νοµοσχεδίου για την υιοθέτηση του προτύπου νόµου
του Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών εργάσθηκε υπό τον πιο αυ-
θεντικό εκπρόσωπο της γνώσης και της διδασκαλίας στα θέµατα
του Πτωχευτικού ∆ικαίου, τον καθηγητή κ. Λάµπρο Κοτσίρη. Θα
έλεγα δε στη νεαρά συνάδελφο της Νέας ∆ηµοκρατίας ότι τον κ.
Κοτσίρη και την Επιτροπή δεν τους όρισα εγώ, αλλά ο προϊστά-
µενος του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης επί ηµερών της Νέας ∆ηµο-
κρατίας.

ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Μία ακόµη αστοχία!
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-

φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Επανέρχοµαι: Προ-
φανώς, κυρία συνάδελφε, η διασυνοριακή πτώχευση, όπως
ορίζεται στον τίτλο, είναι και µία διεθνής πτώχευση, διότι διασυ-
νοριακή πτώχευση δεν είναι µόνο κάτι που συµβαίνει κατά µήκος
ορισµένων συνόρων, αλλά πτώχευση, µε διεθνούς ενδιαφέρο-
ντος όψεις. Πάντως αυτό που αναγράφεται στο νοµοσχέδιο και
διατρέχει τους ορισµούς του, είναι η διασυνοριακή πτώχευση.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ)

Θα µου επιτρέψετε να διευκρινίσω µερικά θέµατα: ∆εν είναι
υποχρέωση µιας χώρας να εισαγάγει στην έννοµη τάξη της έναν
πρότυπο νόµο. Αντιστρόφως θα ήταν υποχρέωση της χώρας να
εντάξει στην εσωτερική έννοµη τάξη διεθνή συµφωνία, διεθνή
σύµβαση που υπέγραψε. Εδώ λοιπόν δεν πρόκειται περί διε-
θνούς συµβάσεως, αλλά για πρότυπο νόµο, που από το 1997
επεξεργάστηκε η αρµόδια Επιτροπή για το διεθνές εµπορικό δί-
καιο του Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών, προκειµένου να απα-
ντήσει σε ερωτήµατα που προκύπτουν από την επεκτεινόµενη
διαρκώς παγκοσµιοποίηση. Όσο πιο περίπλοκες γίνονται οι οι-
κονοµικές διαδικασίες, τόσο πιο περίπλοκα και τα νοµικά θέµατα
που αναφύονται.

Για να δώσω ένα παράδειγµα, πώς θα µπορούσε να αντιµετω-
πιστεί ένας οφειλέτης που ενδεχοµένως συγκεντρώνει σε δια-
φορετικές χώρες περιουσιακά του στοιχεία; Ποια πτωχευτική
διαδικασία θα µπορούσε να εφαρµοστεί σ’ αυτή την περίπτωση;
Σε τέτοιες ανάγκες απάντησε η σύνταξη του προτύπου νόµου
του 1997. Ο πρότυπος νόµος µας δίδει ένα εναρµονισµένο νο-
µοθετικό πλαίσιο, που διευκολύνει τα ελληνικά δικαστήρια, όπως
και τα αλλοδαπά, να συντονιστούν µεταξύ τους όταν προκύπτουν
θέµατα συντρέχουσας αρµοδιότητας.

Ανέφερα πριν το παράδειγµα του οφειλέτη που µπορεί να έχει
διάσπαρτα περιουσιακά στοιχεία σε διαφορετικές χώρες. Από
την αντίστροφη όψη µπορώ να αναφέρω το παράδειγµα πιστω-
τών οι οποίοι µπορεί να µην βρίσκονται εγκατεστηµένοι στους
χώρους κύριας δράσης, του πιθανού πτωχού.

Φανταστείτε, λοιπόν, ότι ξεκινά µια πτωχευτική διαδικασία
στην Ελλάδα, αλλά υπάρχουν πιστωτές προερχόµενοι από την
Ελλάδα, την Ιταλία και από την Μεγάλη Βρετανία. Ερευνώντας τα
θέµατα και από την πλευρά του οφειλέτη και από την πλευρά των
πιστωτών, πώς θα µπορούσαν να συντονιστούν συντρέχουσες
αρµοδιότητες; Πώς θα µπορούσαν να συνεργαστούν µεταξύ
τους σύνδικοι της πτώχευσης; Πώς θα µπορούσαν να εξασφαλι-
στούν καλύτερα δικαιώµατα των πιστωτών; Πώς θα µπορούσαµε
να αποτρέψουµε ένα δόλιο οφειλέτη, έναν αφερέγγυο οφειλέτη
να κάνει διαρκείς µεταφορές περιουσιακών στοιχείων από χώρα
σε χώρα προκειµένου να µην είναι αποτελεσµατική η διαδικασία
πτώχευσης; ∆εν είχαµε τρόπο.

Η εισαγωγή, λοιπόν, του πρότυπου νόµου στην ελληνική έν-
νοµη τάξη συµπληρώνει το Πτωχευτικό µας ∆ίκαιο και δίδει την
δυνατότητα σε τέτοια παραδείγµατα πτωχεύσεως, µε διεθνείς
όψεις, να εξασφαλίζεται συνεργασία, δικαστική συνδροµή, επι-
κοινωνία µεταξύ δικαστικών αρχών ή συνδίκων πτώχευσης.

Είναι λάθος αυτό; Όχι. Αντιθέτως, διευκολύνει την ορθή απο-
νοµή της δικαιοσύνης στο τέλος-τέλος. Είναι υποχρεωτική η
εφαρµογή του νόµου αυτού; Για να θέσω διαφορετικά το ερώ-
τηµα: είναι υποχρεωτικό να αναγνωριστεί από το ελληνικό δικα-
στήριο µια αλλοδαπή διαδικασία πτώχευσης; Όχι. Κυριαρχικά το
αρµόδιο εθνικό δικαστήριο θα αποφασίσει αν θα αξιοποιήσει το
εναρµονισµένο πλαίσιο που µας δίδει ο πρότυπος νόµος και η ει-
σαγωγή του στην ελληνική έννοµη τάξη. ∆εν υποχρεώνει κανέ-

νας τον Έλληνα δικαστή να επιλέξει την αναγνώριση αλλοδαπής
διαδικασίας ή συντρέχουσας αρµοδιότητας. Μπορεί όµως να
κρίνει ότι οι διεθνείς όψεις του προβλήµατος καθιστούν χρήσιµο
το να υπάρξουν συνεργασίες. Να µην υπάρχει αυτή η δυνατό-
τητα, αυτό το δικαίωµα;

Τέθηκαν δυο ακόµη ερωτήµατα. Γιατί εξαιρείται ένα είδος επι-
χειρήσεων µιλώ για τις τράπεζες και τις ασφαλιστικές εταιρείες-
από τις συγκεκριµένες ρυθµίσεις; Η απάντηση είναι εξαιρετικά
απλή. ∆ιότι δεν θα θέλαµε να διακινδυνεύσουµε τα συµφέροντα
πολλών πελατών τραπεζών ή ασφαλιστικών εταιρειών µε την
εφαρµογή παραλλήλων και συντρεχουσών αρµοδιοτήτων.

Θέλουµε ο δικός µας Πτωχευτικός Κώδικας να δώσει λύσεις
σε γιγαντιαίους οργανισµούς, όπως είναι οι τράπεζες και οι
ασφαλιστικοί οργανισµοί. Εδώ δεν θέλουµε συντρέχουσα αρµο-
διότητα. ∆εν θέλουµε αναγνώριση αλλοδαπής πτωχευτικής δια-
δικασίας.

Άλλωστε και οι οδηγίες του Ευρωπαϊκού Συµβουλίου και του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου εξαιρούν πάντοτε την υπαγωγή των
τραπεζικών ιδρυµάτων, των ασφαλιστικών οργανισµών ή άλλων
επενδυτικών εταιρειών σε αυτές τις οδηγίες και αφήνουν στο
Πτωχευτικό ∆ίκαιο κάθε χώρας ξεχωριστά να ρυθµίζει ιδιαίτερης
σπουδαιότητας θέµατα, όπως είναι ο κίνδυνος πτώχευσης.

Το δεύτερο ερώτηµα είναι αν προβλέπεται συγκεκριµένος τρό-
πος, συγκεκριµένη διαδικασία από το νοµοσχέδιο που συζητούµε
για την συνεργασία µεταξύ ελληνικών και ξένων δικαστηρίων, για
την συνεργασία µεταξύ διαφορετικών συνδίκων πτώχευσης.

Απήντησα και στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή, το επαναλαµ-
βάνω και σήµερα, ότι δεν προβλέπεται συγκεκριµένος µηχανι-
σµός διότι η εφαρµογή του συγκεκριµένου νόµου δεν είναι
υποχρεωτική σε κάθε περίπτωση. Ανήκει στην διακριτική ευχέ-
ρεια του εθνικού δικαστηρίου να αποφασίσει. Και, εν πάση περι-
πτώσει, το εθνικό δικαστήριο όταν αποφασίσει ότι αναγνωρίζει
µια αλλοδαπή διαδικασία ή όταν επιτρέπει την πρόσβαση αλλο-
δαπού συνδίκου πτώχευσης στο ελληνικό πτωχευτικό µέρος, ας
το κάνει µε τρόπο ευέλικτο και όχι µε ρητή και άκαµπτη πρό-
βλεψη στο σχέδιο νόµου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λειτουργεί παράλληλα προς τον
Πτωχευτικό µας Κώδικα η εισαγωγή του προτύπου νόµου. Είναι
ένα εργαλείο που διευκολύνει ευέλικτες µορφές συνεργασίας
και που µας επιτρέπει να οδηγηθούµε σε καλύτερα αποτελέ-
σµατα.

Νοµίζω ότι η Κυβέρνηση ορθά εισηγείται νοµοσχέδιο, Μας
προσφέρεται ένα εναρµονισµένο πλαίσιο για την αποτελεσµα-
τική διευθέτηση περιπτώσεων διασυνοριακής πτώχευσης.

Με αυτές τις σκέψεις θέλω να καλέσω και τους συναδέλφους,
ανήκοντες σε άλλες πολιτικές πλευρές που εδήλωσαν ότι δεν
ψηφίζουν το σχέδιο νόµου, να επαναθεωρήσουν την στάση τους.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ

τον Υπουργό ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιω-
µάτων, τον κ. Χάρη Καστανίδη.

∆ΙΟΝΥΣΙΑ ΑΥΓΕΡΙΝΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, επί προσω-
πικού θα ήθελα να πω κάτι για µισό λεπτό.

ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Το «νεαρά» συνιστά λόγο επί προσωπι-
κού;

∆ΙΟΝΥΣΙΑ ΑΥΓΕΡΙΝΟΠΟΥΛΟΥ: Εγώ θα έλεγα πως «ναι» στη
συγκεκριµένη περίπτωση.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Να σας ακούσουµε.
∆ΙΟΝΥΣΙΑ ΑΥΓΕΡΙΝΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ. Μόνο µια

µικρή παρατήρηση θα ήθελα να κάνω. Νοµίζω το κατάλαβαν και
όλοι οι συνάδελφοι.

Το «νεαρά» όταν αναφερθήκατε στο πρόσωπό µου στη συ-
γκεκριµένη περίπτωση, παρ’ ότι πολλές φορές είναι µια χαριτω-
µένη έκφραση, θεωρώ ότι εµένα µε πρόσβαλε προσωπικά διότι
από την ειδικότητά µου και ως δικηγόρου ∆ιεθνούς ∆ικαίου το
να αναφερθούν σε κάποιο λάθος, το οποίο φέρεται ο Υπουργός
ότι έκανα, σε σχέση και µε την ηλικία µου είναι υποτιµητικό.

Πρέπει να γνωρίζετε και εσείς και οι συντάκτες των νοµοσχε-
δίων και όλοι οι συνάδελφοι ότι υπάρχουν συγκεκριµένοι τρό-
ποι µε τους οποίους µεταφράζουµε διεθνή κείµενα. Όταν
µεταφράζουµε στην ελληνική γλώσσα «διεθνές» συνήθως αυτό
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προέρχεται από την αγγλική λέξη “international”. Όταν ένα ξένο
κείµενο αναφέρει τη λέξη “transnational”, όπως συγκεκριµένα
εδώ το κείµενο των Ηνωµένων Εθνών, δεν µεταφράζεται «διε-
θνές», µεταφράζεται «διασυνοριακό».

Σας παρακαλώ πάρα πολύ µην αναφέρεστε στην ηλικία µου
διότι δεν έχει καµµία σχέση αυτό µε την εξειδίκευσή µου και τη
γνώση µου στο ∆ιεθνές ∆ίκαιο και, επίσης, την υπόστασή µου ως
Βουλευτού.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Γίνατε κατανοητή.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-

φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Κύριε Πρόεδρε, µου
επιτρέπετε;

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Βεβαίως, κύριε
Υπουργέ.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-
φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Εκτιµώ απεριόριστα
τη γνώµη σας και γι’ αυτό επισηµαίνω ότι το “transnational” ση-
µαίνει διεθνικό και όχι διασυνοριακό.

∆ΙΟΝΥΣΙΑ ΑΥΓΕΡΙΝΟΠΟΥΛΟΥ: …(δεν ακούστηκε)
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-

φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Ωραία. Βλέπετε, λοι-
πόν, ότι θα µπορούσαµε να αντιδικήσουµε σχετικά µε τους
όρους επί πολλή ώρα, αλλά θα µου επιτρέψετε να εξακολουθώ
να θεωρώ ότι το να αποκαλέσω µια συνάδελφο νεαρά, δεν είναι
καθόλου υποτιµητικό σχόλιο, αντιθέτως άκρως κολακευτικό.

∆ΙΟΝΥΣΙΑ ΑΥΓΕΡΙΝΟΠΟΥΛΟΥ: Στο πλαίσιο αυτό.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-

φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Ασφαλώς, το είπα µε
πολύ µεγάλη συµπάθεια και εκτίµηση στο πρόσωπό σας.

∆ΙΟΝΥΣΙΑ ΑΥΓΕΡΙΝΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-

φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Ελπίζω ότι αν το επα-
ναλάβω θα το θεωρήσετε την επόµενη φορά ενθουσιώδη λόγο
για εσάς.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κυρία συνάδελφε,
µε απόλυτα υπερκοµµατική αντίληψη σας διαβεβαιώ ότι ως έτσι
το καταλάβαµε όλοι, ως ένα απολύτως κολακευτικό στοιχείο
στην προσωπικότητά σας, απολύτως σεβαστή, όπως όλοι κά-
νουµε και δείχνουµε.

Και officially θα πούµε σε απόλυτα ελληνικά µε τα trans
Tο λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας ∆η-

µοκρατίας κ. Κωνσταντίνος Τζαβάρας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Θεωρώ ότι είναι πράγµατι πολύ ώριµη η στιγµή να µιλήσω για

ένα νοµοσχέδιο που προσπαθεί όχι να ανακαινίσει ή να ανανεώ-
σει τον ήδη σχετικά πρόσφατο Πτωχευτικό µας Κώδικα, αλλά επι-
χειρεί να ρυθµίσει µία ειδική περίπτωση κοινωνικών και οικονο-
µικών σχέσεων.

Αφού, πλέον, ήδη µε την παρέµβαση της εκλεκτής συναδέλ-
φου και τις εξηγήσεις του κυρίου Υπουργού έχουµε µία σαφή
αντίληψη για τη διαφορά µεταξύ του «trans» και του «inter», θα
µου επιτρέψετε και εµένα να πω ότι θα ήταν πολύ προτιµότερο
σήµερα να είχαµε τη δυνατότητα να µιλάµε για µία προσέγγιση
νοµική ενός οικονοµικού φαινοµένου που ανάγεται στην εξέλιξη
της παγκοσµιοποίησης µε εθνικά, νοµικά µέσα, παρά να υιοθε-
τούµε ένα πρότυπο νοµικό, το οποίο έχει κατά κάποιο τρόπο επι-
νοηθεί και χρησιµοποιείται ως πασπαρτού από τον Οργανισµό
Ηνωµένων Εθνών.

Γιατί τι άλλο είναι αυτή η στιγµή, όπου η Βουλή καλείται να
λάβει µια απόφαση και να δώσει τη δυνατότητα σ’ ένα σύστηµα
ήδη υπαρκτών οικονοµικών και κοινωνικών σχέσεων, να ενταχθεί,
να υπαχθεί κάτω από ένα ρυθµό, ο οποίος θα αποτελεί του λοι-
πού και τη βασική αρχή, η οποία θα διέπει αυτές τις σχέσεις, θα
τις ρυθµίζει και από αυτές θα παράγεται ο κοινωνικός ρυθµός;

Είναι δεδοµένο και κανένας δεν µπορεί να έχει επ’ αυτού αντί-
θετη γνώµη ότι η παγκοσµιοποίηση έχει δηµιουργήσει µια σειρά
κοινωνικά και οικονοµικά φαινόµενα, τα οποία, όταν µάλιστα εµ-
φανίζονται σε περιοχές, οι οποίες µετέχουν πολλών κρατών και
έχουν αυτή την εµφάνιση µιας διασυνοριακής κοινωνικής ή οι-

κονοµικής σχέσης, χρήζουν µιας πραγµατικά ιδιαίτερης προσο-
χής και από πλευράς του νοµοθέτου.

Γι’ αυτό και ο Πτωχευτικός µας Κώδικας ανέκαθεν δεν περιε-
λάµβανε διατάξεις, οι οποίες ρυθµίζουν τη στιγµή που παύουν
οριστικά οι πληρωµές ενός εµπόρου, αλλά ουσιαστικά υπήγαγε
αυτήν την κατάσταση υπό την κυρίαρχη διευθέτηση της κρατι-
κής αυθεντίας, αφού χρησιµοποιούσε, όπως όλοι γνωρίζουµε, τη
δικαιοδοσία την εκούσια, όπως λέµε.

∆εν ήταν µία σειρά ρυθµίσεων, οι οποίες επέβαλαν την εφαρ-
µογή µέσω µιας δικονοµίας της αµφισβητούµενης δικαιοδοσίας,
αλλά εκεί µέσω της εκουσίας δικαιοδοσίας, το κράτος ουσια-
στικά επενέβαινε για να δώσει µε το κύρος του ισχύ σε διοικητι-
κές διαδικασίες, βασικά.

Και εδώ το ίδιο θα έπρεπε να συµβαίνει και εδώ το ίδιο θα
έπρεπε να ισχύει. Θα έπρεπε, δηλαδή, να είχαµε τη δυνατότητα,
µέσα από µία εθνική προσέγγιση ή µέσω µιας προσέγγισης, η
οποία θα αποτελούσε προϊόν µιας επεξεργασίας µεταξύ των γει-
τονικών κρατών, θεσµών ∆ιοικητικού ∆ικαίου ή διοικητικές δια-
δικασίες, οι οποίες θα µπορούσαν να οδηγήσουν µε µεγαλύτερη
αποτελεσµατικότητα στη ρύθµιση σχέσεων, οι οποίες είναι µεν
οικονοµικές, αλλά παρουσιάζουν κάποιο στοιχείο αλλοδαπότη-
τας.

Βέβαια, από την άλλη πλευρά κανένας δεν µπορεί να έχει ου-
σιαστικά αντίρρηση για µία ρύθµιση, η οποία εισάγει ένα νέο δί-
καιο και δεν έχει ως στόχο να δηµιουργήσει καινούργια
δεδοµένα από το να διευθετήσει καταστάσεις, οι οποίες, όπως
προανέφερα, εξαιτίας των εξελιγµένων οικονοµικών σχέσεων
που έχουν ήδη καθιερωθεί µε βάση τα δεδοµένα και την ωρί-
µανση στην οποία έχει φθάσει η πραγµατικότητα που όλοι ονο-
µάζουµε παγκοσµιοποίηση, δηµιουργεί και για την Ελλάδα την
υποχρέωση να ανταποκριθεί σε αυτού του είδους τα αιτήµατα
των καιρών.

Ως Νέα ∆ηµοκρατία θεωρώ ότι δεν έχουµε πολλά να αντιτεί-
νουµε σε τέτοιου είδους ρυθµίσεις, αφού ουσιαστικά κανένας
δεν µπορεί να είναι αντίθετος σε λεπτοµερειακά ζητήµατα, τα
οποία, όµως όπως προανέφερα, δεν αγγίζουν το βασικό, το κυ-
ρίαρχο θέµα που είναι η δυνατότητα της Ελλάδας µέσω των ήδη
κατεστηµένων µορφών του Πτωχευτικού ∆ικαίου, είτε µορφών
που έχουν να κάνουν µε ρυθµίσεις ουσιαστικού δικαίου είτε µορ-
φών που έχουν να κάνουν µε ρυθµίσεις δικονοµικού δικαίου, να
µπορεί να έχει µία αυτοδύναµη και αυτοτελή προσέγγιση σε τέ-
τοιου είδους καταστάσεις.

Εµείς, κύριε Υπουργέ, δεν έχουµε πραγµατικά να προσθέ-
σουµε τίποτα. Ο εισηγητής µας και η εκλεκτή συνάδελφος -η
οποία έχει κάνει λαµπρές σπουδές στο εξωτερικό και σήµερα µε
την παρουσία της εδώ εκόσµισε το Κοινοβούλιο- θεωρώ ότι
επαρκώς έχουµε απαντήσει στα θέµατα.

Αυτό το οποίο περιµένουµε από το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης δεν
είναι, αυτές τις δύσκολες ώρες, να φέρνει τέτοιου είδους νοµο-
θετήµατα, αλλά, όπως επανειληµµένως έχουµε ζητήσει και
έχουµε βεβαίως και τη διάθεση να συζητούµε µαζί σας, θέλουµε
όλοι µαζί σ’ αυτήν την Αίθουσα να ενωθούµε σε µία προσπάθεια
να αντιµετωπίσουµε µε θεσµούς διαφανείς, µε θεσµούς δηµο-
κρατικούς, µε θεσµούς -οι οποίοι αυτή την ώρα είναι περισσό-
τερο χρήσιµοι από ποτέ άλλοτε- τη δυσκολία, την απορία, θα
µπορούσε να πει κάποιος, στην οποία έχει περιέλθει το πολιτικό
µας σύστηµα.

Όταν λέµε, βέβαια, απορία του πολιτικού µας συστήµατος, δεν
εννοούµε την απαξιωτική αντιµετώπιση του πολιτικού κόσµου,
γιατί ο πολιτικός κόσµος είναι ένα από τα στοιχεία του πολιτικού
συστήµατος. Στο πολιτικό σύστηµα δεν υπάρχει και δεν λει-
τουργεί αυτόνοµα η πολιτική ελίτ, δηλαδή οι αντιπρόσωποι που
ορίζονται από το λαό, αλλά µέσα σ’ αυτό το πολιτικό σύστηµα
καταλυτικά, καθοριστικά, κυρίαρχα αυτό που ενυπάρχει είναι η
κυρίαρχη βούληση του λαού να δίνει λύσεις µέσω δηµοκρατικών
διαδικασιών στα προβλήµατα που αντιµετωπίζει ο τόπος.

Γι’ αυτό, λοιπόν, περιµένουµε τις προσεχείς ηµέρες, όπως
έχετε προαναγγείλει, να δούµε εδώ να συζητούνται νοµοσχέδια
που έχουν να κάνουν µε την τροποποίηση ή τη µεταρρύθµιση ή
την ανανέωση ή την εκ βάθρων θεµελίωση µίας νέας αντίληψης
για την ποινική ευθύνη των Υπουργών και βεβαίως µιας νέας λο-
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γικής, µιας νέας νοοτροπίας, µιας νέας κουλτούρας για εκείνα
τα ζητήµατα που µας έχουν πληγώσει όλους και εµείς καθηµε-
ρινά στην επιτροπή που ασχολείται µε την έρευνα του σκανδά-
λου της «SIEMENS» ερχόµαστε σε επαφή.

Είναι πράγµατι πρωτεύον, είναι πράγµατι κυρίαρχο αυτή τη
στιγµή το ζήτηµα της κάθαρσης του πολιτικού κόσµου, αλλά ου-
σιαστικά και της εκ νέου εισβολής ενός λαϊκού στοιχείου που και
αυτό χρειάζεται κάθαρση. Χρειαζόµαστε ουσιαστικά µία συµβο-
λική αναγόµωση και των πολιτικών θεσµών και των κοινωνικών
διαδικασιών. Χρειαζόµαστε να αναβαπτίσουµε τα αυτονόητα και
τα στερεότυπα επάνω στα οποία στηρίχθηκε εδώ και είκοσι, τριά-
ντα χρόνια η πολιτική ζωή σε νέες αρχές, να επινοήσουµε και-
νούργιες, θεµελιώδεις, κοινωνικές σηµασίες επάνω στις οποίες
να χαραχθεί ένα καινούργιο µέλλον.

Μ’ αυτήν, λοιπόν, την έννοια θεωρώ ότι µπορεί σήµερα να συ-
ζητάµε ένα ελάσσονος σηµασίας νοµοσχέδιο, όµως, είναι βέβαιο
ότι σ’ αυτήν την Αίθουσα, τις προσεχείς ηµέρες, όλοι έχουµε
ανάγκη να ανοιχτούµε και όσον αφορά τη σκέψη µας και όσον
αφορά τη νοοτροπία µας και την ιδεολογία µας, σε καινούργιες
ενατενίσεις του πολιτικού και του ιστορικού µέλλοντος της
χώρας, τέτοιες που θα δώσουν πλέον σε όλο το λαό την εικόνα
και την εντύπωση ότι σ’ αυτήν εδώ την Αίθουσα, όπου συµβο-
λικά, αλλά και πραγµατικά ασκείται η λαϊκή κυριαρχία, υπάρχει
κάτι που πάλλεται. Υπάρχει κάτι που έχει την ικανότητα και τη
δύναµη να δίνει επαρκείς απαντήσεις, ακόµα και σ’ αυτούς, οι
οποίοι εχθρεύονται τη δηµοκρατία, ακόµα και σ’ αυτούς, οι
οποίοι εξαιτίας κάποιων δεινών οικονοµικών στιγµών έχουν συλ-
λάβει τον εαυτό τους να πλήττεται, όχι από τις καµπές των και-
ρών και της ιστορίας, αλλά δήθεν από κάποιες άστοχες,
διεφθαρµένες και εν πάση περιπτώσει, κοινά καταδικασµένες συ-
µπεριφορές κάποιων, που µπορεί να αναδείχθηκαν σε µεγάλα
αξιώµατα.

Αυτό που είναι βέβαιο είναι, όµως, ότι η κακή διαχείριση από
κάποιους των αξιωµάτων αυτών δεν έχει τη δύναµη να αµαυρώ-
νει ιδεολογίες, δεν έχει την ικανότητα να οδηγεί το λαό στο να
επικρίνει ή να συµπεριφέρεται αρνητικά για σκέψεις, για ιδέες,
ακόµα και για νοοτροπίες, επάνω στις οποίες έχει στηριχθεί ολό-
κληρη η δηµοκρατική ζωή.

∆ηλαδή, για να καταλήξω, σ’ αυτόν το χώρο περιµένουµε,
κύριε Υπουργέ, από εσάς και την Κυβέρνησή σας να αρχίσει
πράγµατι ένας ζωτικός, ένας ενδιαφέρον διάλογος, επάνω σε
αυτού του είδους τα προβλήµατα, για να µπορέσουµε να δώ-
σουµε την απάντηση που περιµένει από όλους µας ο λαός. Μια
απάντηση, η οποία θα πρέπει να στηριχθεί στην αναγνώριση και
στην παραδοχή ότι πλέον καταρρέει της Μεταπολίτευσης ο «δη-
µοκρατικός συφερτός» -όπως τον ονόµασε ο ∆ιονύσης Σαββό-
πουλος- και να ξεκινήσει από εδώ µία καινούργια αρχή, µια
είσοδος σε µια νέα ιστορική εποχή, εκεί απ’ όπου και το κράτος
και η αυθεντία του θα είναι αλώβητες και ικανές να δηµιουργή-
σουν καινούργιες ιστορικές πραγµατικότητες.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Και εµείς ευχαρι-
στούµε πολύ τον κ. Κωνσταντίνο Τζαβάρα για την τόση νεωτερι-
κότητα.

Το λόγο έχει ο κ. Πέτρος Ευθυµίου, Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος της Συµπολίτευσης.

∆εν θα µας µιλήσετε και εσείς για διάφορα «τρανς» θέµατα;
ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, δεν θα αντέξω στον πει-

ρασµό να υπεισέλθω σε διάφορα θέµατα.
Ξεκινώντας από τη συνάδελφο την κ. Αυγερινοπούλου, καθώς

σήµερα είναι η κλασική ηµέρα των νοµικών, που κατά παράδοση
πλειοψηφούν στο Σώµα της Βουλής των Ελλήνων.

Η µόνη συµβολή µου, κυρία Αυγερινοπούλου, είναι η συµβολή
του φιλολόγου. Θα µπορούσατε να δείτε την αναφορά στο πρό-
σωπό σας, µε τη µατιά της διαλεκτικής του Ηρακλείτου, ο οποίος
µίλησε για την «παλίντονος αρµονίη, όκωσπερ τόξου και λύρης»,
πράγµα που σηµαίνει ότι στους συνοµιλητές σας θα µπορούσατε
να αντιληφθείτε, πως η προβεβηκυία ηλικία τους τιµά στο πρό-
σωπό σας αυτό που το «νεαρόν» σηµαίνει. Είναι το νερό, δηλαδή
η δροσιά της σκέψης, που τη χρειάζεται το Κοινοβούλιο.

Εποµένως, θα µπορούσατε να το δείτε έτσι, ότι στην πραγµα-
τικότητα πρόκειται για µια χειρονοµία στη δροσιά της σκέψης και
όχι σε ηλικιακό προσδιορισµό.

∆εύτερον, ακούγοντας τον κ. Βορίδη, σκεφτόµουν ότι ενδεχο-
µένως και στη νοµική επιστήµη ισχύει, κύριε Βορίδη, ό,τι έλεγαν
και άλλοτε: «ότι η καµήλα είναι ένα άλογο που σχεδιάστηκε από
επιτροπή». Ενδέχεται, λοιπόν, πράγµατι και στη νοµική επιστήµη
κάποιες φορές να υπάρχει µια ιδιάζουσα πολυπλοκότητα, σε κάτι
που θα µπορούσε να είναι πολύ πιο απλό.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Στην ιατρική trans-
gender θέµα, είναι διαφυλετικό.

(Γέλωτες στην Αίθουσα)
ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Θα έρθω, όµως, στο ό,τι θα µπορούσε

να αποτελέσει µια ενδιαφέρουσα αφορµή για γενικότερες σκέ-
ψεις, καθώς ο κ. Τζαβάρας, ο οµιλών εκ µέρους της Νέας ∆ηµο-
κρατίας αναπέτασε τη σκέψη του σε µια ποικίλη διαδροµή των
αναγκών της δηµοκρατίας, της ανανέωσης της πολιτικής ζωής
της χώρας, επισηµαίνοντας κάτι που µε φέρνει σε µια παράξενη
συµφωνία µε τον αγορητή του ΚΚΕ.

∆εν συµφωνώ µαζί του ότι αυτός ο νόµος αποτελεί επισφρά-
γιση του γεγονότος ότι υπάρχει µία παγκόσµια οιονεί συµφωνία
στην κατοχύρωση των συµφερόντων των µονοπωλίων και των εκ-
φραστών τους.

Συµφωνώ, όµως, σε κάτι που προκύπτει από αυτή τη σκέψη.
Είναι γεγονός ότι κλείνουν τριάντα χρόνια, που έχει εξαπολυθεί
η διαδικασία της παγκοσµιοποίησης, επίσηµα πολιτικά µε τη
σφραγίδα του Προέδρου Ρήγκαν στις Ηνωµένες Πολιτείες, της
Μάργκαρετ Θάτσερ στη Βρετανία, όπου υπάρχει πράγµατι µία
αποθηρίωση, µέσω των συµφωνιών του Παγκόσµιου Οργανισµού
Εµπορίου µιας µονοµερούς σχέσης: «Όλα λειτουργούν για τη
διασφάλιση της ελεύθερης διακίνησης των κεφαλαίων και της
ασφάλειας των επιχειρηµατικών ή χρηµατοπιστωτικών συµφε-
ρόντων». Οικοδοµείται ένα ολόκληρο καθεστώς προστασίας
αυτών των συµφερόντων και δεν υπήρξε από κανέναν µα κανέ-
ναν -περιλαµβανοµένων και των ελληνικών κυβερνήσεων, που µε-
τείχαν σε όλους τους γύρους των συνοµιλιών- µια πρόβλεψη,
ώστε οι συµφωνίες του Παγκόσµιου Οργανισµού Εµπορίου να
περιέχουν δυο παραµέτρους, που είναι αναγκαίες παράµετροι:

Πρώτον, όποια χώρα εντάσσεται στις συµφωνίες του Παγκό-
σµιου Οργανισµού Εµπορίου να είναι υποχρεωµένη να διασφα-
λίζει το µίνιµουµ των απαιτήσεων που θέτει το ∆ιεθνές Γραφείο
Εργασίας. ∆εν είναι δυνατόν να απελευθερώνονται οι αγορές,
χωρίς να διασφαλίζεται ότι σ’ αυτές τις χώρες, που απελευθε-
ρώνονται οι αγορές των προϊόντων και η εγκατάσταση των επι-
χειρήσεων θα υπάρχει και η ελάχιστη διασφάλιση των κανόνων
της εργασίας. Το δικαίωµα στην ασφάλεια στην εργασία, το δι-
καίωµα στο οκτάωρο, το δικαίωµα στις συλλογικές διαπραγµα-
τεύσεις και στις συλλογικές συµβάσεις, το δικαίωµα να απεργείς.

Έτσι, έχουµε ένα τοπίο που καλείται ο καθένας παγκοσµίως
και κυρίως η Ευρώπη, να ανταγωνιστεί χώρες, όπου το επιστη-
µονικό προσωπικό, το εξειδικευµένο, θεωρεί ευτυχισµένο τον
εαυτό του, εάν εργάζεται µηνιαία επτά ηµέρες την εβδοµάδα,
δώδεκα ώρες την ηµέρα, µε 120 δολάρια µηνιαίο µισθό. Και θέ-
λουµε εµείς να πιστέψουµε ότι η Ευρώπη µπορεί να ανταγωνι-
στεί αυτά τα προϊόντα.

Έχουµε τον Πρόεδρο Λούλα στη Βραζιλία, που είναι πρωτο-
µάχος της απελευθέρωσης των αγορών, των συµφωνιών του
WTO, στις οποίες συνέπραξε να υπογραφούν µε τον Πρόεδρο
Μπους, να το κάνει για ένα λόγο. ∆ιότι ο άνθρωπος θέλει στη
χώρα του το µεροκάµατο του εργάτη γης που είναι σήµερα 1 δο-
λάριο, να φτάσει τουλάχιστον στα 2 δολάρια και -όπως λέει ο
ίδιος- να έχει ο κάθε Βραζιλιάνος ένα πιάτο φαγητό.

Ποιος θα ανταγωνισθεί, λοιπόν, αυτά τα αγροτικά προϊόντα –
ας πάρουµε την περίπτωση της Ελλάδας- όπου τη «µαύρη» ερ-
γασία των Πακιστανών µε τις άθλιες συνθήκες ζωής τους
αµείβουµε µε τα µεροκάµατα των 20 ευρώ;

Άρα, η ουσία της παγκοσµιοποίησης είναι ότι δεν υπήρξαν δια-
σφαλίσεις είτε των δικαιωµάτων της εργασίας και κάτι δεύτερο:
∆εν υπήρξε πουθενά νοµοθετική πρόβλεψη στις συµφωνίες του
Παγκόσµιου Οργανισµού Εµπορίου, ότι δεν απελευθερώνονται
οι αγορές, χωρίς µέτρα οικολογικής προστασίας. Είναι το περί-
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φηµο «οικολογικό ντάµπινγκ». ∆ιότι όλη η Ευρώπη είναι δεσµευ-
µένη από τους κανόνες –και ορθά- της προστασίας του περι-
βάλλοντος σε κάθε επενδυτική δράση, αλλά όλες αυτές οι
χώρες, που τα προϊόντα τους σαρώνουν και διαλύουν τις αγο-
ρές της Ευρωπαϊκής Ένωσης, δεν έχουν καµµία αντίστοιχη δέ-
σµευση.

Το µείζον, λοιπόν, της παγκοσµιοποίησης είναι ότι κάτω από
την πίεση των µεγάλων συµφερόντων, οι κυβερνήσεις υπέγρα-
ψαν τις συµφωνίες του WTO, του Παγκόσµιου Οργανισµού
Εµπορίου, απελευθερώνοντας την κίνηση των κεφαλαίων και των
αγαθών, χωρίς τις δύο διασφαλίσεις, που θα ήταν και παράγο-
ντας ισορροπίας στις ήδη αναπτυγµένες οικονοµίες: Τις δια-
σφαλίσεις της εργασίας και τις διασφαλίσεις του περιβάλλοντος.

Και βέβαια εδώ ερχόµαστε στο γεγονός ότι ο Οργανισµός
Ηνωµένων Εθνών φρόντισε να συµβάλει µε τη σειρά του σε µια
αναγκαία πλευρά που είναι η διαµόρφωση του πρότυπου Πτω-
χευτικού ∆ικαίου, το οποίο ορθότατα η Κυβέρνηση φέρνει προς
ψήφιση για έναν απλό λόγο. Ότι η ελληνική οικονοµία µετέχει
αποφασιστικά αυτής της παγκόσµιας νέας συνθήκης. Όλοι εί-
µαστε αλληλεξαρτώµενοι σ’ αυτήν την συνθήκη και πάρα πολύ
ορθά, όπως ο Υπουργός εξήγησε, δεν αρκεί η συµµετοχή µας
στην Ευρωπαϊκή Ένωση, καθώς το Πτωχευτικό ∆ίκαιο ακόµα και
της Ένωσης ως προς µια σειρά επιµέρους περιπτώσεις, το πρό-
τυπο που διαµόρφωσε ο Οργανισµός Ηνωµένων Εθνών εισάγει
µια πρόσθετη διασφάλιση. Και εισάγει µία πρόσθετη διασφάλιση,
επειδή ακριβώς, απ’ ό,τι αναφέρεται και στην εισηγητική έκθεση,
ήδη έχουν εισάγει ως εθνική νοµοθεσία την πρόταση που σή-
µερα κατατίθεται στη Βουλή, χώρες σηµαντικές µε τις οποίες
διατηρούµε ένα ευρύ φάσµα οικονοµικών δραστηριοτήτων, από
τις Ηνωµένες Πολιτείες, την Αυστραλία και τον Καναδά ως τις
άµεσες γειτονικές µας χώρες, περιλαµβανοµένης ακόµα και της
Σερβίας και του Μαυροβουνίου.

Όταν, λοιπόν, έχουν ενσωµατώσει στη εθνικό τους δίκαιο
αυτήν τη νοµοθεσία χώρες µε τις οποίες έχουµε ήδη εκτεταµέ-
νες σχέσεις, θα ήταν πάρα πολύ παράδοξο να µην επιταχύνει η
Κυβέρνηση, όπως ορθά έπραξε, την εισαγωγή της πρότυπης
αυτής νοµοθεσίας στο ελληνικό εθνικό δίκαιο, που αποτελεί συ-
µπληρωµατικό της Ευρωπαϊκής Ένωσης και -αν θυµάµαι καλά το
ανέφερε και ο Υπουργός- νοµίζω είναι και σύσταση του Ευρω-
παϊκού Κοινοβουλίου πέρα από το ευρωπαϊκό Πτωχευτικό ∆ίκαιο
να εισαχθεί στην εθνική νοµοθεσία και αυτή η πλευρά, της πρό-
τυπης νοµοθεσίας του ΟΗΕ, ώστε να αρτιωθεί όλη η δυνατότητα
διασφάλισης των συµφερόντων των συναλλασσοµένων σε αυτό
το «trans». Είτε «διασυνοριακό» το πείτε είτε «διεθνικό», η ουσία
παραµένει η ίδια, στη διαπραγµάτευση του θέµατος.

Κατά τούτο, θα έλεγα ότι ορθότατα ασκήθηκαν οι κριτικές,
αλλά, αν κατάλαβα καλά, οι κριτικές είναι in principio, είναι επί
της αρχής. Στο συγκεκριµένο νόµο δεν αισθάνθηκα ότι υπάρχει
έγερση θέµατος. ∆εν υπάρχει. Άρα, εάν συµφωνούµε ότι στον
πραγµατικό κόσµο αυτά τα θέµατα που αντιµετωπίζει ο νόµος
είναι θέµατα υπαρκτά και αφορούν όντως, δυνάµει, Έλληνες
υπηκόους, οι οποίοι θα βρεθούν είτε οι ίδιοι, είτε µε τους συ-
ναλλασσόµενους µε αυτούς, σε συνθήκη υπό πτώχευση -λέω
εγώ, κύριε Βορίδη, διότι δυστυχώς το κυρίως ζητούµενο είναι να
υπολογίζουµε κάθε φορά ότι η δολία πτώχευση ενδέχεται να
υποκρύπτεται σε κάθε µηχανισµό πτωχεύσεως, άρα ο υπό πτώ-
χευση δεν είναι κατ’ ανάγκη πτωχός, έως αποδείξεως της πτω-
χότητάς του κυρίως δια της αποδόσεως δικαιοσύνης ως προς
αυτά που διέπραξε. ∆ιατηρώ, λοιπόν, την επιφύλαξη που εξέ-
φρασα την ώρα της αγόρευσής σας- εισηγούµαι λοιπόν και το
εισηγούµαι µε καλή πίστη, bona fide που λέτε εσείς οι δικηγόροι,
ότι από την ώρα που είναι χρήσιµο, από την ώρα που είναι διαυ-
γώς µια θετική πράξη οπωσδήποτε για οποιονδήποτε Έλληνα
πολίτη βρεθεί σε αυτήν τη συνθήκη, καλό θα ήταν, εφόσον δεν
έχει εγερθεί κανενός είδους αντεπιχειρηµατολογία για το συ-
γκεκριµένο νοµοσχέδιο όπως το εισηγείται ο Υπουργός ∆ικαιο-
σύνης, νοµίζω ότι θα ήταν µια καλή στιγµή να υπάρξει µια
υπερψήφισή του, από την ώρα που εδώ ψηφίζουµε ό,τι είναι χρή-
σιµο για τον ελληνικό λαό και τα συµφέροντα της πατρίδας και
αυτό το νοµοσχέδιο είναι σωστό και χρήσιµο. Καλό θα ήταν, επο-
µένως, να υπάρξει και η υπερψήφισή του.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ωραία σας ακού-
σαµε, κύριε Κοινοβουλευτικέ Εκπρόσωπε της Συµπολίτευσης.

Ακολουθεί ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνι-
στικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Άγγελος Τζέκης για δευτερολογία
έξι λεπτών.

ΑΓΓΕΛΟΣ ΤΖΕΚΗΣ: Να πάρει το λόγο ο κ. Πλεύρης πρώτα,
κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Πριν τον κ. Τζέκη,
λοιπόν, θα µας µιλήσει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
Λαϊκού Ορθοδόξου Συναγερµού, κ. Αθανάσιος Πλεύρης για δώ-
δεκα λεπτά.

Έχετε το λόγο, κύριε συνάδελφε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Πραγµατικά είναι από τις δύσκολες

στιγµές στο Κοινοβούλιο, διότι είναι ίσως η µοναδική φορά που
µου συµβαίνει στα τρία χρόνια που είµαι Βουλευτής να έρχεται
ένα νοµοσχέδιο το οποίο δυσκολεύοµαι να το καταλάβω και πι-
στεύω ότι αυτό είναι διάχυτη εντύπωση, διότι όσοι µίλησαν, πλην
της συναδέλφου µου και συµφοιτήτριας κ. Αυγερινοπούλου, κα-
νένας δεν µίλησε για το νοµοσχέδιο και κανένας δεν είπε ένα
λόγο για τον οποίο πρέπει να ψηφίσουµε το νοµοσχέδιο. Θεωρώ
ότι το βασικότερο επιχείρηµα του κυρίου Υπουργού ήταν ότι το
έχει συντάξει ο καθηγητής κ. Κοτσίρης. Μόνο αυτό ήταν θεωρώ
το επιχείρηµα για το οποίο πρέπει να ψηφίσουµε.

ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Αδικείτε τη συζήτηση.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: ∆εν την αδικώ καθόλου. Και θα σας

πω γιατί δεν την αδικώ.
Αντιθέτως, πολλές φορές -γιατί το περάσαµε λίγο για να πε-

ράσει η ώρα, αλλά, όταν γίνεται συνδυασµός, κύριε Ευθυµίου,
ένας καθηγητής και µια νεαρά συνάδελφος, προφανώς δεν ήταν
χαριτωµένο- ήθελε να δείξει ότι «εδώ πέρα µας έγραψε ένας κα-
θηγητής κάτι και θα το αµφισβητήσετε εσείς;». Προφανώς θα το
αµφισβητήσω, γιατί εγώ νοµοθετώ. Αν είναι, όταν γράφουν οι κα-
θηγητές, να τα ψηφίζουµε! Και εδώ δεν χρειαζόταν καθηγητής,
εδώ χρειαζόταν µεταφραστής. ∆ιότι είναι ένα πρότυπο νόµου.
Εδώ πότε θα γινόταν δουλειά και θα συζητούσαµε, κύριε
Υπουργέ; Θα γινόταν δουλειά, όταν από το 1997 που υπάρχει
αυτό το πρότυπο και έχουµε 2010 θα λέγατε «για να δούµε τι
έγινε έξω στις χώρες που το εφάρµοσαν, τι αποτελέσµατα έχουν,
τι λειτούργησε σωστά, τι λειτούργησε λάθος» και να µας φέρ-
νατε ένα σχέδιο νόµου να το συζητήσουµε. Έρχεστε εδώ και µε-
ταφράζετε κάτι που έγινε το 1997, µε τις ανάγκες του 1997, µε
τις συνθήκες του 1997 και δεκατρία χρόνια µετά δεν είδατε ότι
ενδεχοµένως κάτι εδώ πέρα δεν λειτούργησε και πρέπει να το
δούµε διαφορετικά.

∆εν έχω ακούσει ένα επιχείρηµα τι έχουµε να κερδίσουµε και
προσπαθώ να το καταλάβω. Θα µπορούσα να καταλάβω στην έν-
νοια της παγκοσµιοποίησης την οποία λέτε ότι θα θέλαµε να
υπάρχουν αυστηροί κανόνες Πτωχευτικού ∆ικαίου σε όλες τις
χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης και παραπάνω γιατί στις χώρες
της Ευρωπαϊκής Ένωσης κάτι υπάρχει και στο πλαίσιο των διε-
θνών συνθηκών να έχουµε αυστηρούς κανόνες και να λέµε πως
όταν πτωχεύει κάποιος στη µία χώρα, ακολουθείται όχι η αρχή
της εδαφικότητας, αλλά η αρχή της συγκέντρωσης των ακινή-
των, µία πτωχευτική διαδικασία έχουµε, µέσα από αυτήν την µία
πτωχευτική διαδικασία ικανοποιούνται όλοι οι οφειλέτες. Αυτήν
τη στιγµή ουσιαστικά µιλούµε για µια συνεργασία, αλλά εδώ
πέρα πρέπει να πάµε στη ρεαλιστική πολιτική. Στα ελληνικά δι-
καστήρια ποια συνεργασία να υπάρχει; Θα τρέχει, ας πούµε, εδώ
πέρα στο πρωτοδικείο µια διαδικασία πτωχεύσεως. Τι συνεργα-
σία θα έχει δηλαδή µε τη Γερµανία ή µε την Ιταλία; Και θα είναι
παράλληλες οι διαδικασίες και δεν θα είναι δεσµευτικό. Πείτε
µου, λοιπόν, τι είναι αυτό το οποίο έχουµε τελικά να κερδίσουµε
εκτός από µια ωραία λέξη που ακούγεται, «συνεργασία»; Ωραία,
«συνεργασία». Τι αποτέλεσµα θα έχει αυτή η συνεργασία;

Εδώ πέρα, λοιπόν, θεωρώ ότι υπάρχουν δύο δρόµοι που θα
µπορούσαµε να ακολουθήσουµε: Ή το δρόµο που σας λέω, ότι
πάµε στους αυστηρούς κανόνες, παγκόσµια κοινωνία, µία διαδι-
κασία, όλοι πηγαίνουν εκεί πέρα και η περιουσία όπου βρίσκεται
παγκοσµίως γίνεται ένα σώµα και σε αυτήν την αυστηρή διαδι-
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κασία συµφωνούν κράτη και ακολουθούν αυτά τα κράτη ή δια-
φορετικά θα πάµε στην αρχή της εδαφικότητας, στους αυστη-
ρούς κανόνες του Εθνικού ∆ικαίου, θα πούµε πτώχευση εδώ
πέρα, όσοι είναι εδώ πέρα και όσοι έχουν αναγγελθεί εδώ πέρα
να έρθουν να πάρουν από την πτωχευτική περιουσία και τέλει-
ωσε.

Αυτό, όµως, που µου έκανε µεγαλύτερη εντύπωση και µε προ-
βληµάτισε, κύριοι συνάδελφοι, είναι το εξής: Έρχεται εδώ πέρα
ο Υπουργός και στις εντάσεις που έκανε τόσο το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδος όσο και ο ΣΥΡΙΖΑ για την εξαίρεση των τραπε-
ζών και των ασφαλιστικών επιχειρήσεων, τι µας λέει ως επιχεί-
ρηµα; Ότι ακριβώς για να προστατεύσουµε αυτούς τους
οφειλέτες που µπορεί να προκύψουν και αυτοί οι οφειλέτες είναι
πάρα πολλοί, επιλέγουµε τους αυστηρούς κανόνες του Εθνικού
∆ικαίου. ∆ηλαδή υπάρχει κάποια υποψία στο Υπουργείο ότι οι
ασφάλειες που έχει το Εθνικό ∆ίκαιο είναι καλύτερες απ’ αυτήν
τη διαδικασία. Και αναρωτιέµαι: Εάν αυτό είναι τόσο καλό που
µας φέρνετε εδώ και µας λέτε να το ψηφίσουµε, γιατί δεν το
εφαρµόζετε και στα τραπεζικά πιστωτικά ιδρύµατα και στις
ασφαλιστικές εταιρείες;

Εάν θεωρείτε ότι για τον οφειλέτη υπάρχει µεγαλύτερη ασφά-
λεια να µείνουµε στους εθνικούς κανόνες, τότε γιατί ανοίγετε την
υπόθεση και για τους άλλους οφειλέτες, που µπορεί να µην είναι
οφειλέτες πιστωτικών ιδρυµάτων ή ασφαλιστικών εταιρειών. Εγώ
πιστεύω ότι είναι το αντίθετο, κύριε Υπουργέ. Και ποιο είναι το
αντίθετο; Ότι των κατά βάση περιουσία των τραπεζικών ιδρυµά-
των, των ασφαλιστικών εταιρειών, βρίσκεται στην αλλοδαπή. Εάν
αυτό, λοιπόν, δίνει µια κατεύθυνση συνεργασίας για να προστα-
τευθεί ο οφειλέτης, εξαιρείτε αυτά τα ιδρύµατα, που κατά βάση
την περιουσία τους την έχουν στην αλλοδαπή και δεν την έχουν
στην ηµεδαπή.

∆εν µπορείτε να επακολουθήσετε δύο µέτρα και δύο σταθµά.
Ή θα θεωρήσετε ότι είναι ένα καλό νοµοθέτηµα, άρα πρέπει να
συµπεριλαµβάνει όλους τους οφειλέτες και όλους τους δανει-
στές, ή θα θεωρήσετε ότι είναι ένα κακό νοµοθέτηµα, ένα νοµο-
θέτηµα που δεν διασφαλίζει τον οφειλέτη. Άρα σ’ αυτή την
περίπτωση τα εχέγγυα του Εθνικού ∆ικαίου δεν θα τα κρατήσετε
µόνο για τους οφειλέτες των τραπεζών και των ασφαλιστικών
εταιρειών, αλλά για όλους τους οφειλέτες.

Στα άρθρα 25, 26 και 27 σας το είπαµε, ακούµε συνεχώς τη
λέξη συνεργασία. ∆εν έχουµε ακούσει ένα πειστικό επιχείρηµα.
Πείτε µου περιπτωσιολογικά. Θέλω ένα παράδειγµα. Να µου
πείτε ότι έχει ο άλλος µία περιουσία σε τέσσερα-πέντε σηµεία,
έχουµε πέντε-έξι πτωχευτικές διαδικασίες. Ποιο θα είναι το πρα-
κτικό αποτέλεσµα µε την ενσωµάτωση αυτού εδώ του προτύπου
νόµου απ’ ό,τι έχουµε τώρα; Πρακτικό αποτέλεσµα, όχι να µου
πείτε ότι ο πρωτοδίκης εδώ πέρα θα πάρει τον πρωτοδίκη στο
Μόναχο και θα µιλήσουν. Θέλω ένα πρακτικό αποτέλεσµα. ∆εν
µπορούν οι οφειλέτες να έρθουν εδώ να αναγγελθούν;

Ακόµα όµως, κύριε Υπουργέ, και αν πάµε στη διαδικασία, την
οποία θέλετε, τότε πάλι υπάρχει προχειρότητα. Και επιµένω σε
αυτό που σας είπα στην αρχή. ∆εν έχασε τίποτα το ελληνικό
Πτωχευτικό ∆ίκαιο εδώ και δεκατρία χρόνια, που δεν έχει εφαρ-
µόσει αυτό το πρότυπο νόµου. Καθίστε τώρα, κάντε µελέτες,
δείτε πώς εφαρµόστηκε αυτό το πρότυπο νόµου και να µας φέ-
ρετε ένα νοµοθέτηµα, που πραγµατικά να µας λέτε, αυτές οι
χώρες το εφήρµοσαν, είδαµε ότι έχει πλεονεκτήµατα και γι’ αυτό
το προτείνουµε, είδαµε ότι έχει αυτά τα µειονεκτήµατα και γι’
αυτό το αφαιρούµε.

Πολλές φορές διαµαρτυρόµαστε απ’ αυτό εδώ το Βήµα, κύ-
ριοι συνάδελφοι, διότι λέµε ότι δεν µπορούµε ουσιαστικά να πα-
ρέµβουµε στις διεθνείς συµβάσεις ως νοµοθετικό Σώµα, δεν
µπορούµε να παρέµβουµε στις οδηγίες, διότι έρχονται και πρέ-
πει να τις ψηφίσουµε. Εδώ µας δίνεται µία δυνατότητα. Είναι ένα
πρότυπο νόµου, δηλαδή µπορούµε να το διαµορφώσουµε, όπως
εµείς θεωρούµε καλύτερα και επιλέγουµε να κάνουµε απλή µε-
τάφραση του κειµένου και να το εντάξουµε στην ελληνική έννοµη
τάξη. Αυτό τιµά το ελληνικό Κοινοβούλιο; Τιµά την Αντιπροσω-
πεία, που δεν µπορεί πάνω σε ένα πρότυπο νόµου να δει ποιες
είναι οι απαιτήσεις της Ελλάδος δεκατρία χρόνια µετά, µέσα σε
µία οικονοµική κρίση; Προφανώς οι συντάκτες τότε δεν είχαν

σκεφτεί ότι ο Έλληνας νοµοθέτης θα θυµόταν δεκατρία χρόνια
µετά να κάνει αυτή την αναφορά και αυτή τη νοµοθετική πρωτο-
βουλία.

∆εν θα µπω στον πειρασµό να σχολιάσω όλα όσα ακούστηκαν
σε γενικές τοποθετήσεις από τους συναδέλφους, αλλά θα ήθελα
να πω κάτι, κύριε Υπουργέ. Περιµέναµε απ’ αυτήν την Κυβέρνηση
-και εδώ βέβαια δεν είναι ευθύνη του δικού σας Υπουργείου- να
µας φέρει κάτι για την ανάπτυξη. Υπάρχει µία κατάσταση που
στην οικονοµία δεν κινείται τίποτα. Να µας φέρει έναν αναπτυ-
ξιακό νόµο. Ανησυχούµε που εσείς φέρνετε έναν πτωχευτικό
νόµο. ∆ηλαδή, το µήνυµα το οποίο δίνετε είναι: Ανάπτυξη δεν
βλέπω πολλή, αλλά επειδή οι πτωχεύσεις αρχίζουν να τρέχουν,
ας έχουµε κάτι ακόµα στο νοµικό µας οπλοστάσιο.

Εάν δεν µας πείτε ένα λόγο για τον οποίο πρέπει να ψηφί-
σουµε αυτό το νοµοσχέδιο, προφανώς το καταψηφίζουµε επί της
αρχής για λόγους απουσίας αρχής και για λόγους απουσίας κά-
ποιου σοβαρού λόγου, ρεαλιστικού λόγου, προκειµένου να το
εντάξουµε και αυτό στην ελληνική έννοµη τάξη. Θα πρόκειται
απλώς για ένα νοµοθέτηµα, το οποίο θα τρέχει παράλληλα, θα
τρέχει επικουρικά και περισσότερο θα µπερδέψει όλους όσους
ασχολούνται µε το Πτωχευτικό ∆ίκαιο, παρά θα βοηθήσει. Σας
το λέω αυτό µε την ευθύνη -και δεν ντρέποµαι να το πω απ’ αυτό
το Βήµα- ότι δυσκολεύοµαι στην κατανόησή του, παρ’ ότι είµαι
δικηγόρος. ∆υσκολεύοµαι στην κατανόησή του και σκέφτοµαι τι
πολλαπλά προβλήµατα µπορούν να δηµιουργηθούν από την πα-
ράλληλη λειτουργία αυτού του νόµου.

Ή θα επιλέξετε να πάµε στους αυστηρούς κανόνες µέσα στον
Κώδικα Πτωχευτικού ∆ικαίου, µέσα στον πτωχευτικό νόµο και να
εντάξετε ό,τι αλλαγές θέλετε ή διαφορετικά θα φύγουµε από πα-
ράλληλες διαδικασίες. Στην Ελλάδα δεν έχουµε παράδοση στο
soft low, να παίρνουµε παράλληλες διαδικασίες να διαµορφώνο-
νται. Έχουµε αυστηρό ∆ίκαιο και ειδικά στην πτωχευτική διαδι-
κασία, οι κανόνες θα πρέπει να είναι όσο πιο απλοί γίνεται µέσα
σε µία σύνθετη διαδικασία και όσο πιο κατανοητοί µπορούν να γί-
νουν ακριβώς για να µην έχουµε φτωχούς, που στην ατοµική
τους περιουσία είναι πλούσιοι.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Αθανάσιο Πλεύρη.
Ωραίος ο λόγος σας. Όπως λέει ο ποιητής αποφύγατε εντέ-

χνως να χρησιµοποιήσετε ούτε µετάφραση ούτε απόδοση της
λέξης «trans» ούτε σε λιπαρά, ως ΛΑΟΣ εσείς.

Ο κ. Άγγελος Τζέκης έχει το λόγο για έξι λεπτά για τη δευτε-
ρολογία του.

ΑΓΓΕΛΟΣ ΤΖΕΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Γίνεται µία προσπάθεια να αποµονώσουµε το συγκεκριµένο

σχέδιο νόµου από το πολιτικό του περιεχόµενο ότι δηλαδή είναι
ένα νοµικό κείµενο, άρα πρέπει να έχουν λόγο µόνο οι νοµικοί.
Εκείνο, όµως, που πρέπει να δούµε είναι ότι και η νοµική επι-
στήµη, ως πλαίσιο που δηµιουργεί το δίκαιο κ.λπ., έχει ως κύρια
βάση την οικονοµία. ∆εν µπορεί δηλαδή κανείς να ξεφύγει από
την οικονοµία. Εκεί εστιάζονται όλα, κύριε Πρόεδρε. Γιατί και το
Εργατικό ∆ίκαιο έχει ως κύρια βάση την οικονοµία και δεν µπο-
ρεί να διαχωρίσεις στην οικονοµία την πολιτική από το δίκαιο.
Και στην προκειµένη περίπτωση το ∆ιεθνές Εµπορικό ∆ίκαιο και
τη διασυνοριακή πτώχευση, όπως εισηγείται η Κυβέρνηση.

∆εν µπορεί, δηλαδή, να µη λάβεις υπ’ όψιν τις οικονοµικές σχέ-
σεις παραγωγής που υπάρχουν και δεν µπορεί να µη λάβεις υπ’
όψιν και τις κοινωνικές σχέσεις που υπάρχουν, σε επίπεδο
εθνικό, σε επίπεδο περιφερειακό, όπως είναι η Ευρωπαϊκή
Ένωση, αλλά και παγκόσµιο, όπως είναι ο Παγκόσµιος Οργανι-
σµός Εµπορίου και ο Οργανισµός Ηνωµένων Εθνών. Πρέπει να
λάβεις υπ’ όψιν, βέβαια, ότι και το ∆ιεθνές Εµπορικό ∆ίκαιο δεν
µπορεί να ισοµερίσει τα πάντα σε όλες τις χώρες. Γιατί ακριβώς
σε επίπεδο οικονοµίας υπάρχει η µεγάλη ανισοµετρία.

Εποµένως είναι αποδεδειγµένο ότι είτε σε επίπεδο εθνικό είτε
σε επίπεδο περιφερειακό και παγκόσµιο θα επικρατήσει ο ισχυ-
ρότερος. Εκεί ακριβώς είναι το ζήτηµα ότι µέσα από το συσχετι-
σµό δύναµης που υπάρχει σε εθνικό, περιφερειακό και
παγκόσµιο επίπεδο, οι δυνάµεις του κεφαλαίου υπερισχύουν από
τις δυνάµεις της εργασίας. Γι’ αυτό και λέµε ότι και αυτό το ∆ί-
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καιο, που φέρνει σήµερα η Κυβέρνηση, εξασφαλίζει τα συµφέ-
ροντα µεγάλων, πολυεθνικών, µονοπωλιακών οµίλων, σε σχέση
µε τα συµφέροντα που πρέπει, κατ’ εµάς, να κατοχυρωθούν και
είναι τα συµφέροντα των εργαζοµένων των λαϊκών στρωµάτων,
όπως λέµε για τον εργαζόµενο λαό.

Σε αυτό το σηµείο βέβαια δεν ισχύει αυτό που λέει ο κύριος
Υπουργός ότι γι’ αυτούς τους λόγους εξαιρούνται οι τραπεζικοί
όµιλοι, οι επενδυτικοί όµιλοι, οι ασφαλιστικοί όµιλοι. Όχι. ∆εν
είναι δηλαδή ο εθνικός κώδικας που προβλέπει τα του ελλαδικού
χώρου. Πραγµατικά, οι ελληνικές τράπεζες έχουν κάνει επενδύ-
σεις και εξαγορές σε πολλές χώρες της Νότιας και Ανατολικής
Ευρώπης και της Τουρκίας, που σηµαίνει, δηλαδή, ότι υπάρχουν
ζωτικά συµφέροντα, που µέσω της εξαίρεσης διαφυλάττονται
προς όφελος όλων αυτών των οµίλων, που είπα προηγουµένως.

Εξάλλου και το µνηµόνιο που ψηφίστηκε τον προηγούµενο
µήνα, εκεί που µιλάει για τις πολιτικές του χρηµατοπιστωτικού
τοµέα, προβλέπει ότι θα διατηρηθεί η στενή συνεργασία µε τις
εποπτικές αρχές των κρατών προέλευσης και των κρατών υπο-
δοχής, σύµφωνα µε το ευρωπαϊκό πλαίσιο για τη διασυνοριακή
εποπτεία. Υπάρχει ο ευρωπαϊκός κανονισµός για την πτώχευση
στο πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Kαι συνεχίζει: «Στο πλαίσιο αυτό οι αρχές έχουν πλήρη επί-
γνωση της σηµαντικής παρουσίας των ελληνικών τραπεζών στις
χώρες της Νοτιοανατολικής Ευρώπης, έχει υπογραφεί µια σειρά
από µνηµόνια συνεννόησης µε τις εποπτικές αρχές των χωρών
υποδοχής, τόσο µε χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης όσο και µε
µη κράτη -µέλη. »

Επίσης, και σηµειώστε το αυτό, κύριε Πρόεδρε, θα εντατικο-
ποιηθεί η επικοινωνία µε τις ρυθµιστικές αρχές στις χώρες αυτές,
αναφορικά µε τις εκτιµήσεις του κινδύνου και τα σχέδια έκτα-
κτης ανάγκης για παροχή ρευστότητας. Ήδη, οι τραπεζικοί
ασφαλιστικοί επενδυτικοί όµιλοι έχουν εξασφαλιστεί, γι’ αυτό και
τους εξαιρεί από τη «διασυνοριακή πτώχευση».

Εµείς, όµως, επί της ουσίας, διαφωνούµε µε το παρόν σχέδιο
νόµου, γιατί κάναµε αναφορά σε συγκεκριµένα άρθρα και εκεί
τονίσαµε ότι πραγµατικά διαφυλάττονται τα συµφέροντα των µε-
γάλων πολυεθνικών µονοπωλιακών οµίλων και των δικών µας µε-
γάλων επιχειρήσεων, δεν διαφυλάττονται, όµως, σε καµµία
περίπτωση, τα συµφέροντα των εργαζοµένων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Αναφερθήκαµε, δηλαδή, σε πολλά και το κυριότερο: τονίσαµε
ότι αυτοί οι µηχανισµοί για τη συντονισµένη διαχείριση επιπτώ-
σεων «διασυνοριακής πτώχευσης» δεν µπορούν να συµβάλουν
στη διασφάλιση και στη διάσωση εργασιακών θέσεων. Μάλιστα,
τονίσαµε ότι µε τη συµµετοχή αλλοδαπού συνδίκου και αλλοδα-
πών πιστωτών σε µία πτωχευτική διαδικασία µέσα στην Ελλάδα,
πραγµατικά, εξασφαλίζονται οι πιστωτές και όχι οι εργαζόµενοι.
Είναι ακόµα πιο επικίνδυνα τα πράγµατα, αν υπάρξει αναγνώριση

αλλοδαπής πτωχευτικής διαδικασίας. Τότε, έρχεται ο αλλοδα-
πός σύνδικος και νοµιµοποιείται να εµφανιστεί στα ελληνικά δι-
καστήρια και να ζητήσει ανάκληση, ακύρωση ή την αναγνώριση
της ανενέργειας πράξεων επί βαθµών για τους πιστωτές.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τι σηµαίνει αυτό; Μπορεί να πει ότι η σύµβαση εργασίας που
υπάρχει στη συγκεκριµένη εταιρεία, δυσκολεύει τα πράγµατα,
άρα πρέπει να καταργηθεί, όπως να καταργηθεί και ο µισθός.
Άρα, δηλαδή, µε όλα αυτά που είπα, κύριε Πρόεδρε, καταλή-
γουµε στο συµπέρασµα ότι και αυτό το σχέδιο νόµου περικλείε-
ται µέσα στη γενικότερη συντονιστική ενέργεια της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, του Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών και της ελληνικής
Κυβέρνησης, να διαφυλαχθούν από την παγκόσµια καπιταλιστική
κρίση µεγάλοι επιχειρηµατικοί όµιλοι.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Τζέκη.

Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής του σχε-
δίου νόµου του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Αν-
θρωπίνων ∆ικαιωµάτων: «Προσαρµογή του Ελληνικού ∆ικαίου
στο πρότυπο νόµου του έτους 1997 για τη «∆ιασυνοριακή πτώ-
χευση» της Επιτροπής των Ηνωµένων Εθνών για το ∆ιεθνές
Εµπορικό ∆ίκαιο και άλλες διατάξεις».

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της αρχής;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΓΓΕΛΟΣ ΤΖΕΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαϊτσης Αποστολάτος): Συνεπώς το νοµο-

σχέδιο του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Ανθρωπί-
νων ∆ικαιωµάτων «Προσαρµογή του Ελληνικού ∆ικαίου στο
πρότυπο νόµου του έτους 1997 για τη «∆ιασυνοριακή πτώχευση»
της Επιτροπής των Ηνωµένων Εθνών για το ∆ιεθνές Εµπορικό
∆ίκαιο και άλλες διατάξεις», έγινε δεκτό επί της αρχής, κατά πλει-
οψηφία.

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 20.49’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο ηµέρα
Τετάρτη 16 Ιουνίου 2010 -έχει γενέθλια και ο Πρωθυπουργός,
χρόνια του πολλά- και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο εργασιών του
Σώµατος, νοµοθετική εργασία: συνέχιση της συζήτησης επί των
άρθρων και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου ∆ι-
καιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων: «Προσαρ-
µογή του Ελληνικού ∆ικαίου στο πρότυπο νόµου του έτους 1997
για τη «∆ιασυνοριακή πτώχευση» της Επιτροπής των Ηνωµένων
Εθνών για το ∆ιεθνές Εµπορικό ∆ίκαιο και άλλες διατάξεις», σύµ-
φωνα µε την ηµερήσια διάταξη.

8962 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

O ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ
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